
اشکان رسولیان
 »شــخصی بوته خاری کاشت و به هشدار رهگذران بی توجهی نمود. با 
 گذر زمان، بوته خار بزرگ و بزرگ تر شــد و هر روز بیشتر به  رهگذران 
آسیب رساند. اما مرد با امروز و فردا کردن، در کندن خار  تعلل  می کرد. 
تا اینکه زمانی که خواســت خار را از جای درآورد، فهمید  بســیار دیر 
شــده است؛ گذر زمان جوانی مرد را برده و در عوض  ریشه های خار را 

در زمین مستحکم تر کرده بود.« 
داســتان مرد و بوته خار، حکایت تکراری سیاســت گذاری عمومی در 
 ایران اســت و تثبیت قیمت بنزین نمونه ای اخیر از دیوان طولانی این 
 اشــتباهات. تثبیت قیمت حامل های انرژی مانند کاشتن نهال خار در 
 مسیر حرکت اقتصاد است. در اقتصادی که با پدیده تورم روبه رو است، 
 تثبیت قیمت حامل های انرژی به مرور موجب کاهش قیمت نســبی 
انرژی  می شــود و ارزانی نسبی باعث می شود بهره گیری از فناوری های 
 انرژی بر بیشــتر و بیشتر شود. هر چه زمان بیشتر می گذرد، زخم های 
 اقتصاد در نتیجه اعتیاد به انرژی ارزان بیشــتر و تغییر قیمت سخت تر 

 می شود. 
همچو آن شخص درشت خوش سخن /  در میان ره نشاند او خاربن

هر دمی آن خاربن افزون شدی /  پای خلق از زخم آن پر خون شدی
مدتی فردا و فردا وعده داد /  شد درخت خار او محکم نهاد

روی دیگر وابستگی به انرژی ارزان، تنگ تر شدن فضای  سیاست گذاری 
بودجه ای اســت؛ برای تامیــن انرژی ارزان، دولت بایــد از  درآمدهای 
مالیاتی روی مصرف انرژی صرف نظر کند و مخارج  دولت را از محل های 
دیگری مانند فروش نفت تامین کند. این دو  مکانیزم به صورت هم افزا 
اثرات یکدیگر را تقویت می کنند و در نهایت  دولت را با کسری بودجه 

شدید مواجه می سازند. 
ë  آن درخت بد جوان تر می شود /  وین  کننده پیر و

مضطر می شود
خاربن هر روز و هر دم سبز و تر /  خارکن هر روز زار و خشک تر

این داستان تا آنجا ادامه می یابد که دیگر فضایی برای سیاست گذاری 
 بودجه ای باقی نمی ماند و به محض افت درآمدها )به دلیل افت قیمت 
نفت  یا تحریم( دولت مجبور می شود قیمت حامل های انرژی را تعدیل 
کند. برای رفع این مشــکل تنها دو راه وجــود دارد؛ یا دولت از تثبیت 
قیمت ها  دســت بردارد و به جای تعدیلات بــزرگ و پردرد، تعدیلات 
مکرر و  بطئی را بپذیرد، یا با تورم که علت اصلی تعدیل قیمت هاســت 
مبارزه  کند. مجموعه این راه حل ها فضایی را فراهم می آورد که نیاز به 
تعدیلات  شدید در قیمت ها رفع می شود و اصلاح قیمت ها به تغییر در 
قیمت های  نسبی محدود می شــود که این هم شرط ادامه حیات یک 

اقتصاد بالنده  است. 
یا تبر بر گیر و مردانه بزن /  تو علی وار این در خیبر بکن

یا به گلبن وصل کن این خار را /  وصل کن با نار نور یار را* 
اینکــه بنزین چقدر و چگونه گران شــد دیگر اهمیتی ندارد. مهم این 
است  که از درس  های این تجربه تلخ برای تقویت توان سیاست گذاری 
عمومی  و جلوگیری از تکرار این گونه خطاها استفاده شود. پس بیایید 

این  درس ها را به خاطر داشته باشیم: 
 - ممکن اســت تثبیت قیمت یک کالا با هدف کاهش برخی مشکلات 
انجام  شود، اما با گذر زمان خود به یک چالش بزرگ تر تبدیل می شود. 

 - تاخیر در تصمیم گیری درباره اصلاحات -قیمتی و ســاختاری- تنها 
 باعث دشوارتر شــدن انجام آنها در آینده می شود و اگر سیاستمداران 
 نمی خواهند هزینه تعدیل مکرر قیمت ها را بپردازند، زمینه کاهش تورم 

 را فراهم کنند. 
ë رانتِ مالیاتی برای برج های لوکس همچنان برقرار است

به عقیده سلطانی؛ سلطه نئولیبرالیسم بر اقتصاد ایران، ورود بانک های 
 خصوصی به دلالی و ســفته بازی در زمین و مسکن و اجرای سیاست 
 های نئولیبرال در بخش مســکن مانند عدم هر گونه دخالت دولت در 
 بخش مسکن و مخالفت با اخذ مالیات از خانه های خالی از جمله عوامل 

 کلیدی نابسامانی های کنونی در بخش مسکن به شمار می رود. 
بخش مستغلات، پرســودترین بخش سرمایه گذاری در ایران است که 
 هرچند مخاطبان گسترده ای دارد اما از همچنان از رانت برخوردار  است 
و حتی در حد پرداخت مالیات بر مستغلات مسکونی خالی نیز  دولت به 
سراغشان نمی رود. طبق آمار مرکز پژوهش های مجلس  شورای اسلامی 
در ســال ۹۷ کل بخش مســتغلات ۳.۱ هزار میلیــارد  تومان مالیات 
می پردازد. نه تنها فرار مالیاتی در این بخش وجود دارد  بلکه خانه های 
خالی نیز که طبق قانون مصوب ســال ۹۴ باید مالیات  بپردازند، ریالی 

پرداخت نمی کنند. 
هرچه تهیه مســکن برای دهک های پایین جامعه روز به روز سخت تر 
 می شــود و کارگــران و بی ثبات کاران بیشــتری از دهانــه تنگِ قیفِ 
فقر به  حاشیه نشــینی، چادرنشینی، کانکس نشــینی، ماشین خوابی 
و کارتن خوابی  ســوق داده می شــوند؛ اجرایی شدن مالیات مستغلات 
مســکونی خالی طبق  قانون مالیات های مســتقیم مصوب ســال ۹۴ 

ضروری تر می شود. 
ë  !ماده ۵۴ قانون مالیات های مستقیم در محاق

طبق ماده ۵۴ قانون مالیات های مستقیم؛ واحدهای مسکونی واقع در 
 شــهرهای با جمعیت بیش از یکصدهزار نفر که به استناد سامانه ملی 
 املاک و اسکان کشور )موضوع تبصره ۷ ماده ۱۶۹ مکرر این قانون(  به 

عنوان »واحد خالی« شناســایی می شوند، از سال دوم به بعد مشمول 
 مالیات معادل مالیات بر اجاره به شرح زیر خواهند شد: 

سال دوم: معادل یک دوم مالیات متعلقه
سال سوم: معادل مالیات متعلقه

سال چهارم و به بعد: معادل یک و نیم برابر مالیات متعلقه
واحدهای مسکونی واقع در شهرهای با جمعیت بیش از ۱۰۰ هزار نفر 
 به اســتناد سامانه ملی املاک و اسکان به عنوان واحد خالی شناسایی 
 می شــوند. بنابراین اگر خانه ای از سال دوم خالی باشد مالک باید ۵۰ 
 درصد مالیات اجاره مشــخص شده را بپردازد. این میزان در سال سوم 
 معادل ۱۰۰ درصد و در ســال چهارم برابــر ۱۵۰ درصد مالیات اجاره 

 خواهد بود. 
ë  ۲.۶ میلیون واحد مسکونی خالی از سکنه ایران در سال 

 ۹۵
بهمن ســال ۸۰ این بنــد از قانون مالیات های مســتقیم که در مورد 
خانه های  خالی بود، حذف شده بود اما طبق آمار وزارت راه و شهرسازی 
رشد  خانه های مســکونی خالی از ۶۳۳ هزار واحد در سال ۸۵ به ۲.۶ 
میلیون  واحد در ســال ۹۵ موجب شــد که بند مالیات بر مستغلات 
مســکونی خالی  مجدداً بازگردد اما تاکنون روی کاغذ مانده اســت و 
هنوز زور مافیای  مستغلات و ثروتمندان می چربد آنهم در شرایطی که 
کســری بودجه دولت  تا ۱۰۰ هزار میلیارد تومان در سال ۹۸ تخمین 
زده می شــود؛ دولت  برای جبران کســری ترجیح می دهد که قیمت 
بنزین را تا ۳ برابر گران  کند اما بر مستغلات و بساز و بفروش ها فشاری 

بابت پرداخت مالیات  وارد نکند. 
دولت طبق ماده ۱۵ قانون ســاماندهی مسکن مصوب سال ۸۷، باید از 
 اراضی بایر معادل ۱۲ درصد قیمت منطقه ای )قیمت منطقه ای حدود 
۲  درصد قیمت روز ملک است(، مالیات دریافت می کرد که این قانون 

نیز  به اجرا درنیامده است. 
ë  شاخص قیمت مسکن به درآمد تهرانی ها از ریاض و

قاهره و دهلی  بیشتر است
طبق اطلاعاتی که احســان ســلطانی )اقتصاددان( از داده های جهانی 
 استنتاج کرده است، تهران )ایران( یکی از شهرهای با بالاترین »نسبت 
 قیمت مسکن به درآمد« در سطح جهان در سال ۲۰۱۹ است. در واقع 
 شــاخص قیمت مســکن به درآمد در تهران به بیش از ۵۰ درصد نیز 
 می رســد. درحالیکه در ابوظبی )امارات(، دوحه )قطر(، دوبی   )امارات(، 
واشــنگتن )آمریکا( و ریاض )عربســتان( این نسبت کمتر از   ۵ درصد 
است. همچنین نسبت قیمت مســکن به درآمد در استکهلم   )سوئد(، 
توکیــو )ژاپن(، دهلــی )هند(، وین )اتریش(، قاهــره )مصر( و  مادرید 
)اســپانیا( بین ۱۰ تا ۱۵ درصد اســت. این نسبت برای کل ایران   ۳۱ 

درصد است. 
هرچه نســبت مذکور بالاتر می رود، مسکن بیشــتر به کالای لوکس 
و  ســرمایه ای تبدیل می شــود. بخش زیادی از دستمزد کارگران بابت 
 اجاره بها می رود که باعث می شــود کارگــران و بی ثبات کاران؛ مناطق 
 جنوبی شــهر و حاشیه های تهران را برای مسکن انتخاب کنند. به این 

 معنا مســکن یک کالای لوکس می شود. ضمناً ســرمایه داران ترجیح 
 می دهند با بساز و بفروشی و خرید و فروش مسکن سود کنند و دلالی، 
 مســکن را به خانه ســرمایه ای تبدیل می کند که همین دسته یعنی 
 بورژوازی مستغلات سرمایه هایشان رابه سمت ساخت خانه های لوکس 
 و متراژ بالا ســرازیر می کنند و خیلی از این خانه ها برای مشتری های 
 میلیاردی خود ســال ها خالی می مانند. در اوضــاع و احوال فعلی نیز 
بازار  مسکن برای خانه های اینچنینی دچار رکود می شود و این خانه ها 

سال ها  به فروش نمی رسند. 
ë  کرج، اصفهان و یزد بیشترین تعداد خانه های خالی را

دارند
طبق اســتنتاج آماری احسان ســلطانی از اطلاعات مرکز آمار ایران؛ 
 نســبت تعداد خانه های خالی به خانوار در ســطح استان ها در کرج، 
 اصفهان و یزد بیشــتری حالت بوده است که شامل ۱۴۰ تا ۱۶۰ خانه 
 خالی به هزار خانوار را نشــان می دهد. به این معنا افراد بیشــتری از 
 داشــتن خانه در شهرها محروم شــده اند. در تهران نیز این نسبت از 

 متوسط کل کشور بالاتر است. 
به عقیده سلطانی؛ سلطه نئولیبرالیسم بر اقتصاد ایران، ورود بانک های 
 خصوصی به دلالی و ســفته بازی در زمین و مسکن و اجرای سیاست 
 های نئولیبرال در بخش مســکن مانند عدم هر گونه دخالت دولت در 
 بخش مسکن و مخالفت با اخذ مالیات از خانه های خالی از جمله عوامل 

 کلیدی نابسامانی های کنونی در بخش مسکن به شمار می رود. 
صدها واحد مسکونی خالی در منطقه ۲۲ تهران مالیات نمی پردازند

آمارها در خصوص تعداد واحدهای خالی از سکنه دقیق نیست اما طی 
 آخرین آمار این رقم معادل ۴۶۰ هزار واحد مســکونی در تهران است. 
 این تعداد معادل ۱۰ درصد کل واحدهای مســکونی در تهران اســت. 
کافی  اســت تا در اتوبان خرازی در انتهــای اتوبان همت، از پروژه های 
 بی شــمار معروف بــه پروژ ه های چیتگر )واقــع در منطقه ۲۲ تهران( 
 بازدید کنید، تا برج های خالی از ســکنه ســر به فلک کشیده لوکس 
بــالای   ۱۰۰ متری را ببینید که به نام ســرمایه گذاری خرید و فروش 
می شوند.  در عوض کافی است یکی از محله های فلاح، نازی آباد، نواب، 
 خانی آباد، شوش، مولوی و... را ببینید که بازار متقاضیان مسکن در  آنها 
تا چه اندازه زیاد است و برعکس مسکن های بایر حاشیه همت،  خانه ها 
در ابعــاد ۴۰ تا ۵۰ متر خانواده های چهــار نفره و پنج نفره را در  خود 
جای داده اســت. البته مسکن های بایر در خیلی از مناطق تهران دیده 
 می شوند. بماند که ساخت مسکن بدون در نظر گرفتن متقاضیان واقعی  
 یک کشور که سال ها بایر می مانند، خود غلط محسوب می شود و بماند 
 که حاکمیت توام با مالکیت اجتماعی از ریشــه با کالایی شدن مسکن 
 مخالف اســت اما حالا که این خانه های بایر ساخته شده، دولتِ گرفتار 
در  نئولیبرالیســم نمی تواند طبق قانونی که در سال ۹۴ مصوب کرده 
اســت،  مالیات آن را دریافت کند؟ اساســاً چرا وزارت راه و شهرسازی 

نسبت  به قانون مصوب پاسخگو نیست؟
ë  مالیات هر برج خالی از سکنه در منطقه ۲۲ تهران

۱۶.۵ میلیارد  تومان است

نرخ مالیات از خانه های خالی در قانون مصوب ســال ۹۴، رقمی برابر 
 با ۱۵ درصد تعیین شــده و پایه این نرخ، ارزش استیجاری واحدهای 
 مسکونی است. ارزش اجاری واحدهای مسکونی نیز یک سوم اجاره  روز 
آپارتمان ها اســت. از آنجا که اجاره روز آپارتمان ها در تهران حدود   ۶ 
درصد قیمت روز املاک است، در نتیجه مبلغ این مالیات معادل   ۰.۰۳ 

درصد ارزش روز خانه های خالی خواهد بود. 
در بین برج های منطقه ۲۲، برج هایی حدوداً با ۲۷ طبقه که در هر یک 
 از آنها حدود ۹ واحد وجود دارد و با در نظر گرفتن اینکه اگر واحدهای 
  ۱۵۰ متری با قیمت متری ۱۵ میلیون تومان باشــد؛ از هر یک از این 
 برج ها می توان ۱۶.۵ میلیارد تومان مالیات گرفت. گفته می شود، بیش 
 از ۸۰ پروژه ســاخته شده و در دست ساخت در منطقه ۲۲ وجود دارد 
 که هر کدام دســتِ کم دو برج ساخته اند. البته ساخت همه این برج ها 
به  اتمام نرســیده است و هنوز برخی از آنها در دست ساخت است؛ اما 
فقط  دریافت بخشی از مالیات از برج های خالی از سکنه منطقه ۲۲ بین 

  ۵۰۰ تا ۶۰۰ میلیارد تومان خواهد بود. 
در این محاســبات البته خانه های خالی از ســکنه زعفرانیه، نیاوران، 
الهیه  و فرشته را کنار گذاشته ایم. تصور کنید مهر ماه امسال در محله 
 ســعادت آباد یک خانه ۳۳ میلیاردی معامله می شود. همین یک خانه 
اگر  خالی بماند باید معادل یک میلیارد مالیات بپردازد ولیکن همواره 
برای  سازمان امور مالیاتی سخت بوده که دست در لانه زنبوران ببرد و 

 بورژوازی مستغلات را آزرده کند. 
درحالیکه بورژوازی مستغلات در حریم امن خود مشغول ساختن برج 
 عاج برای به قول خودش مردمی اســت که بیشتر آنها توان خرید آن 
 خانه ها را ندارند؛ در دو سال اخیر قیمت دلار، طلا، مواد اولیه داخلی و 
 خارجی، مسکن، لوازم خانگی، خودرو، شاخص بازار سهام و حتی  یک 
بطری آب معدنی حداقل ســه برابر شده است. در این دو سال قیمت 
 مواد غذایی بیش از ۲ برابر شد و افزایش قیمت ها در محدوده ای بین ۲ 
 تا ۵ برابر نوسان می کند. اما چه بر سر دستمزدها آمده است؟ مجموع 
 دستمزد یک کارگر دارای دو فرزند براساس مصوبه شورای عالی کار  در 
ســال ۹۶ معادل یک میلیون ۲۶۶ هزار تومان در ماه بود که الان به   ۲ 

میلیون و ۵۰ هزار تومان رسیده است. 
احســان ســلطانی )اقتصاددان( می گوید: در دو سال گذشته، حداقل 
دســتمزد  قانونی با بیشترین رشــد حدود ۶۰ درصد، دستمزد کارگر 
ساختمانی ۴۰  درصد میانگین حقوق کارکنان دولت حدود ۳۵ درصد، 
اصناف بین ۲۰  تا ۲۵ درصد و مشــاغل آزاد حدود ۳۰ درصد افزایش 
یافته است.  برآورد کلی این است که درآمد کل خانوارها بین ۳۰ تا ۴۰ 
درصــد بالا  رفته، اما در نقطه مقابل قیمت غذا دو برابر و ســایر کالاها 

بیش از سه  برابر شده است. 
در واقع دولت از سال ۹۴ که این قانون به تصویب رسیده و قبل از آن 
 که معافیت مالیاتی برای بخش مستغلات در نظر گرفته شده؛ همواره 
 ترجیح داده منافع باندی ســرمایه داران مستغلات رابه خطر نیندازد. 
حال  مهم  نیســت که کارگران مجبور باشــند بابت مالیات بر درآمد و 

مالیات بر  ارزش افزوده؛ مالیاتشان را به طور مرتب پرداخت کنند. 

پارادایم همسویی منافع شخصی و جمعی

علی میرزاخانی
.......................................................................................................................................

برای یافتن نقطه اتصال یا فصل مشترک مباحث جدید که در پژوهش 
 نوبلیســت های ۲۰۱۹ مطرح شده، با آنچه طی حدود ۲۵۰ سال اخیر 
 مورد بررسی قرار می گرفته اســت، ذکر این نکته کافی است که علم 

 اقتصاد اساسا با همین بحث فقر متولد شد. 
  آدام اســمیث به عنوان پدر علم اقتصاد و نخستین فردی که مباحث 
 اقتصادی را مدون کرد، انگشت تأکید خود را روی این نکته می گذارد  که 
منشا »ثروت ملل« چیست؟ چراکه از همان ۲۵۰ سال پیش در  عصر 
آدام اسمیث تا امروز که نوبل اقتصاد به پژوهشگران حوزه   »فقر« رسیده 
است، بنیاد اقتصاد جوامع و به تعبیری حالت »تنظیمات  کارخانه« در 
جوامع مساله »فقر« است.عجم اوغلو نیز سوالی مشابه  سوال ۲۵۰ سال 
پیش آدام اســمیث ]مبنی بر اینکه »منشــا ثروت ملل  چیست؟ و به 
عبارت دیگر چگونه جوامع از وضعیت فقر خارج  می شوند؟«[ را مطرح 
می کند؛ »چگونه جوامع در مسیر خروج از فقر  شکست می خورند؟«.
در واقع وضعیت فقر، وضعیت »پیش فرض« در  جوامع است. به عبارتی 
ســوال اصلی این نیســت که »چرا جوامع فقیر  می شوند؟«، بلکه باید 
پرســید »چرا جامعه ثروتمند نشد؟« یا »چرا  جامعه از فقر نجات پیدا 
نکرد؟«.در سیاســت گذاری کلان، »خلق  ثروت« مبحث گســترده ای 
است که از آدام اسمیث تا عجم اوغلو به آن  پرداخته اند. فصل مشترک 
ایــن تعاریف را می توان این گونه شــرح داد که  جامعه ای از فقر رهایی 
می یابــد که در آن نهادهای اقتصادی -در اینجا به  معنای قواعد حاکم 
بر فعالیت های اقتصادی- همه شمول و  غیرتبعیض آمیز باشند. در واقع 
همه افراد جامعه موفق به خلق ثروت یا  ارزش افزوده خواهند شد اگر 
و تنها اگر خطوط قرمز را رعایت کنند.  خطوط قرمزی که همان حقوق 
افراد جامعه است، مثل حق حیات، حق  مالکیت و حق آزادی است. در 
صورت رعایت خطوط قرمز و عدم  تعرض به حقوق افراد جامعه، هیچ 
فردی ثروتمند نخواهد شد مگر در  صورت افزودن بر ثروت جامعه؛ و این 

همان پارادایم همسویی منافع  شخصی با منافع جمعی است. 
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دعوت شورای ائتلاف از دانشمندان
اساتید نخبه و جوانان برای ثبت نام  در 

انتخابات مجلس

شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اســلامی از اســاتید و نخبگان حوزه و 
 دانشگاه، دانشمندان، پژوهشــگران، متخصصان حوزه های مختلف مورد 
 نیاز مجلس شــورای اســلامی برای کاندیداتــوری در انتخابات دعوت 
 می کند. شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی طی بیانیه ای با تأکید بر 
 محوریت زنان و جوانان از چهره های خوشــنام و انقلابی دعوت کرد در 

 انتخابات مجلس ثبت نام کنند. 
بیانیه این تشکل انتخاباتی به شرح زیر است: 

 »به جوانان عزیزی که آینده ی کشــور، چشــم انتظار آنها است صریحاً 
 می گویم آنچه تاکنون شده با آنچه باید می شده و بشود، دارای فاصله  ای 
 ژرف اســت. در جمهوری اسلامی، دلهای مسئولان به طور دائم باید  برای 
رفــع محرومیّتها بتپد و از شــکافهای عمیق طبقاتی به شــدّت بیمناک 

 باشد./ بخشی از بیانیه گام دوم مقام معظم رهبری« 
تنها چند روز از وقوع برخی حوادث تلخ در کشور می گذرد، حوادثی  که 
هرچند موجب ناراحتی آحاد مردم شــد، اما پایانی پرشــکوه و از جنس 
 حماسه حضور ملت یافت. مردمی که چهل سال، پای آرمان هایشان و بر 
 سر عهدی که با امام و رهبرشان داشتند ایستاده اند، این بار هم همچون 
 گذشته، حماسه ای مثال زدنی از خود به نمایش گذاشتند و ایران و ایرانی 

 را سرفراز و بدخواهان این مرز و بوم را ناامید کردند. 
بــا وجود این، بســیاری از مردم، همچنان بی تدبیری برخی مســئولان 
را از  یاد نبرده اند و از بســیاری مســئولان به ویــژه در دولت و مجلس، 

 آزرده خاطرند. 
ë  !ملت شریف ایران

کمتر از ســه ماه تا انتخابات مجلس شــورای اســلامی و فصل دیگری 
از  مردم ســالاری و مشــارکت و نشاط سیاســی، زمان باقی مانده است. 
 انتخابــات مجلس، از آنجــا که تعیین کننده ریل گذاران مســیر حرکت 
کشور  در چهار ســال آینده است، بهترین زمان اصلاح برخی سیاست ها 
و  جهت گیری های نادرست در سطح دولتمردان است. اگر به لطف حضور 
 پرشور ملت، مجلســی از نخبگان و کارشناسانی شــکل گیرد که چاره 
 مشــکلات کشــور را در داخل جست وجو کنند، فسادســتیز باشند، به 
 ظرفیت های داخلی عمیقاً باورمند باشند، مردمی بوده و به معنای واقعی 
 کلمه وکیل المله باشــند، امید است ســال های پیشِ رو، پیشرفت کشور 

 شتاب گیرد و آلام مردم به ویژه در حوزه اقتصاد و معیشت، آرام گیرد. 
دهم آذرماه، انتخابات مجلس شورای اسلامی رسماً وارد فاز اجرایی  شده 
و ثبت نام نامزدها آغاز می شود. شورای ائتلاف نیروهای انقلاب  اسلامی، از 
اساتید و نخبگان حوزه و دانشگاه، دانشمندان، پژوهشگران،  متخصصان 
حوزه های مختلف مورد نیاز مجلس شــورای اسلامی و  به ویژه خواهران 
و برادران جوانی که ســابقه روشنی در عرصه عمومی  و خدمت به مردم 
دارند، دعوت می کند با ثبت نام در انتخابات مجلس و  اعلام کاندیداتوری، 
امکان ایجــاد هم افزایی و اســتفاده از ظرفیت های  گوناگــون در میان 

نیروهای انقلابی را فراهم آورند. 
لازم به ذکر اســت که فرآیندهای ائتلافی و رسیدن به فهرست ها و افراد 
 مشــترک در تمام حوزه های انتخابیه، بر اساس سازوکار شورای ائتلاف 
 نیروهای انقلاب اســلامی که بخشــی از آن پیش از این به اطلاع عموم 

 رسیده، صورت خواهد پذیرفت. 

محمــد علــی نجفــی توانا رئیس ســابق 
کانون وکلای مرکز با اشــاره به  اعتراضات 
اخیر گفت: قطعا مدیــران جامعه می دانند 
نمی توان با جلوگیری  از این نوع تشــکیل 
اجتماعــات اصل مطالبــات را از بین برد و 
اســاس  مطالبات مانند آتش زیر خاکستر 

باقی خواهد ماند. 
نجفــی توانا در ارتباط بــا حق اعتراض در 
دنیای کنونــی، اظهار کرد: دنیــای  امروز 
دنیای اطلاعــات و ارتباطات اســت و اگر 
مــردم در چارچوب مجاری  عادی و قانونی 
نتوانند با حاکمیت گفتمان سیاسی برقرار 
کننــد و در نتیجــه  از ســازوکارهای بروز 
مطالباتشان محروم شــوند از ابزار دیگری 
اســتفاده  می کنند یــا قربانی شــایعات و 
بهترین  لذا  مدیریت های بحران زا می شوند 
 روش این است که ظرفیت پذیرش انتقاد را 

در خودمان ایجاد کنیم. 
وی با بیان اینکه »توجه داشــته باشــیم 
که جمع خودجوش عده ای ممکن اســت 
 موجــب تخریب یا تحریق اماکن شــود اما 
حســاب عده ای که مردم عــادی بودند  را 

جدا کنیم« خاطر نشــان کرد: با تجربه ای 
کــه از بحران های اخیر گرفتیــم  باید این 
اجازه وجود داشته باشد که مردم وارد این 
فضا شــوند و مطالب  خود را بیان کنند و از 
نظر روانشناسی اجتماعی بیان این مطالب 
موجب  تخلیه هیجانات می شــود و دولت 
با شــنود این مطالب در پاســخ می تواند از 
 روش هــای منطقــی اســتفاده کند و یک 
گفتمان سیاسی و اجتماعی چند جانبه  را 

ایجاد کند. 
این وکیل دادگســتری افزود: قطعا مدیران 
جامعه می دانند نمی توان با  جلوگیری از این 
نوع راهپیمایی ها و تشکیل اجتماعات اصل 
مطالبــات را  از بین برد و اســاس مطالبات 
ماننــد آتش زیر خاکســتر باقــی خواهد 
مانــد و  اگــر مطالبات گفته نشــود مردم 
دچــار بیماری های روحی و افســردگی و 
 چالش های رفتاری خواهند شد و ضررهای 
جلوگیری از بیان مطالب  متوجه مردم است 
اما نهایتا حاکمیت بیشتر ضرر خواهد کرد. 

نجفی توانا با بیان اینکه »در تطبیق با اصول 
جامعه شناسی سیاسی، مردم  در جامعه ای 

که مدیران آن ادعای مردم ســالاری دارند 
باید بتوانند  اعتراضات خود را در هر زمینه، 
در چارچــوب قانون البتــه بدون تخریب و 
 آتش زدن و غیره به سمع و نظر مسئولین 
برســانند« گفت: بعضی مواقع  انباشت این 
مطالبــات موجب بروز بحران خواهد شــد 
وگرنــه در بحث بنزین  قطــع نظر از اینکه 
با اینگونه شــیوه قیمت گذاری و اعلام آن 
موافــق نیســتم  اما بعد از شــوک افزایش 
قیمــت ارز، این شــوک برای مــردم قابل 
هضم نبود  و مردم نیــاز به بیان اعتراضات 
داشــتند منتها باید فضا فراهم می شد.  وی 
افزود: حتی کشورهایی را که نقد می کنیم 
برای انجام یک راهپیمایی  مســالمت آمیز، 
دولت نیروهای پلیس را برای مراقبت از این 
افراد گسیل  می کند و تا زمانی که این افراد 
دست به تخریب اموال دیگر نزنند از آن ها 

 مواظبت می کند. 
این وکیل دادگستری درباره  مصوبه » تعیین 
محل تجمعات مردمی« که  توســط دیوان 
عدالت اداری ابطال شــد نیز تصریح کرد: 
من فکر می کنم این  مصوبه یک گام مثبت 

بود منتها این تصور پیش آمد که فرستادن 
یک عده  در محلی که هیچ مســئولی ناظر 
نباشد شــاید باعث شود که صدای ملت به 
 مســئولان رده بالای کشور نرسد. بهرحال 
من فکــر می کنم دیوان عدالت اگر  مرادش 
تفســیر به نفع ملت بود و می خواست این 
محدودیت را کم کند، از  این نظر کار مثبتی 
را انجام داد. اما از حیث منوط و مشــروط 
کردن به  قانون احزاب باید وزارت کشــور 
با پیش بینی مســائل بستر یک راه پیمایی 
 مســالمت آمیز را فراهم می کــرد که اگر 
مردم می خواستند در این مورد  اظهارنظر یا 
اعتراضی کنند این راه پیمایی مسالمت آمیز 

تبدیل به یک  بحران اجتماعی نمی شد. 
نجفــی توانــا در ارتباط با »حق تشــکیل 
اجتماعــات و راهپیمایی هــا« که منطبق 
 بر اصل 27 قانون اساســی است نیز اظهار 
کرد: استفاده از آزادی های  مصرح در قانون 
نباید به گونه ای باشــد که موجب تحمیل 
ضرر به دیگری  گردد. به عبارت روشــن تر 
آزادی اجتماعات و راهپیمایی ها حق مردم 
اســت  منتهی آن طور که در تمام قوانین 

دنیــا پیش بینی شــده اســت و در قانون 
 اساسی ما هم با ادبیات متفاوتی مورد اشاره  
قرار گرفته اســت باید تشکیل  اجتماعات و 
راهپیمایی ها به گونه ای نباشد که مخل به 

ارزش های اسلامی  باشد. 
  وی افزود: البته ما در قسمت اخیر اصل 27 
با ابهام مواجهیم. ای کاش  قانون اساســی 
در آخر همین اصل شــرایط آن را به قانون 
عــادی محول  می کرد تا مشــخص شــود 
که این گونه حقــوق و آزادی های طبیعی 
و اساســی  مردم چگونه باید تامین و اجرا 
شود و متاسفانه یکی از مشکلات موجود  در 
نظام قانون گذاری ما این است که برخی از 
مفاهیم مقرر در این قانون  یا مورد تفســیر 
قرار نگرفته یا مصادیق آن مشــخص نشده 
است یا اگر هم  مشخص شده باشد به لحاظ 
دیدگاه های جناحی خــود موجب ابهامات 
فراوان  شده اســت و در نهایت واقعیت این 
اســت که ما در بعضی مفاهیم مثل »مخل 
 به مبانی اســلام« نیاز به شفافیت تقنینی 

داریم. 

سعید عمرانی معاون قضایی دادستان کل کشور گفت: 
با تمام ســختی هایی  که وجــود دارد در هر جایی که 
مســئولیت داریم باید آنقدر تلاش کنیم که  مشکلات 

مردم را حل کنیم. 
عمرانی در مراسم افتتاحیه دبیرخانه آموزش همگانی 
حقــوق که به همت  بســیج حقوقدانــان در مجتمع 
فرهنگــی حضرت ولی عصر )عج( برگزار  شــد، ضمن 
تبریک هفته بسیج اظهار کرد: همه بزرگواران از بسیج 
 تعریف زیبایی دارند اما تعریف من این است که با تولد 

بسیج دوران تنها  ماندن امام )ره( تمام شد. 
وی افزود: خون شــهید حججی ها و امثال این بچه ها 
بود که از ولایت  دفاع کرده است. با تمام سختی هایی 
که وجــود دارد ما در هر جایی که  مســئولیت داریم 
چشــممان کور باید آنقدر تلاش کنیم که مشــکلات 

مردم را  حل کنیم. 
معاون قضایی دادســتان کل کشــور گفــت: اگر کل 
جان های ما فدا شود و  پرچم امام حسین )ع( بالا باشد، 

جای دوری نرفته است. 

عمرانی گفت: بســیج حقوقدانــان در این مدت کوتاه 
میوه بسیاری داده و  این مجموعه شکوفا شده است. 

عمرانی خطاب به حاضرین در جلســه گفت: در انجام 
کارها و رســیدگی  به پرونده ها از اهل بیت )ع( و امام 
رضا )ع( مدد جوییــد، چون اهل  بیت )ع( آدم را تنها 

نمی گذارند. 
وی در ادامه گفت: ما گرفتار جنگ اقتصادی هســتیم 
و رهبری فرمودند  که کســانی که در عرصه تولید قرار 
دارند سربازان جنگ اقتصادی  هستند. دوستان در هر 
ســه قوه و در هر جایی که حضور دارند باید  پاشــنه 
کفش را بالا بکشند و کمرها را سفت کرده و کار کنند. 
معاون قضایی دادســتان کل کشور با بیان اینکه امروز 
کار یدی و  عملیاتی متفاوت شــده است، تصریح کرد: 
در گذشــته پول و طلا پشتوانه  بود اما در دنیای امروز 
پشتوانه هر کاری اندیشــه است. بنابراین از یک  سال 
پیش کار آغاز شده و هر هفته یک کارخانه را رسیدگی 
کردیــم. آقا  هم فرمودند اصل 44 مد نظر قرار گیرد و 

کارهای خوبی انجام شده  است. 
عمرانی افزود: آنقدر کار بر زمین مانده وجود دارد که 
دوستان می توانند  کمک کنند. ما نیاز به تحول داریم. 
معنی آن حول حالنا الی احســن الحال  است. باید کلا 

عوض شویم و مقررات دست و پاگیر رفع شود. 
معاون قضایی دادســتان کل کشــور خاطرنشان کرد: 
ان شاءالله با  همکاری شما دوستان علمی و فرهیخته 
بتوانیم این کار را به ســرانجام  جدی برسانیم و اقدام 

مبارکی است که بسیج در این حوزه بوده و هست. 
عمرانــی در پایان گفت: ما هم به عنوان خادم در کنار 
شما بزرگواران  خواهیم بود و امیدواریم یاری گرفتن از 

امام رضا )ع( بتواند به  مجموعه کمک کند. 

علی بختیار رئیس فراکســیون پاســخگوی مجلس 
شورای اســلامی تاکید  کرد که اگر به استانداردهای 
زیســت محیطــی در مدیریت های شــهری  توجه 
می کردیــم امروز با معضــل آلودگی بــا این حجم 
گسترده مواجه  نبودیم و امروز باید به دنبال راهکاری 

علمی برای مقابله با این معضل  باشیم. 
بختیار با اشــاره بــه اینکه باید به دنبــال راهکاری 
علمــی برای مقابله بــا  آلودگی هوا در کلانشــهرها 
گشــت، گفت: متاســفانه یکی از مشــکلاتی که  هر 
ساله در فصول سرد سال در کلانشهرها با آن مواجه 
هستیم، بحث  آلودگی هوا است. آلودگی هوا نه تنها 
به سلامتی شهروندان آســیب وارد  می کند بلکه با 
تعطیلی مدارس و بعضــا اداره ها باعث ایجاد اختلال 

در  امور جامعه می گردد. 
وی در ادامــه تاکید کرد: ما اگر به اســتانداردهای 
زیســت محیطی در  مدیریت های شــهری توجه می 
کردیم امروز با این معضل با این حجم  گسترده مواجه 
نبودیم. یکی از مهم ترین دلایل آلودگی کلانشــهرها 
تجمع  صنایع بزرگ و کوچک در آنان است. به عنوان 
مثال امروز تهران  مرکز سیاســی، درمانی، صنعتی و 

تجاری کشور است. 
نماینده مردم گلپایگان و خوانسار در مجلس تصریح 
کــرد: به دنبال تجمع  صنایع در کلانشــهرها به تبع 
جمعیت نیز به داخل و اطراف کلانشــهرها  آمده و با 
ازدحام جمعیت نیز مواجه می شویم. باید این مسیر 
تغییر کند.  امروز ما شــاهد هستیم صنایع بزرگی که 
از آلوده کننده ترین صنایع هستند  در تهران و اطراف 

آن فعالیت دارند. 
وی در ادامه تاکید کرد: مســیر توســعه یافتگی در 
کشــور باید به گونه ای  باشــد کــه حداقل جمعیت 
انــدک باقی مانده در شهرســتان ها، هم آنجا بمانند 
 و همچنین از مهاجرت به کلانشــهرها نیز جلوگیری 
شود. متاســفانه ما در  این سال ها صرفا شعار توسعه 
یافتگی متوازن را در کشــور ســر داده ایم  و در عمل 

برعکس پیش رفته ایم. 
وی در ادامــه با تاکیــد بر اینکه  مقابله  با مســئله 
آلودگی و ترافیک  کلانشهرها نیز قطعا دارای راهکار 
علمی است، گفت: قطعا اگر ما نگاه  اصولی به مسئله 
آلودگی و ترافیک در کلانشــهرها داشــته باشــیم، 
 راهکاری علمی نیز برای مقابله با آن وجود دارد. باید 
به دنبال  راهکاری علمی بــرای مقابله با این معضل 
باشیم. وی افزود: در گام اول تنها چیزی که می تواند 
تهران را از این حــد از  آلایندگی نجات دهد، توقف 
و انتقال صنایع کوچک و بزرگی اســت که  در داخل 

شهر یا اطراف آن فعالیت دارند. 

معاونقضاییدادستانکلکشور:

باید کلا عوض شویم و مقررات دست و پاگیر رفع شود

در حالی کــه رئیس جمهــور، اخذ 
مالیات را به دلیل شــرایط اقتصادی 
 جامعــه منتفــی می داند، بســیاری 
از کارشناســان اقتصــادی معتقدند، 
درآمد  بدســت آمــده از طریق اخذ 
مالیات از فعالیت های سوداگرانه نظیر 
مالیات  بر خانه های خالی می تواند، به 
عنوان تامین مالی طرح های حمایت 

 معیشتی به کار گرفته شود. 
رنگ رخسارش هویدا  از  اســتیصال 
بــود و از تصمیــم ســهمیه بندی و 
 گرانی بنزین گله مند می کرد. ترس از 
گران شــدن اجناس داشت. می گفت: 
 قبــل از ســهمیه بنــدی بنزین، به 
از پس هزینه های  زور مسافرکشــی 
 زندگی اش بر می آمــد. ذهنش پر از 
پرســش های بی پاسخ شده بود. مدام 
برای  از  مسافران می پرســید، دولت 
کمــک به کم درآمد ها چرا به ســراغ 
 دلال هایــی که خــون مــردم را در 
شیشه می کنند، نرفته است؟ مدام به 
به  فکر می کردم،  مسافرکش   پرسش 
راســتی چرا هزینه تامین کمک های 
 معیشتی به دهک های پایین درآمدی 

از مالیات تامین نشد. 
پس از تصمیم ناگهانــی قوه مجریه 
مبنی بر افزایش قیمت بنزین، دکتر 
 حســن روحانی، رئیس جمهوری، در 
بیان علــل افزایش قیمــت در قالب 
 طرح حمایت معیشــتی و اعتراضات 
گســترده صورت گرفته در کشــور، 
 عنوان کرد: »اســاس و هدف دولت 

در طرح حمایت معیشــتی، کمک به 
 خانوار های متوسط و کم درآمد است 
که در شــرایط تحریم اقتصادی، به 
 لحاظ معیشتی تحت فشار هستند.« 

دکتر روحانی در ارتباط با اینکه تنها 
راه دولت بــرای اجرای طرح  حمایت 
معیشتی، افزایش قیمت بنزین عنوان 
کرد و اظهارداشت: »برای  این کار ۳ 
راه بیشتر نداریم، یا باید مالیات مردم 
را افزایــش دهیــم و از  محل درآمد 
حاصــل از آن پرداخت هــا را انجام 
دهیــم، یا باید نفت بیشــتری  صادر 

کنیــم و از محل آن ایــن هزینه ها 
را تامیــن کنیم و یا بایــد از یارانه ها 
 بکاهیم و از محــل آن به خود مردم 

نیازمند برگردانیم.« 
رئیس جمهــور در ادامه، ضمن بیان 
این نکتــه که امکان صــادرات نفت 
 در شــرایط فعلی وجود ندارد، گفت: 
»میزان اخذ مالیات را بخاطر  شرایط 
زیاد  نمی توانیم  جامعــه  اقتصــادی 
افزایــش دهیم و دریافــت مالیات از 

 مردم باید متعادل باشد.« 
ë  هزینه طرح حمایت معیشتی

از سوداگران گرفته شود
رئیس جمهور در حالی امکان دریافت 
مالیــات از مردم را به دلیل شــرایط 
 ایجاد شــده منتفی تلقی می کند که 
بســیاری از کارشناســان اقتصادی، 
 دریافت مالیات از اقشــار پردرآمد و 
فعالیت های ســوداگرانه را به عنوان 
 راهــکار اصلی حمایت معیشــتی از 

مردم مطرح می کند. 
در همین راســتا یکی از شــیوه های 
اخذ مالیــات، مالیات بــر خانه های 
خالی  عنوان می شــود. بازار مســکن 

ابزار هــای تنظیمی،  نبــود  به دلیل 
نظیــر  مالیات بر خانه هــای خالی به 
حیاط خلوت بســیاری از سوداگران 
این درحالیست  اســت.  تبدیل  شده 
که مجلس شورای اســلامی، تیرماه 
ســال ۹۴  نســبت به تصویب قانون 
مالیــات بــر خانه های خالــی اقدام 
نمــوده و این  قانون پس از گذشــت 
۴.۵ ســال، همچنان توســط د. لت 
اجرایی نمی شــود.  در همین راســتا 
محمد عنایتی نجف آبادی، کارشناس 
عمران، در ارتباط  بــا دلایل اجرایی 
نشــدن مالیات بر خانه هــای خالی 
عنوان کرد: »وزارت  راه و شهرسازی 
مدت هاســت اجرای قانون مالیات بر 
خانه های خالــی را  معطل راه اندازی 
ســامانه ملی املاک و اســکان کرده 
عملیاتی  اقدام  درحالیکه  هیچ  است؛ 
بــرای آغاز بــه کار ســامانه ترتیب 

نمی دهد.« 

این کارشــناس عمران، با اشــاره به 
اینکــه وزارت راه و شهرســازی در 
لغو   پیشــنهاد جدید خود، خواستار 
فرصت ۶ ماهه راه اندازی سامانه ملی 
 املاک و اسکان شــده است، عنوان 
کرد: »با گذشــت بیش از ۴.۵ سال 
از  فرصــت وزارت راه و شهرســازی 
پیشنهادی  این سامانه،  تکمیل  برای 
 برای تغییر قانون مذکور توســط این 
وزارت خانــه به دفتــر هیئت دولت 
 فرستاده شده اســت که بررسی این 

پیشنهاد نشان می دهد بر خلاف آنچه 
 تلاش دولت برای تســریع راه اندازی 
این ســامانه عنوان شــده است، این 
 پیشنهاد خواستار حذف الزام زمانی ۶ 
ماهه برای تکمیل سامانه ملی  املاک 

و اسکان کشورشده است.« 
ë  مردم نگران اخذ مالیات بر

خانه های خالی نباشند
عنایتــی نجف آبادی، با بیــان اینکه 
خالــی  مالیات برخانه هــای  هــدف 
جلوگیــری  از ســوداگری در بــازار 
مســکن اســت عنوان کرد: »مالیات 
بر خانه های  خالــی جزء مالیات های 
تنظیمــی تلقی می شــود و مخاطب 
آن ســوداگرانی  هستند که با احتکار 
ملــک، موجب جهش هــای نجومی 
در قیمت مســکن  می شوند، بنابراین 
مــردم نبایند نگرانــی از این بابت به 

خود راه دهند.« 
ایــن کارشــناس عمــران، در پایان 
ضمن اشــاره به اینکه درآمد ناشی از 
 مالیات بر خانه های خالی، درآمد قابل 
توجهی برای دولت به حساب  می آید، 
اظهــار داشــت: »برخلاف ســخنان 
مطــرح شــده، در بهترین شــرایط 
 برای گرفتن مالیــات از فعالیت های 
غیر مولــد اقتصادی، نظیــر احتکار 
 واحد های مســکونی هستیم و از این 
طریق می توان بخــش قابل توجهی 
مالی  تامین  معیشتی  از  حمایت های 

کرد.« 

عراقچیدرنشستخبریمشترکباهمتایچینی:

کاهش تعهدات ایران در برجام برای 
نجات توافق هسته ای است

ســید عباس عراقچی معاون سیاســی وزیر امــور خارجه گفت: کاهش 
 تعهــدات ایران در قالب برجام به معنای خروج از این توافقنامه نیســت 

 بلکه برای نجات آن است. 
معاون سیاســی وزارت امور خارجه کشــورمان در کنفرانس خبری بعد 
 از نشســت مشــورتی با همتای چینی خود در پکــن اظهار کرد: برجام 
یک  دســتاورد دیپلماسی بین المللی است و کشورهای جهان نسبت به 

رعایت،  و حفظ آن مسئولیت دارند. 
وی افزود: برجام یک توافق منطبق با شــورای امنیت اســت و قطعنامه 

  ۲۲۳۱ شورای امنیت این توافق بین المللی را تصویب کرده است. 
معاون سیاسی وزیر امور خارجه گفت: تصمیم آمریکا به عنوان یک  عضو 
دائم شورای امنیت سازمان ملل برای خروج از این توافقنامه  بین المللی، 

نقض مصوبه شورای امنیت است. 
عراقچی تاکید کرد: کاهش تعهدات ایران در قالب برجام به معنای  خروج 
از این توافقنامه نیســت بلکه نجات این توافقنامه است و بر اساس  ماده 
۳۶ این توافقنامه، طرف ها توانایی ســازماندهی سازوکار حل  اختلافات 

برای چنین مسایلی را دارند. 
وی ادامه داد: علیرغم خــروج آمریکا از برجام و عدم تامین منافع ایران 
 به دلیل اجرای این توافق، ایران قبل از اینکه کاهش تعهدات خود را در 

 برجام آغاز کند به مدت یک سال در برجام باقی ماند. 

دست در جیب دلالان به نفع مردم  
خبر:

خبر بی توجهی به استانداردهای زیست محیطی
 از دلایل اصلی آلایندگی در  کلانشهرهاست

نمی توان با جلوگیری از تشکیل اجتماعات، اصل مطالبات را از بین برد



   ��296��شماره�-��1398��11�آذر�ماه�yadegar_emrooz@yahoo.com3دوشنبه

بررســی های جهانی نشــان می دهد که پدیده 
پیری به یک مســئله  جهان شــمول تبدیل شده 
و جمعیـــت ســالخورده جهان به دلیل بهبود 
وضعیت  بهداشت و خدمات پزشـــکی و افزایش 
امیــد زندگی، به طــور مداوم در حــال  افزایش 
است. محققان کشور شیوع سوء تغذیه و عوامل 
مرتبط با آن در  این قشــر را مورد بررســی قرار 
داده اند. تخمـــین زده می شــود بین سال های 
۲۰۱۵ تا ۲۰۳۰، جمعیت ســـالمندان  جهان به 
میزان ۵۶ درصد رشــد کرده و از ۹۰۱ میلیون 
نفر بـه ۱.۴  میلیارد نفر افزایش پیدا کند. بر این 
اساس تا سال ۲۰۵۰، این عـدد بـه  بـیش از دو 
برابر مقدار آن در ســال ۲۰۱۵ خواهد رسید و 
حتی ممکـن  اســـت تا ۲.۱ میلیارد نفر، معادل 
حدود ۲۲ درصد کـل جمعیـت هـم  برسـد. در 
ایران نیز بر اساس آخرین سرشماری نفـــوس و 
مسـکن در  سـال ۱۳۹۵، جمعیت سالمند کشور 
بالای ۶۰ ســـال، ۹.۳ درصـــد  جمعیـت کـل 
کشــور، معادل حدود ۷.۵ میلیون نفر را شامل 
می شود. بر اســاس گفته صاحب نظران، یکی از 
نیازهای اساســی و مهم در  سالمندان، تغذیـــه 
مناسـب اسـت. برخورداری سالمندان از وضعیت 
 تغذیــه ای مناســب، تأثیر ویژه ای بر ســلامت 
و کیفیــت زندگی آن هــا دارد.  طبــق تعاریف 
ارائه شده، ســوء تغذیه هنگامی رخ می دهد که 
مصرف یک  یا چند ماده مغـذی کمتر یا بیشتر از 
حد باشد یا اشـکالی در استفاده از  مـواد مغـذی 
توسط بدن وجود داشته باشد. گمان می رود روند 
پیری یکی  از علل ســوء تغذیه باشد. همچنین 
اعتقــاد بر این اســت که مصرف انــواع  داروها، 

تنهایی، افسردگی، کیفیت پایین زنـدگی، ابتلا 
بـــه بیماری های  حاد و مزمن، بستری شدن در 
بیمارستان، ناامنی غذایی، تغییـرات  اجتمـاعی، 
فیزیولوژیـک و بهداشـــتی کـه در پیری اتفاق 
می افتد، از  دیگر علل ایجـــاد ســـوء تغذیـه در 
این  بررسی  سـالمندان بشمار می روند. به منظور 
موضــوع، محققانی از معاونت درمان ســازمان 
 تأمیــن اجتماعی، دانشــگاه علوم بهزیســتی و 
توان بخشی تهران، دانشگاه  علوم پزشکی شهید 
بهشتی، دانشگاه علوم پزشکی تهران و دانشگاه 
آزاد  اســلامی تهران پژوهشــی را انجام داده اند 
که در آن به بررســی شیوع سوء  تغذیه و عوامل 
مرتبط با آن در سالمندان تحت پوشش سازمان 
تأمین  اجتماعی پرداخته شده است. این مطالعه 
مقطعی روی ۲۰۰ سالمند ۶۰ ساله و بالاتر تحت 
پوشش  سازمان تأمین اجتماعی پذیرش شده در 
دو بیمارســتان ۱۷ شهریور و  فارابی شهر مشهد 
انجام شده است. در این تحقیق ارتباط وضعیت 
تغذیه  با متغیرهای جمعیت شناختی، تن سنجی 
و فردی - سلامتی بررسی شد و  داده ها از طریق 
پرسشــنامه های تخصصی جمع آوری شــد. این 
داده ها  سپس با استفاده از روش ها و نرم افزارهای 
آماری مورد تجزیه وتحلیل  قرار گرفت. یافته های 
این مطالعه نشــان داد که بیش از نیمی از افراد 
تحـت بررســـی  دارای وضعیت تغذیه ای عادی، 
۲۵ درصد در معرض خطر ســـوء  تغذیـــه و ۶ 
درصد دچار ســوء تغذیه بودند. همچنین ســوء 
تغذیه در زنــان و  در افراد با نمایــه توده بدنی 
کمتر از ۲۳ به میزان بیشــتری مشاهده شد. بر 
اساس این یافته ها که در نشریه »پایش« متعلق 

به پژوهشــکده علوم  بهداشتی جهاد دانشگاهی 
منتشــر شــده اند، مصرف بیش از سه قلم دارو، 
 وجود بیماری حاد و اســترس، وجود مشکلات 
عصبی روانی، محدودیت  تحرک، ســن ۷۶ سال 
و بالاتر و همچنین نمایه توده بدنی کمتر از ۲۳ 
 به عنوان عامل خطر برای اختلال تغذیه محسوب 
می شوند. در رابطه با این نتایج، علیرضا احمدزاده، 
محقق معاونت درمان  سازمان تأمین اجتماعی و 
همکارانش در این پژوهش می گویند:   »وضعیت 
تغذیه ای مناسب، یکی از نشانه های مهـم شـیوه 
زندگی سالم  محسوب شده و نقش برجسته ای در 
پیشگیری از بیماری ها و ارتقای  کیفیت زندگی 
در سالمندان ایفا می کند. از سوی دیگـر، عوامل 
زمینه ای  متعددی نظیر مصرف انواع داروهـــا، 
تنهـایی، افسـردگی، کیفیت پایین  زندگی، ابتلا 
به بیماری های حـــاد و مـزمن، بسـتری شدن 
در بیمارستان،  ناامنی غذایی، تغییرات اجتماعی، 
فیزیولوژیـک و بهداشتی دوران پیری  می توانند 
موجب آســیب پذیری ســـالمندان و بروز سوء 
تغذیه در آن ها  شوند. با عنایـت بـه این که افـراد 
تحـــت پوشش سازمان تأمین اجتماعی، عموماً 
 جزء قشر آسیب پذیر جامعه محسوب می شوند، 
برنامه ریزی به منظور  پیشــگیری از سوء تغذیه و 
برخورداری از وضعیت تغذیه ای مناسب در  این 
گـروه از سـالمندان، جزء ضروریات نظام سلامت 
و رفاه و تأمین  اجتماعی محسـوب می شود«. به 
بیان این محققان، »ارائــه آموزش های مختلف 
سبک زنـدگی سـالم از  سـنین پـایین به منظور 
پیشگیری از بروز بسیاری از مشکلات در سـنین 
 سـالمندی یکی دیگر از راهکارهای پیشگیری از 
سوء تغذیه اســت. یکی  از نکات مهمی که لازم 
اسـت در برنامه های آموزشـی، مورد نظـر  باشـد، 
آگاهی رسانی در خصوص عوارض و آثار زیان بار 

مصرف  خودسـرانه دارو است. 

داروخانه ها 
در شرف ورشکستگی هستند

دکتر علیرضا زالی رییس دانشــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی با بیان  اینکه داروخانه ها مشــکلات اقتصادی 
زیــادی دارند، گفــت: داروخانه ها به  دنبال مشــکلات 
اقتصادی عدیده در شــرف ورشکستگی هستند و رفع 
 مشکلات آنها نیازمند عزم جدی دولت و مجلس است. 

   CT.SCAN  زالی در حاشیه برنامه افتتاح دستگاه های
و  C-ARM  در  بیمارســتان اختر در جمع خبرنگاران 
با اشــاره به اهمیت تهیه این  دستگاه ها در بیمارستان 
اختر با توجه به موقعیت خاص این بیمارستان  در درمان 
بیماران ارتوپدی کشور، گفت: این دستگاه ها با  مجموع 
 هزینه ای حــدود ۳ میلیارد تومــان و با کمک خیرین 
مجمع خیرین کشور  به بهره برداری رسید که مطمئنا 
کمک بزرگی در رفع مشــکلات  تشــخیصی و درمانی 

بیمارستان خواهد داشت. 
وی ادامه داد: همچنین بهســازی بخش ســی سی یو، 
آسانســورها، برخی از  بخش های بیمارستان و "سر در" 
بیمارســتان اختر از اقدامات دیگــری بود  که با کمک 
خیرین و شــهرداری منطقه محقق شد. البته بهسازی 
حیاط  بیمارســتان در جهت ارتقا و مناســب ســازی 
فضای بصری مناســب برای  مراجعین از نیازهای دیگر 

بیمارستان است که به زودی مرتفع خواهد  شد. 
زالی در بخشی از صحبت های خود با اشاره به مشکلات 
داروخانه ها در  شــرایط فعلی کشور، اظهار کرد: در حال 
حاضر ۱۸۱۰ داروخانه تحت  پوشــش دانشــگاه علوم 
پزشــکی شهید بهشتی قرار دارند که از لحاظ  اقتصادی 
و به دنبال تحریم ها با مشکلات عدیده ای دست و پنجه 

نرم  می کنند. 
وی با بیان اینکه بــالای ۹۰ درصد اقتصاد داروخانه ها 
بــه بیمه ها متکی  اســت، گفت: داروخانه هــا به دنبال 
طلب های بیمه ای با مشــکلات اقتصادی  زیادی روبرو 
هســتند و برای رفع مشــکلات نقدینگی خود باید وام 
بگیرند  که همین مســاله نیز آنها را دچار مشکل کرده 

است. 
وی با تاکیــد بر ضرورت کمک و عــزم جدی دولت و 
مجلس برای گذر  دانشــگاه ها و داروخانه ها از شــرایط 
اقتصــادی فعلی و تحریم های ظالمانــه،  عنوان کرد: ما 
نیز با همکاری وزارت بهداشــت، ســازمان غذا و دارو و 
 انجمن های علمی مرتبط، ارتقای کیفیت داروخانه ها را 

در دستور کار  قرار داده ایم. 
زالی با اشــاره به برخی از برنامه های جدید دانشگاه به 
طرح هر خانه،  یک خانه بهداشــت اشــاره کرد و گفت:  
در این رابطه برای ارتقای ســطح  آگاهی های جامعه و 
فرهنگســازی در حوزه ســلامت، خانم های خانه دار به 

 عنوان سفیران سلامت آموزش می بینند. 

اجتماعی

اداره  رئیــس  مقــدم  میرزایــی  داوود 
پیشــگیری از اعتیاد ستاد مبارزه با مواد 
 مخدر بیان کرد: حاشــیه نشینی تبدیل 
به کلونی های ایجاد آسیب های اجتماعی 
 شده است و به دلیل عدم توجه، کنترل 
و نظارت کافی بر این مناطق افراد  ساکن 
در آن بــرای انجام انواع و اقســام بزه ها 

آماده هستند. 
میرزایی مقدم در خصوص ارتباط حاشیه 
نشــینی با ارتکاب جرم های  اجتماعی با 
بیــان اینکه امــروز یکــی ازچالش های 
ناپایدار کننده شــهرهای  بزرگ، حاشیه 
افزود: حاشیه نشینی  شهر نشینی است، 
یا اســکان غیررســمی  متشکل از طیف 
گسترده ای از جمعیت مهاجر، کم درآمد 
و رانده شــده اســت  که در این نواحی 
آسیب پذیر، زمینه های بروز ناهنجاری ها 

را تشدید  می کنند. 
وی خاطرنشــان کــرد: در چهــار دهه 
گذشــته حاشــیه نشــینی به خصوص 
در  اطراف شــهرهای بزرگ کشــور به 
دلیل گســترش بی ضابطه این شــهرها 
 افزایش یافته است. در حقیقت شهرهای 
حاشیه ای حاصل تجمعات گروه  های کم 
درآمد است که اغلب آنها مهاجر هستند 
و در این نقــاط به صورت  کاملا خود رو 
و فاقد مجوز از ناحیه های رسمی، اقدام 
به ساخت خانه های  بی کیفیت می کنند 
که بــه دلیل عدم نظارت دســتگاه های 

اجرایی به سرعت  رشد کرده اند. 
رئیــس اداره پیشــگیری از اعتیــاد در 
محیط های آموزشــی ســتاد مبارزه با 
 مواد مخدر ریاســت جمهوری بیان کرد: 
حاشیه نشینی تبدیل به کلونی های  ایجاد 
آسیب های اجتماعی شده است و با توجه 
به شــواهدی که وجود دارد،  افراد ساکن 
در مناطق حاشیه نشــین به دلیل عدم 
توجــه، کنترل و نظارت که  در آنها عملا 
ناممکن اســت برای انجام انواع و اقسام 

بزه ها آماده هستند. 
وی با اشاره به وجود حاشیه نشین ها در 
اطراف شهرهای تهران، مشهد،  اصفهان 
و شیراز، تصریح کرد: این حاشیه نشینی 
آســیبهای  بســیاری  از  عامل صادرات 

اجتماعی به نقاط دیگر هستند. 
میرزایی مقدم از افزایش اعتیاد در میان 
حاشیه نشین ها گفت و اظهار کرد:  اغلب 
مصرف کنندگان و توزیع کنندگان مواد 

در این نقاط قــرار دارند و در  طرحهای 
ضربتی که پلیس انجــام می دهد، این 
مناطق مورد هدف قرار می  گیرند. دلیل 
این مســئله فقر زیاد، درآمــد پایین و 
نابرابری اجتماعی اســت که  سبب شده، 
افراد به مرور از مرکز شــهرها به حاشیه 

ها سوق داده شوند. 
تعــداد ســکونتگاه های غیررســمی در 
مناطق ۱ تا ۱۰ بیشتر از سکونتگاه های 
 غیر رسمی در کمربند مرزی شهر تهران 

است
دکتر ســلمان کونانی )استاد دانشگاه و 
آسیب شناس اجتماعی( نیز با بیان  اینکه 
هیچ پیوستگی بین شکل گیری مناطق 
حاشیه نشین و کلان شهرها  وجود ندارد، 
گفت: بیش از ۹۰ درصد مناطق حاشیه 
نشــین در شــهرهای  زیر ۵۰ هزار نفر 
هســتند و تهران، اصفهان و شیراز تنها 
۱۰ درصد  جمعیت حاشــیه نشین را در 

اختیار دارند. 
وی افزود: سکونتگاه های غیر رسمی در 
مرکز و شــمال تهران یعنی  مناطق ۱ تا 
۱۰ بسیار بیشــتر از سکونتگاه های غیر 
رســمی در کمربند  مرزی شــهر تهران 

است. 
این استاد دانشگاه مشکل اصلی را وجود 
خرده فرهنگهای مجرمانه و  غیرمجرمانه 
غیررسمی  سکونتگاه های  شکنانه  قانون 
دانست و تصریح  کرد: پدیده انتقال جرم 
بزرگترین آســیب شــکل دهنده خرده 
فرهنگهای  مجرمانه در ســکونتگاه های 

غیر رسمی است. 
وی ادامــه داد: بــه بیانی دیگر بیشــتر 
مجرمانی که به عنوان حاشیه نشین در 

 تهران معرفی شــده اند افراد غیر ساکن 
مناطق دیگر شهری هستند. 

ســلمان کونانــی تاکید کــرد: فرهنگ 
مناطق حاشــیه نشــین باعــث تبدیل 
افراد بــه  مجرمان بالقوه شــده بنابراین 
مســئله اصلی بررسی دلیل شکل گیری 
 ســکونتگاه های غیر رســمی و حاشیه 

نشینی است. 
وی با بیان اینکه کمبود امکانات رفاهی 
در مناطق حاشیه نشــین سبب  افزایش 
تنش های روانــی و اضطراب اجتماعی 
در این مناطق شــده است،  گفت: برای 
کاهش جرم باید ابتدا اینگونه مسائل را 

ساماندهی و برطرف  کرد. 
این استاد دانشگاه تاکید کرد: اگر اقتصاد 
را مهم ترین پارامتر زندگی  ندانیم، مهم 
ترین عامل تعالی بخش دیگر پارامترهای 

جامعه به شمار می  رود. 
وی اظهار کرد: اگر به دنبال شهری بدون 
جرم هســتیم باید اقتصاد حداقلی  مردم 
را تامیــن کنیم زیرا مــردم برخوردار از 
امکانات حداقلی، تن، روح و  روان ســالم 

خواهند داشت. 
ســلمان کونانی که در برنامه ای رادیویی 
صحبــت می کــرد، تاکید کــرد: ما در 
 فضای حاشــیه نشین اجازه شکل گیری 
فرهنگهایی را داده ایم که تیشه به  ریشه 
خانــواده ها مــی زننــد بنابراین وقتی 
شــرایطی را ایجاد کرده ایــم که  دغدغه 
اصلی خانواده تهیه غذای شــب اســت، 

نباید انتظار تربیت مناسب را  داشت. 
نمی توان فرهنگ را بــه زور در جنوب 
یا شمال شهر ایجاد و انتظار تغییر  بافت 

فرهنگی داشت

پوریــا هــادی پور، اســتاد دانشــگاه و 
اظهار  نیز  اجتماعی  آسیبهای  پژوهشگر 
 کرد: بــرای اصلاح مولفه هــای مختلف 
مانند امنیت، فرهنگ در حاشیه  شهرها، 
ابتــدا باید این موارد را در خود شــهرها 
اصلاح کرد زیرا زمانی  فرهنگی درحاشیه 
شــهر نهادینه می شود که در خود شهر 

به درستی وجود  داشته باشد. 
وی با بیــان اینکه مقوله جرم، جنایت و 
ناهنجاری بحثی پیوســته با عدم  رعایت 
اصول و مبانی اســت، گفت: نباید گفت 
که حاشــیه نشــین ها جرم و  جنایت را 
به دلیل کمبودهایشــان انجام می دهند 
و برای همین در حاشــیه  شهرها شاهد 

وقوع این ناهنجاری ها هستیم. 
وی افــزود: هر انســانی در هر نقطه ای 
از کــره زمین که نتوانــد نیازهای  اصلی 
زندگی خود را تامین کند، تبدیل به یک 

حاشیه نشین می شود. 
اســتاد دانشگاه و پژوهشــگر آسیبهای 
نشینی  تولید حاشیه  کارخانه  اجتماعی 
 را کلان شهرها دانســت و ادامه داد: در 
کلان شــهرها نه تنها رفتار انسان  ها به 
خطا میل داده می شــود بلکه به صورت 
آدمهــای منفعلی هســتند کــه  قدرت 
انتخاب از آنها گرفته شــده است و باید 

در جریان این رودخانه کلان  شنا کنند. 
وی تاکیــد کــرد: مســئولان در کلان 
شهرهای بزرگ مســئولیت واقعی خود 
را  در قبال شــهروندان از یــاد برده اند و 
به جــای اینکه به رفع نیازهای فرهنگی 
 افراد بپردازند بیشــتر به فکر ظاهر شهر 

هستند. 
پوریا هــادی پور با بیان اینکه نمی توان 
فرهنــگ را به زور در جنوب یا  شــمال 
شــهر ایجاد کرد و انتظــار تغییر بافت 
فرهنگی آن را داشــت، گفت:  وقتی در 
جامعه شهری به شهروندان کافی نبودن 
نیازهایشان را تزریق می  کنیم هرگز نمی 
توانیم انتظار داشــته باشیم که نیازهای 
یک فرد در حاشیه  شــهر مانند امنیت، 

فرهنگ غنی شهری و... رفع شود. 
وی بــا اظهار اینکه امــروزه خودمان در 
جامعه شــهری کوچک ترین  فرهنگها را 
هم از بین می بریم، افزود: در این شرایط 
چگونه می خواهیم  فرهنگ را از شهر به 

حاشیه شهر ببریم؟. 

طرح جدید پلیس برای آموزشگاه های رانندگی
سرهنگ احمد کرمی اسد رییس مرکز صدور گواهینامه پلیس راهنمایی  و رانندگی 
ناجا از ابلاغیه جدید پلیس راهور برای بررسی و مشخص  کردن سهم آموزشگاه های 
رانندگــی در وقوع حوادث رانندگی ســنگین  خبر داد. کرمی اســد دراین باره گفت:  
اقدامات جدیدی در مورد آموزشگاه های  رانندگی در دستورکار قرار داده ایم، از جمله 
اینکه جلســات ماهیانه و  منظمی میان روســای پلس راهور با مدیران آموزشگاه ها 
برگزار می شــود  و در جریان آن نــکات و موارد مورد نیاز به مدیران آموزشــگاه ها 
اعلام  خواهد شــد. وی با اشاره به اجرای یک طرح جدید دیگر نیز گفت:  در راستای 
 مسئولیت پذیرتر کردن مدیران، مربیان و متولی آزمون ها در  آموزشگاه های رانندگی، 
ابلاغیه ای را طی چند روز گذشــته به تمام  استان ها فرستاده  و از آنان خواستیم که 
با استفاده از اطلاعات و  آمارهای مربوط به تصادفات رانندگی،  در تصادفات سنگین 
که منجر  به فوتی یا جرح شدید شده  باشند، بررسی شود که راننده متخلف در کدام 
 آموزشــگاه رانندگی آموزش دیده است.  کرمی اسد ادامه داد:  با انجام این بررسی ها 
اگر مشخص شــود که در  آموزش این رانندگان بی توجهی یا کوتاهی صورت گرفته 
و آنان به  درســتی آموزش ندیده باشند، برابر تبصره 3 ماده 14 رسیدگی به  تخلفات 

رانندگی، سهم آموزشگاه رانندگی در وقوع تصادف نیز مشخص  می شود. 
رییــس مرکز صدور گواهینامه پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا درمورد  اینکه آیا این 
اقدام اجرایی شــده یا خیر نیز گفت: همانطــور که گفتم این  طرح چند روز پیش به 

سراسر کشور ابلاغ شده است. 

 ۱۶۰ هزار معلول پشت نوبت دریافت مستمری

محمد نفریه معاون توانبخشی سازمان بهزیستی با اشاره به اینکه ۱۶۰  هزار 
معلول پشــت نوبت دریافت مستمری هستند گفت:۴ آیین نامه قانون  جامع 
معلولان در هیات دولت به تصویب رســیده ویکی نیز این هفته  تصویب می 

شود. 
نفریه با اشــاره به اینکه ۴ آیین نامه مربوط به قانون جامع حمایت از  حقوق 
معلولان در هیات وزیران به تصویب رســیده است گفت:هفته آینده  نیز یک 
آیین نامه دیگر و یک اساســنامه به تصویب می رسد. به گفته وی، آیین نامه 
معافیــت ۵۰ درصدی یکــی از والدین از مالیات،  پرداخت حق بیمه ســهم 
کارفرمایی معلولان تا پنج ســال، حق کارایی  معلولان و اشتغال و آیین نامه 
مربوط به شــهریه دانشــجویان از جمله  مواردی است که به تصویب رسیده 
اســت. وی ادامه داد: در حال پیگیری آیین نامه مربوط به مناســب سازی و 

 همچنین تصویب اساســنامه صندوق فرصت های شغلی معلولان در  هیات 
دولت هستیم. معاون توانبخشی سازمان بهزیستی گفت: در حال حاضر ۲۰۰ 
هزار  تومان حق پرستاری می دهیم که با پرداخت اعتبار قانون جامع این حق 
 پرســتاری به ۵۴۰ هزار تومان در ماه می رسد و همچنین ما به التفاوت   ۲۰ 
درصد افزایش یارانه مراکز غیردولتی، خرید وسایل توانبخشی،  یارانه معیشت 
و ... نیز در مدت زمان کوتاهی در نهایت طی ۱۰ روز  انجام می شــود. نفریه 
تصریح کرد: فرد معلول هزینه هایش تصاعدی بالا می رود و  باید هزینه حمل 
و نقــل، تجهیزات، لوازم بهداشــتی و ... را بیش از افراد  عادی پرداخت کنند 
به همین دلیل در شرایط جدید اقتصادی تعداد زیادی  از این افراد با مشکل 
مواجه شــده اند. وی در خصوص معلولان پشت نوبت دریافت مستمری نیز 
گفت: در  حال حاضر برای پوشش معلولان در سازمان بهزیستی پشت نوبت 
 نداریم و تمام پشت نوبتی های مستمری را تا آذر ماه پارسال صفر کرده  ایم 
اما با توجه به شرایط اقتصادی جدید در حال حاضر ۱۶۰ هزار  معلول پشت 

نوبت دریافت مستمری ما قرار دارند. 

کاهش ۲۰ درصدی پوشش تحصیلی 
نخستین اثر مخرب کاهش بودجه   ۹۹ 

علــی الهیار ترکمــن معاون وزارت آموزش وپرورش با اشــاره بــه اینکه  تمام 
مخاطرات و آثار منفی بودجه کاهشــی در آموزش و پــرورش را تهیه  کرده و 
به دولت ارائه می کنیم که امیدواریــم نتیجه بدهد، گفت: کاهش۲۰  درصدی 

پوشش تحصیلی با روند کاهشی بودجه آموزش وپرورش در  پیش است. 
الهیار ترکمن درباره وضعیت بودجه ســال 99 آموزش و پرورش و  تفاوت بین 
رقم 73 هزار میلیارد تومانی پیشــنهاد شده از ســوی این  وزارتخانه با بودجه 
54 هزار میلیارد تومانی مدنظر دولت اظهار  کرد:  بودجه ســال 99 براســاس 
مفروضات وابسته به متغیرهای کلان اقتصادی  در سازمان برنامه و بودجه بسته 
می شــود، آنها پیشــنهاد و پیش نویس اولیه  در این زمینه را آماده کرده اند که 

شرایط تقریباً اینگونه است. 
وی افزود: این موضوع از فردا در دستور کار دولت قرار می گیرد و  آموزش وپرورش 
گــزارش کامل خود مبتنــی بر نیازهای این وزارتخانه،  الزامات ســند تحول و 
حداقل نیازهای اعتباری را تهیه کرده اســت که  براین اساس بودجه مورد نیاز 
74 هــزار میلیارد تومان اســت و این را به  عنوان پیشــنهاد بودجه ای خود به 
ســازمان برنامه و بودجه ارائه کردیم و  در پیش نویس ســامانه بودجه نیز وارد 

شده است. 
ë کاهش 20 درصدی پوشش تحصیلی

معاون برنامه ریزی و توســعه منابع وزارت آمــوزش و پرورش درباره  اینکه اگر 
بودجه آموزش وپرورش بر اساس 54 هزار میلیارد تومان  بسته شود، گفت: اگر 
بودجه با وضع فعلی که اعلام شــده، بسته شود در  درجه نخست 20 درصد از 
پوشــش تحصیلی در معرض خطر قرار  می گیــرد و با تعطیلی کلاس های دایر 

ممکن است پوشش تحصیلی 20  درصد دچار کاهش شود. 
وی متذکر شد: معلمان انگیزه ای برای گرفتن ساعات حق التدریس ندارند  علت 
آن هم تأخیرهای بیش از حد در واریز مطالبات و کاهش ارزش  پولی است که 
با تأخیر واریز می شــود؛ بحث دیگر اهداف سند تحول  بنیادین است که باید تا 
سال 1404 آن را اجرا کنیم، سال 99 سال  چهارم اجرای برنامه ششم توسعه و 
یکی از ارکان مهم اجرای سند  تحول است که کسری بودجه می تواند مشکلاتی 

را در تحقق اهداف سند  تحول بنیادین رقم بزند. 
ë مخاطرات و آثار منفی بودجه کاهشی آموزش وپرورش تهیه شد

الهیار افزود: تمام مخاطرات و آثار منفی بودجه کاهشــی در آموزش و  پرورش 
را تهیه کرده و به دولت ارائه می کنیم که امیدواریم نتیجه بدهد،  چون ماهیت 
بودجه، پیگیری های متعدد و بررســی است تلاش خودمان  را انجام می دهیم و 

امیدواریم بتوانیم مسائل اصلی را به بودجه  آموزش وپرورش برگردانیم. 
معاون برنامه ریزی و توســعه منابع وزارت آموزش وپرورش در پایان  خاطرنشان 
کرد: از افرادی که در تدوین و تصویب بودجه تأثیرگذار  هستند خواهش می کنم 
بودجه آموزش و پرورش را صرفاً حقوق نبینند  چرا که صرفاً حقوق دیدن بودجه 

آموزش و پرورش به شدت به مشکلات  اضافه و مسائل را پیچیده تر می کند. 

افزایش اعتیاد بین حاشیه نشین ها یادداشتخبر

آگهی ابلاغ اجرائیه مهریه
 

بدین وســیله به آقای ســجاد بهاروند فرزند رحمت اله متولد   1368/10/18 با کد ملی 
4850022200 به شناسنامه شماره   4850022200 ساکن خرم آباد –ماسور زیر تپه 
خیابــان نیلوفر   یکم ابلاغ می شــود که خانم زینب دریکوند جهــت وصول مهریه به 
 تعداد یکصد و چهارده عدد تمام ســکه بهار آزادی به اســتناد مهریه  مندرج در ســند 
ازدواج شــماره 12 خرم آباد  علیه شما اجرائیه  صادر نموده و پرونده اجرائی به کلاسه 
9800700 در این اداره  تشکیل شده و طبق گزارش مامور ، محل اقامت شما به شرح 
متن  سند شناخته نشده ، لذا بنا به تقاضای بستانکار طبق ماده 18 آئین  نامه اجرا مفاد 
اجرائیه فقط یک مرتبه در یکی از روزنامه های  کثیرالانتشــار محلی آگهی می شود و 
چنانچه ظرف مدت ده روز  از تاریخ این آگهی که روز ابلاغ محسوب می گردد ، نسبت 

به  پرداخت بدهی خود اقدام ننمایید ، عملیات اجرائی جریان خواهد  یافت . 

علی رحیمی  
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی خرم آباد  

وضعیت سوء تغذیه در سالمندان ایرانی

 مفقودی 
 برگ سبز خودرو پراید سواری مدل ۱۳۸۸ به رنگ 
ایران  پلاک ۲۴۸س۴۴  شماره  به  متالیک  ای  نقره 
شاسی  شماره  به   موتور ۲۹۷۵۶۴۵  شماره  به   ۶۲.
s۱۴۱۲۲۸۸۲۷۶۵۷۶مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد .

رونوشت آگهی حصر وراثت
کلاسه  به  دادخواست  شرح  به   ۲۸0۳۵۴۶۹۶۵ شماره  شناسنامه  دارای  ویردی  سبحان  جلیل  آقای 
۹۸۱۳۲۶/ش ۳  از این دادگاه درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان حسن 
سبحان ویردی به شناسنامه ۱۳ در تاریخ ۹۸/۷/۹ اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه آن مرحوم 

منحصر است به:
۱- عیوض سبحان ویردی فرزند حسن به شماره شناسنامه ۲۸0۳۵۵۴۲۶۷ صادره از خوی پسر متوفی
۲- خلیل سبحان ویردی فرزند حسن به شماره شناسنامه ۲۸0۳۵۴۷۱۷۱ صادره از خوی پسر متوفی
۳- جلیل سبحان ویردی فرزند حسن به شماره شناسنامه ۲۸0۳۵۴۶۶۶۵ صادره از خوی پسر متوفی
۴- محرم سبحان ویردی فرزند حسن به شماره شناسنامه ۲۸00۸۷۷۹۹۵ صادره از خوی پسر متوفی

۵- اکبر سبحان ویردی فرزند حسن به شماره شناسنامه ۲۸00۸۸۱۱۸۶ صادره از خوی پسر متوفی
۶- فاطمه سبحان ویردی فرزند حسن به شماره شناسنامه ۲۸00۸۷۸۶۳0 صادره از خوی دختر متوفی
۷- ستاره سبحانوردی فرزند حبیب به شماره شناسنامه ۲۸00۸۶۳۳0۷ صادره از خوی همسر متوفی

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک مرتبه آگهی می نماید تا هر کسی اعتراض دارد و 
یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تقدیم دارد والاگواهی 

صادر خواهد شد.
جعفرزاده چهراقی - رئیس شعبه سوم شورای حل اختلاف خوی

رونوشت آگهی حصر وراثت
کلاسه  به  دادخواست  شرح  به  صدرالدینی  خانم  وکالت  با  سپه  بانک 
۹۸0۴۶۴/۹۸ ش ۵/ح  از این دادگاه درخواست گواهی حصر وراثت نموده و 
چنین توضیح داده که شادروان منیجه امینی به شناسنامه ۴۵ مهاباد در تاریخ 
۸۲/۱۲/۱۷ اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه آن مرحوم منحصر 

است به: یک پسر و یک دختر.
۱- خالد رستمی آذر  فرزند طه و منیجه به شماره شناسنامه ۲۱۳۶ پسر متوفی

۲- کبری رستمی آذر  فرزند طه و منیجه به شماره شناسنامه ۸۱۳ دختر متوفی
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می 
نماید تا هر کسی اعتراض دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر 
نخستین آگهی ظرف سه ماه به دادگاه تقدیم دارد والاگواهی صادر خواهد شد.
ایوبی - رئیس شعبه پنجم شورای حل اختلاف مهاباد

مفقودی
به  کشاورزی  تراکتور  سبز  برگ  و  سند 
شاسی  شماره  و   yAw۲0۱0A موتور  شماره 
درخشیده  خالد  بنام   N۳HkTAA۵DDHN۱۴۸۸۱

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
برگ سبز خودرو پلاک ایران۲۴ -۶۸۱ و ۳۸، به شماره 
 s۱۴۲۲۲۸۹۱۶۶۷۲۸ موتور ۳۵۳0۱۶۴ و شماره شاسی
به نام رضا خوراهه مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد.
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لزوم حذف دلار 
از تبادلات تجاری با اوراسیا

حســین مدرس خیابانی قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی با 
تاکید  بر اهمیت حذف دلار و به رســمیت شناختن ارزهای رسمی 
کشــورهای  طرف قراداد اوراسیا گفت: ایران حذف دلار را با خیلی 
کشــورها از  جمله روســیه شــروع کرده که این موضوع می تواند 
سطح مبادلات  تجاری را به سرعت افزیش دهد. مدرس خیابانی در 
همایش تجارت با اوراسیا ضمن اشاره به اهمیت  اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا گفت: جمعیت ۱۸۰ میلیون نفری این اتحادیه و  سهم قابل 
توجــه آن در تولید نفت، گاز و انرژی و رتبه نخســت در این  حوزه 
ها، از شــکل گیری قطب اقتصادی بزرگ در دنیا نوید می دهد. وی 
ادامه داد: اراده دو طرف بر اجرای کامل توافق نامه اســت تا بتوانیم 
 در سه سال آینده به توافق نامه تجارت آزاد دست پیدا کنیم. همه 
اراده  مســوولان ایران بر اجرای کامل توافــق نامه با هدف ارتقای 
ســطح  مبادلات تجاری با پنج کشــور اوراسیاست و همین اراده از 
سمت طرف  مقابل وجود دارد و هیچ تصمیم خارجی هم خللی در 
اجرای این توافق  نامه وارد نمی کند. این مقام مســوول با اعتقاد به 
اینکه سطح مبادلات تجاری ایران و  اوراسیا می تواند به بیش از ۳۰ 
میلیارد دلار افزایش یابد، افزود: اکنون  اتحادیه اوراسیا ۹۰۰ میلیارد 
دلار با دنیا تجارت دارد که ســهم ایــران از  این رقم،  ۲.۶ میلیارد 
دلار است. همچنین ســهم تجارت کشورهای  عضو اورسیا با ایران 
حدود دو درصد است و این توافق نامه می تواند  باعث توسعه روابط 
اقتصادی و تجاری شــود. مدرس خیابانی با اشاره به جایگاه اوراسیا 
در جایــگاه تجارت جهانی و  جایگاه ایران در تولید انواع محصولات 
معدنــی و صنعتی افزود: امروز  بیــش از ۵۰ درصد روابط تجاری با 
کشور روسیه و بیش از ۵۰ درصد  آن در حوزه محصولات کشاورزی 
اســت که امیدواریم با موافقت نامه  فعلی، حوزه کالاهای کشاورزی 
و غذایی را به حــوزه کالاهای صنعتی و  معدنی افزایش دهیم. قائم 
مقام وزیر صنعت معتقد است ارتقای سطح مبادلات تجاری مستلزم 
 توسعه زیرساختهای تجاری شامل بانکی، بیمه ای، گمرکی، حمل و 
نقل  و .. است. وی ادامه داد: با وجود اینکه تعرفه حاضر به ۸۶۲ قلم 
کالا محدود شده  است، به نظر می رسد این مساله مقدمه ای است 
که تجار دو طرف  شــناختی پیدا کرده و طببیعی اســت که سطح 
مبادلات تجاری به این قلم ها  محدود نخواهد شد. این مقام مسوول 
با اشــاره به الزامات ارتقای روابط تجاری خاطرنشان  کرد: تقویت و 
توسعه زیرساختهای بانکی و ایجاد شعب بانکهای ایرانی  در اوراسیا 
در این راستا اهمیت دارد و به این منظور، سیستم بانکی  کشور برای 

همکاری با بانک مشترک اوراسیا اعلام آمادگی کرده  است.

عیسی منصوری معاون توسعه کارآفرینی 
و اشــتغال وزارت تعــاون، کار  و رفــاه 
اجتماعی در در حاشــیه اجلاس»پکن 
۲۵« اعلام کرد: میزان  مشارکت زنان از 
سال ۲۰۱۴ تا ۲۰۱۸، شش درصد رشد 

داشته است. 
اشــتغال  و  کارآفرینی  توســعه  معاون 
وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی  در 
دومیــن روز اجلاس »پکــن ۲۵« که 
از ۶ آذر  ســال جاری به مدت  سه روز 
در بانکوک برگزار شــد، در یک نشست 
توانمندی  با  عنوان»تشــریح  تخصصی 
اقتصادی زنان ایرانی با رویکرد اشــتغال 
 مشاغل خانگی« گفت: میزان مشارکت 
زنان در سال ۲۰۱۴ ، ۱۲  درصد بوده که 
این میزان در سال ۲۰۱۸ به ۱۸ درصد 

رسیده است. 
منصوری با بیان اینکه ورود زنان به بازار 
کار یکی از ظرفیت های  قابل توجه برای 
توســعه اقتصادی اســت گفت: این در 
حالی است که نرخ  مشــارکت زنان در 
فعالیت های اقتصــادی با اختلاف قابل 

توجهی نسبت  به مردان پایین تر است. 
وی افزود: دلایــل متفاوتی برای دوری 
زنان از بازار کار وجود دارد و  مهم ترین 
آن مسئولیت های شخصی و خانوادگی 

آنها است. 
اشــتغال  و  کارآفرینی  توســعه  معاون 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی  خاطر 
نشــان کرد: به دلیل فرصت های فراهم 
شده برای زنان در کشور  سطح تحصیلی 

آنها نســبت به گذشــته افزایش قابل 
توجهی پیدا کرده است  به طوری که هم 
اکنون حدود ۶۰ درصد فارغ التحصیلان 
زنان  عالــی،  و  تحصیلات  دانشــگاهی 
هســتند اما کــم بودن ســطح مهارت 
یکی از  مشکلات زنان برای پیوستن به 

بازارکار است. 
وی با اشــاره به اینکه برای غلبه بر این 
مشــکلات در ســطح ملی  تصمیماتی 

اتخاذ شده است اشــاره داشت: یکی از 
این تصمیمــات افزایش  ظرفیت کار در 
خانه است و دیگری افزایش مهارت فارغ 
التحصیلان با  آموزش تکنیکی و فنی و 

حرفه ای است. 
در ادامه این نشست تخصصی محمد رضا 
بیجندی رییس ســازمان  تجاری سازی 
فناوری و اشــتغال دانش آموختگان به 
تشریح طرح ملی  توسعه مشاغل خانگی 
بــا همکاری معاونت امور زنان و خانواده 
ریاست  جمهوری و وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی پرداخت و  دســتاوردهای 

این طرح را ارائه کرد. 
گفتنی اســت در حاشــیه این اجلاس 
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال  وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با معاون وزیر 
توانمند سازی  کشور ارمنستان دیدار و 
در خصوص وضعیت اشــتغال زنان در 
صنایع  خرد و با ســرمایه های کوچک 
زنــان گفت و گو کردنــد. در این دیدار 
 طرف مقابل برای انتقال تجربیات ایران 
در زمینه اشتغال زنان ابراز  تمایل کردند. 

شــرکت مخابرات ایران به منظور دسترســی آســان 
کاربــران تلفن همگانــی به  کارت های قابل شــارژ ، 
طرح به روزرســانی تلفن های همگانــی را به اجرا  در 
آورده و تمــاس از طریق تلفن های همگانی در صورت 
فعال ســازی  کارت های تلفن، به راحتــی و با قابلیت 
شارژ مجدد امکان پذیر خواهد بود. سیدمجید صدری 
بــا بیان این که تماس از طریق تلفن همگانی فقط در 
 صورت فعال سازی کارت های تلفن امکان پذیر است، 
تصریح کرد:  زیرســاخت های بسیار مناسبی در حوزه 
تلفن ثابت در سراســر کشــور برقرار  شده است و در 
همین راستا از ظرفیت دســتگاه های هوشمند تلفن 
همگانی  در طرح جدید اســتفاده و بهینه ســازی می 

شود.   وی افزود: مشتریان برای فعال سازی کارت های 
تلفن قدیمــی می توانند به  مراکــز مخابراتی مراجعه 
کنند و پس از ثبت کارت تلفن به نام مشتری،  رمز ۴ 
رقمی به کارت تلفــن اختصاص می یابد و در صورتی 
که مشــتریان  کارت تلفن جدید خریداری کنند، آن 
کارت به نام مشــتری ثبت و رمــز ۴  رقمی به کارت 
تلفن اختصاص می یابد. صدری با اشــاره به این که در 
کارت تلفــن جدید خریداری شــده مبلغی به  عنوان 
شارژ اولیه موجود است بیان کرد: مشتریان می توانند 
برای خرید  شارژ به ســایت شرکت مخابرات ایران به 
آدرس  www.tci.ir، مراجعه به  مراکز مخابراتی و یا 
از کد دســتوری ستاره ۲۰۲۰ مربع استفاده کنند. وی 

افزود: مشترکان باید ابتدا کارت تلفن خود را در کارت 
خوان تلفن  همگانی قرار دهند که در این قسمت پیام 
"در حال ارزیابی اعتبار کارت"  مشاهده می شود، سپس 
بایــد رمز چهــار رقمی خود را وارد کننــد که بعد از 
 مشاهده پیام “لطفا شماره گیری کنید”، کارت فعال 

می شود. 

مناطق آزاد با وجود برخــورداری از مزیت های 
نابی همچون نیروی کار  ارزان، کاهش قابل توجه 
ارزش پول ملی و پتانســیل جغرافیایی بی نظیر 
 هم نتوانســته اند در ریل حرکتی خودشان قرار 
بگیرند و بــه جای صادرات  کالا، به فروشــگاه 

محصولات سایر کشورها تبدیل شده اند. 
مرور تاریخچه تأســیس مناطــق آزاد در ایران 
نشــان می دهد، ابتدا در  شــهریور 1368 و به 
موجب تبصره19 قانون برنامه اول توســعه، به 
 دولت اجازه تأســیس منطقه آزاد، حداکثر در 
3نقطه مرزی کشــور داده  شد؛ از این رو کیش، 
قشــم و چابهار به عنوان نخستین مناطق آزاد 
 تجاری_صنعتی ایران آغاز به کار کردند. سپس 
در دهه 80شمسی، به  ترتیب مناطق آزاد ارس، 
اروند، انزلی، ماکو و فرودگاه امام خمینی   )ره( و 
در نهایت منطقه آزاد مکران در سال1395، به 

فهرست مناطق  آزاد کشور افزوده شدند. 
ریشه یابی اهداف تأسیس مناطق آزاد

بازخوانی  مصوبات قانون گذار در مجلس چهارم 
حاکی از آن اســت که  اهداف تأســیس مناطق 
آزاد در مــاده1 قانون چگونگــی اداره مناطق 
آزاد   )مصــوب 1372(، گنجانده شــده اســت. 
بر این اســاس »عمــران و  آبادانی«، »رشــد و 
توسعه اقتصادی«، »ســرمایه گذاری و افزایش 
درآمد  عمومی«، »ایجاد اشتغال ســالم و مولد«، 
»حضور فعال در بازارهای  جهانی و منطقه ای«، 
و »تولید و صادرات کالاهای صنعتی و تبدیلی« 
 از مهم ترین اهداف تأسیس مناطق آزاد تجاری_

صنعتی به شمار  می روند. 

بررســی اهداف تأســیس مناطق آزاد نشــان 
می دهد، ایجــاد ارزش افزوده به  موجب تولید و 
فرآوری کالا با رویکرد صادرات محور در فلسفه 
 وجودی این مناطق نقش پررنگی دارد که در پی 
آن، دستیابی به اهدافی  همچون اشتغال مولد، 
حضور در بازارهای جهانــی و عمران و آبادانی 
 دور از دسترس نیست؛ بنابراین بررسی کارنامه 
عملکرد مناطق آزاد  در حوزه صادرات و واردات، 
می تواند معیار تعیین کننده ای در جهت  ارزیابی 

میزان موفقیت این مناطق باشد. 
ë  آمارها چه می گوید؟/ کارنامه

مأیوس کننده، بیخِ ریش مناطق آزاد
برآیند مبادلات مناطــق آزاد که در نمودار زیر 

نمایش داده شــده، نشــان  می دهــد، مجموع 
صادرات این مناطق ناشی از "صادرات تولیدات 
 منطقه ای" و "صادرات مجدد" در مقایسه با کل 
کشــور ناچیز و قابل  چشم پوشی است. با وجود 
گذشــت 3دهه از آغاز به کار نخستین منطقه 
 آزاد ایــران، به گزارش دبیرخانه شــورای عالی 
مناطــق آزاد  تجاری_صنعتی و ویژه اقتصادی، 
متوسط صادرات مناطق آزاد نسبت  به صادرات 
کل کشــور )از سال 1392 تاکنون(، تنها 1.6% 
بوده که  نشــان از ناکامی مناطق آزاد در تقویت 
صادرات کشــور دارد. ناگفته  نماند که جانمایی 
مناطق آزاد در نقاط مستعد ترانزیت و دسترسی 
به  آب های آزاد در شــکل گیری همین صادرات 

ناچیز سهیم بوده است! 
ë  عایدی مبهم در ازای حمایت های

بی دریغ
گزارش ها حاکی اســت، کارنامه تجاری مناطق 
آزاد به ناتوانی در حوزه  صادرات ختم نمی شود 
و بررسی میزان واردات )با هدف تولید،  مصرف 
و عرضــه( به این مناطق، نشــان از تراز تجاری 
منفی برای  متولدان ناباروری است که قرار بود با 
وجود تحمیل هزینه به دولت ها و  اخذ معافیت 
و امتیازات  متعدد مقرراتی، ســرانجام در حوزه 

 تجاری_صنعتی کشور سرآمد باشند. 
نمودار بــالا که از آمار دبیرخانه شــورای عالی 
مناطــق آزاد و ویژه  اســتخراج شــده، نشــان 
می دهد، از سال 1392 تا 1397 همواره میزان 
 واردات کالا به مناطق آزاد نســبت به صادرات، 
برتری قابل توجهی  داشته است؛ تا جایی که در 
مجموع سال های مذکور، مناطق آزاد در  مقابل 
4میلیــارد و 83میلیون دلار صادرات، 9میلیارد 
و 434میلیون  دلار واردات کالا داشــته اند! این 
مهم از ارزبری مناطق آزاد در شــرایط  تنگنای 
اقتصادی و محدودیت منابع ارزی کشــور خبر 
می دهــد و به تبع،  تمرکز این مناطق بر جریان 
ورود کالا، شــائبه تبدیل مناطــق آزاد ایران  به 
بازار هدف مناطق آزاد ســایر کشورها را تقویت 

می کند. 
ë  سایر پیامد های عقب افتادگی مناطق

آزاد در حوزه تجارت
مبادلات  ارزش  نشــان می دهــد،  بررســی ها 
بازرگانی مناطق آزاد در مقام  مقایسه با مبادلات 
سرزمین اصلی حرفی برای گفتن ندارد؛ بنابراین 

 مناطق آزاد در کنار تراز تجاری ناخوش احوال، 
از مقیاس و به تبع آن  اثربخشــی ناچیزشان در 

اقتصاد ملی رنج می برند. 
نکته حائز اهمیت دربــاره میزان ارزش واردات 
کالا، محل توزیع این  کالاهای وارداتی اســت. 
با توجه بــه ارزش واردات نســبت به صادرات 
 کالا از مناطــق آزاد، می توان به این جمع بندی 
رســید، بخش عمده واردات  کالای مناطق آزاد 
صرف تأمین »کالای مسافری«، »قاچاق کالا« و 
  »ارسال تولیدات به سرزمین اصلی« می شود که 
در هر ســه حالت به  تولید کالای ایرانی مشابه، 

به ویژه در حوزه پوشاک آسیب می رساند. 

ë  مدافعان عملکرد مناطق آزاد و ویژه
چه می گویند؟

تأکید برخی کارشناسان بر این مسئله  که ارسال 
تولیدات منطقــه ای به  ســرزمین اصلی را نیز 
جزء سبد صادراتی مناطق آزاد لحاظ می کنند، 
 خطایی راهبردی است؛ چرا که مأموریت مناطق 
آزاد جــذب ســرمایه و  رونق تولید بــا اهداف 
صادراتی اســت و نتیجه ارســال کالای تولید 
 منطقه ای به ســرزمین اصلی چیزی جز رقابت 
نابرابر در کسب و کار،  با تولید داخلی به ویژه به 
جهت معافیت فعــالان منطاطق آزاد از مالیات 

 عملکرد نیست. 
برخی دیگر از مدافعــان عملکرد مناطق آزاد و 
ویژه، آمار تجمیعی  صادرات کالا از مناطق آزاد 
تجاری_صنعتــی و ویژه اقتصادی را قابل  توجه 
و حائز اهمیت ارزیابــی می کنند. این در حالی 
اســت که عمده  صادرات مناطق ویژه اقتصادی 
ناشی از صادرات مشــتقات و میعانات  گازی و 
نفتی اســت! حالآنکه اگر این مناطق برچسب 
منطقه ویژه هم  نداشــته باشــند، پتانســیل 
شناســایی، اســتحصال، فــرآوری و صادرات 

 فرآورده های نفتی را دارند. 

اقتصادی

کارت های تلفن قابل شارژ شد

چگونه پای برق به بازارسرمایه باز شد

دکتر داوود سوری

محمدحسین عسگری/ رئیس اداره عملیات بازار بورس انرژی 
ایران

  انرژی الکتریکی یکی از اشــکال انرژی مورد اســتفاده بشر 
اســت که در  صنایع، مصارف مســکونی، تجــاری و حمل و 
نقل کاربردهای فراوانی  دارد. ایــن انرژی جنبه های مطلوب 
بسیاری دارد و شرایط نسبتاً ساده  تولید و قابلیت انتقال سریع 
همچنین قابلیت تبدیل انرژی الکتریکی به  ســایر انرژی های 
مورد نیاز موجب تمایل و توجه بیشتر بشر به آن شده  است؛ به 
گونه  ای که در بسیاری موارد انرژی الکتریکی هیچ  جایگزینی 

ندارد. 
با توجه به تکنولوژی ساخت، ســوخت مصرفی، نوع توربین 
و نحــوه  تبدیل منابع اولیه انرژی به انرژی الکتریکی، نیروگاه  
ها به انواع  مختلفی دســته  بندی می شوند؛ اما خروجی همه 
آنها انرژی الکتریکی با  فرکانس مشــابه اســت و با استفاده از 
ترانسفورماتورهای افزاینده نیز  می توان به سهولت سطح ولتاژ 
خروجی واحدهــای نیروگاهی را افزایــش  داد. به طور کلی، 
انرژی الکتریکی یکی از همگن ترین کالاهای شــناخته  شده 

است که این مسئله کار داد و ستد برق را تسهیل می کند. 
برای مدتی حدود یک صد سال، عرضه برق در اکثر کشورهای 
دنیا به  صورت انحصاری توسط تعداد محدودی از شرکت  های 
تولید نیروی  برق )عمدتاً دولتی( بودند، انجام می  پذیرفت. در 
حقیقت، در این مدت  این شــرکت  ها عرضه برق را به عنوان 
یک ســرویس )نه یک کالا( در  اختیار مصرف  کنندگان قرار 
می دادند. ایده داد و ســتد کالای برق  نخســتین بار در دهه 
هشتاد میلادی توسط اقتصاددانان مطرح شد. به  اعتقاد آنان 
شرکت  های عمدتاً دولتی تامین کننده برق، کارآمدی مطلوبی 
 نداشتند. عدم وجود رقابت بین عرضه  کنندگان، نبود انگیزه 
کافی برای  نوآوری و جلب سرمایه برای توسعه سیستم های 
موجود همچنین وجود  انحصار در صنعت برق از عمده  ترین 
دلایل ناکارآمدی سیستم  های  سنتی برق عنوان شده است. بر 
این اساس از دهه هشتاد میلادی بسیاری  از کشورها با انجام 
تجدید ساختار در صنعت برق خود مبادرت به انجام  اصلاحات 
گسترده ای در زمینه مقررات زدائی، انحصار زدائی،  خصوصی 

 سازی و ایجاد بازارها و بورس  های برق )انرژی( کردند. 
همگام با گرایش جهانی به ســوی مقــررات زدایی و تجدید 
ســاختار در  صنعت برق و همچنین جوابگو نبودن سیســتم 
انحصار ســنتی برای تامین  تقاضای برق، بــازار برق ایران با 
ابلاغ آیین نامه »تعیین روش، نرخ و  شــرایط خرید و فروش 
در شبکه برق کشــور« توسط وزیر نیرو در  تاریخ ۸۲/۸/۱ راه 
اندازی شــد و در نهایت با پیگیر ی های فراوان پس از  تاسیس 
بورس انرژی، پای معاملات کالای برق به بازار سرمایه باز  شد. 

آغاز معاملات برق در بورس انرژی
کالای برق به عنوان نخســتین کالا در اولین جلســه هیات 
پذیــرش بورس  انرژی جهت معامله در بازار فیزیکی و قرارداد 
ســلف موازی اســتاندارد  برق به عنوان اولین قرارداد در بازار 
مشــتقه بورس انرژی پذیرفته  شــدند. اهمیت کالای برق به 
اندازه ای اســت که یکــی از تابلوهای بــازار  فیزیکی به انجام 

معاملات این حامل مهم انرژی اختصاص یافته است. 
بر این اســاس کلیه نیروگاه  هــا و تولید کنندگان خصوصی و 
دولتی برق  پس از پذیرش در بورس انرژی و انجام هماهنگی  
های لازم بــا وزارت  نیرو، قادر به عرضه برق تولیدی خود در 
بازار فیزیکی یا بازار مشــتقه  بورس انرژی هستند. همچنین 
شــرکت  های توزیع نیروی برق، شــرکت   های خرده  فروشی 
و بازرگانی برق و مصرف  کننــدگان بزرگ نیز پس  از دریافت 
کد معاملاتی با انجام هماهنگی  هــای لازم امکان تامین برق 

 مصرفی خود از بورس انرژی را دارا است. 

معامله در بازار فیزیکی
عرضه  کنندگان پذیرش شــده در بورس انرژی می توانند برق 
تولیدی خود  را در قالب قراردادهای نقدی، نســیه و سلف در 
تابلــو برق در بازار  فیزیکی بــورس انرژی عرضه کنند. بر این 
اســاس نیروگاه  های مذکور  از طریق شرکت  های کارگزاری 
درخواست عرضه مقدار مشخصی از  دارایی ثبت شده )ظرفیت 
تولید( خود نزد شــرکت سپرده  گذاری مرکزی  اوراق بهادار و 
تسویه وجوه را به بورس انرژی اعلام می کنند. این  درخواست 
بایــد حاوی اطلاعات قیمت پایه، مقدار عرضه، حداکثر مقدار 
 افزایش عرضه، تاریخ تحویل، دوره تحویل، نوع قرارداد و سایر 
 شــرایط مرتبط باشد. درخواســت مذکور پس از بررسی در 
بورس انرژی  جهت تائید و بررسی تضامین و سپرده  های مورد 
نیاز جهت عرضه به  شرکت سپرده گذاری )اتاق پایاپای( ارسال 
می  شود. پس از تائید اتاق  پایاپای، اطلاعیه عرضه نیروگاه در 

سایت اطلاع  رسانی بورس انرژی  منتشر می شود. 
معاملات در بازار فیزیکی بــا توجه به تعداد عرضه کنندگان 
در یک نماد  معاملاتی و شــرایط عرضه به ســه روش حراج 
حضوری، معامــلات تمام  الکترونیکی و عرضــه یکجا انجام 
می پذیرد. پس از انجام معاملات و  تائید قطعیت آن توســط 
بورس انــرژی، اطلاعات حجم، دوره تحویل و  تاریخ شــروع 
تحویل جهت انجام تحویل فیزیکی به شرکت مدیریت شبکه 
 برق ایران )بهره  بردار مســتقل شــبکه سراسری برق کشور( 

ارسال می   شود. 

مناطق آزاد دروازه معافیت های مالیاتی

در حالی که سخنگوی سازمان برنامه و بودجه اعلام 
کرده در قانون بودجه  برای ثبت نام جاماندگان یارانه 
نقدی هیچ پیش بینی ای نشــده اســت، سخنگوی 
 ستاد حمایتی معیشتی از اول دی ماه به عنوان زمان 
ثبت نام مجدد  حذف شدگان از پرداخت یارانه نقدی 

یاد کرده بود. 
سازمان هدفمندی یارانه ها به دنبال اظهارنظر برخی 
افراد غیرمســئول در  خصوص ثبت نــام افرادی که 
یارانه نقــدی )45500تومــان( دریافت نمی کنند 
 اعلام کرد: درخواست بررسی مجدد و ثبت نام برای 
دریافت یارانه ای که  در طرح حمایت معیشتی دولت 
تعریف شده است، صرفاً در خصوص  بسته حمایتی 

معیشتی حاصل از منابع سهمیه بندی و اصلاح قیمت 
بنزین  بوده و در ســال جاری هیچ قانون و بودجه ای 
جهت پرداخــت یارانه نقدی   45500تومانی به افراد 
غیرمشمول و یارانه اولی وجود نداشته و پیش بینی 

 نشده است. 
گفتنی است به غیر از سازمان هدفمندی سخنگوی 
ســازمان برنامه و بودجه  نیز واکنش مشابه به اظهار 
نظر ستاد حمایت معیشتی داشته است؛ در  حالی که 
سخنگوی سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد در قانون 
بودجه  برای ثبت نام جامانــدگان یارانه نقدی هیچ 
پیش بینی ای نشده است، سخنگوی  ستاد حمایتی 
 حذف شدگان از پرداخت یارانه نقدی یاد کرده بود. معیشتی از اول دی ماه به عنوان زمان ثبت نام مجدد 

ثبت نام مجدد یارانه نقدی؛ از تأیید وزارت رفاه تا تکذیب سازمان برنامه

آمارهای منتشــره از سوی شرکت مادر تخصصی تولید 
نیــروی بــرق  حرارتی نشــان می دهد، کمتــر از یک 
درصد نیروگاه های حرارتی کشــور  بالای ۵۰ ســال و 
چهاردرصدهم بالای ۴۰ســال سن دارند و این درحالی 
 است که متوسط عمر مفید این نوع نیروگاه ها ۳۰ سال 
ارزیابی می  شود، نوسازی و افزایش بازدهی هم در گرو 
تامین منابع است. بررســی قدمت نیروگاه های حرارتی 
کشــور نشــان می دهد۶۲۲ مگاوات  از این نیروگاه ها 
عمری بالای ۵۰ سال و سه هزار و ۴۶۶ مگاوات  معادل 
چهاردرصد این نوع نیروگاه هــا هم از عمری بالای ۴۰ 
سال  برخوردارند، هرچه سن یک نیروگاه حرارتی افزایش 
یابد به قولی  فرســوده تر شــود، بازدهی تولید برق آن 
کاهش خواهد یافت و کاهش این  راندمان امکان تامین 

برق پایدار و مطمئن را کمتر فراهم خواهد ساخت. 
اکنون ۳۱ درصــد نیروگاه های حرارتی معادل ۲۰ هزار 
و ۹۶ مــگاوات  عمری بین ۲۰ تا ۴۰ ســال دارند و ۶۵ 

درصد معادل ۴۲ هــزار و ۷۲۹  مگاوات با عمری کمتر 
از ۲۰ سال مشغول تولید برق مورد نیاز کشور  هستند. 

متوســط راندمان تولید برق حرارتی در ایران پارســال 
برابر با ۳۸.۱  درصد بود و کشــورمان در بین ۱۰ کشور 
برترجهان در ظرفیت  نیروگاه های حرارتی مقام نهم را به 
خود اختصاص داده است. مجموع  ظرفیت نیروگاه های 
جهــان ۶ هزار و ۶۲۸ گیگاوات اســت که  نیروگاه های 
حرارتی با ظرفیتی به میزان چهار هزار و ۱۷ گیگاوات، 
 سهمی معادل با ۶۱درصد را به خود اختصاص می دهند. 
نیروگاه هــای حرارتــی با ظرفیــت ۶۶ هــزار و ۲۹۱ 
در  نخســت  جایــگاه   مگاوات)معادل۸۰.۵درصــد( 
نیروگاه هــای کشــور را  دارندو این درحالی اســت که 
ظرفیت ســایر نیروگاه ها شــامل مولدهای  برقابی۱۴.۶ 
درصد، تجدیدپذیریک درصد، اتمی ۱.۳ درصد، دیزلی 
 پنج دهم درصد، واحدهای تولیــد پراکنده ۲.۱ درصد 
است.   »محســن طرزطلب« مدیرعامل شــرکت مادر 
تخصصی تولید نیروی  برق حرارتی چندی پیش با اشاره 
به اینکه بازدهی نیروگاه های حرارتی  پارســال به ۳۸.۱ 
درصد رســید، گفت: برنامه ریزی شــده تا بازدهی این 

 نیروگاه ها تا پایان ســال ۱۴۰۰ به ۴۰ درصد برسد، این 
در حالی است  که متوسط بازدهی نیروگاه های

حرارتی دنیا ۳۷.۳ درصد اســت، اما تلاش برای افزایش 
بازدهی  نیروگاه ها علاوه بر انجام اقدام هایی مانند تبدیل 
نیروگاه های گازی به  سیکل ترکیبی، احداث نیروگاه های 
جدید با بازدهی بالا و حداقل بهره  برداری از نیروگاه های 
کــم بازده به گفته طرزطلب نیاز مند تامین منابع  مالی 
و انجام ســرمایه گذاری های لازم اســت. اکنون پانزده 
هزارمگاوات نیروگاه گازی قابل تبدیل به سیکل ترکیبی 
با  متوســط بازدهی ۳۲درصد فعالیــت می کنند که با 
احــداث هفت هزار و   ۵۰۰ مگاوات بخش بخار و تبدیل 
به سیکل ترکیبی، بازدهی نهایی آنها  به حدود۴۵درصد 
و متوسط بازدهی تولید برق حرارتی کشور به   ۴۲درصد 
افزایش خواهد یافت و با توجه به نیاز نداشتن واحدهای 
بخار  ســیکل ترکیبی به مصرف سوخت اضافی، احداث 
این واحدها سالانه ۱۲  میلیارد متر مکعب صرفه جویی 
در مصرف سوخت گاز به همراه  خواهد داشت، در ضمن 
احداث هر کیلوات بخش بخار نیروگاه ســیکل  ترکیبی 

حدود ۸۵۰ میلیون یورو نیاز دارد. 

رشد ۶ درصدی مشارکت زنان در اقتصاد ایران

نوسازی نیروگاه های فرسوده
 و مسئله ای به نام تامین منابع مالی

خبرکوتاه

یادداشت
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اخبارخبر کوتاه افتتاح خط آهن میانه - بستان آباد با بهره گیری از ریل ذوب آهن اصفهان

اصفهان- مریم مومنی-خبرنگار یادگار امروز :
شهردار اصفهان گفت: خط دوم متروی اصفهان 
پروژه محرک توســعه از شــمال شرق تا غرب 
شــهر خواهد بود و این اتفاق می تواند امکانات 
شــهری را به صورت عادلانه به همه نقاطی که 

مترو عبور می کند، توزیع کند.
به گزارش اداره ارتباطات رســانه ای شهرداری 
اصفهان، قــدرت اله نوروزی در ارتباط رادیویی 
در برنامــه »ســام اصفهــان« اظهــار کرد: 
خوشحالم که بگویم طبق قولی که داده بودیم 
در روزهای پایانی هفته گذشــته، »تی بی ام« 
جدید خــط دوم مترو اصفهان به قطر 9.5 متر 
از طریق حمل بار ترافیکی وارد شــهر شد و در 
محل احداث ایستگاه کهندژ استقرار پیدا کرد. 

وی ادامه داد: در حال حاضردستگاه های حفار در زیرزمین در سمت شرق خط دوم متروی 
اصفهان یعنی در خیابان زینبیه در حال حفاری اســت. ورود دستگاه جدید حفاراز چند ماه 
قبل برنامه ریزیشده بودتا حفاری از سمت مقابل یعنی غرب را شروع کند. هفته گذشته این 
امکان فراهم شد تا با آغاز به کار شفت و ورود »تی بی ام« به این بخش برای حفاری، بتوانیم 

خط دوم مترو را زودتر در اختیار مردم قرار دهیم.
شهردار اصفهان تصریح کرد: خط دوم مترو، شرق و غرب اصفهان از زینبیه و دارک تا خیابان 
کهندژ و حوالی خمینی شــهر را به یکدیگر وصل می کند تا مردم این مناطق از این خدمت 

بهره مند شوند.
وی ادامه داد: قطعا این پروژه، محرک توســعه برای دارک، زینبیه، لاله، شمال شرقی شهر، 

کهندژ، رهنــان و محله های در مســیر غرب 
اصفهــان خواهد بــود و این اتفاق مــی تواند 
امکانات شــهری را به صــورت عادلانه به همه 

نقاطی که مترو عبور می کند، توزیع کند.
نوروزی بیــان کرد: اهمیت این پــروژه از این 
جهت است که محله های کمتربرخوردار شهر 
اســتحقاق خدمت بیشــتر دارند و قطعا از این 
خدمت بهره مند خواهند شد، این حرکت ما را 
در مســیر برابری واقعی برای بهره مندی مردم 

از امکانات شهری، قرار می دهد.
وی با اشــاره بــه اینکه آلودگی هــوا در هفته 
گذشــته کــه باعــث تعطیلی مدارس شــد و 
متاســفانه امروز هم به خاطر این مشکل برخی 
مقاطع تحصیلی مجددا تعطیل شدند، گفت: راه 
اندازی مترو با توجه به اینکه روزانه 100 هزار نفر را جابجا می کند برای شــهر و پاکی هوا 
بسیار مهم است بنابراین از همه شهروندان می خواهم از وسایل حمل و نقل عمومی به ویژه 
خط یک مترو استفاده کنند تا با کمک همدیگر بتوانیم به کاهش آلودگی هوا کمک کرده و 

زندگی را برای همه در شهر راحت تر کنیم.
شــهردار اصفهان همچنین با تبریک روز مجلس به ویژه به نمایندگان مردم اصفهان افزود: 
یاد و خاطره آیت اله سید حسن مدرس که روز شهادت او به نام روز مجلس نامگذاری شده 
اســت راگرامی میدارم. همچنین روز 12 آذر را که سالروزتصویب قانون اساسی است تبریک 
می گویم و امیدوارم، اصول این سند سیاسی – حقوقی و میثاق ملی به عنوان معیار و ماک 

عمل و رفتار همه مدیران و نمایندگان در تمام حوزه ها باشد.

 ساری –  امیری فر-خبرنگاریادگار امروز :
طــی آئینی با حضور اســتاندار مازنــدران و جمعی از 
مسئولان استانی و محلی طرح گازرسانی به 7 روستای 

کوهستانی شرق مازندران به بهره برداری رسید.
به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان مازندران، 
»جعفر احمدپور« مدیرعامل شرکت گاز استان، روز پنچ 
شــنبه در آیین افتتاح و بهره بــرداری از این طرح ها 
در روســتای غریب محله بهشهر گفت: طرح گازرسانی 
به هفت روســتای غریب محله، گالــش محله، چالکده، 
ولم، شــیرداری، پرکا و سورک با اعتباری بالغ بر ۲۰۰ 

میلیارد ریال اجرایی شد.
وی افــزود: بــا افتتاح این طرح بیش از 75۰ انشــعاب 
نصب و ساکنان 5۰۰ خانواری این روستاها از نعمت گاز 

طبیعی بهره مند شدند.
احمدپور تصریح داشــت: گازرســانی به ۱۵۱ روستای شرق 
مازندران از ســال ۹۵ اجرایی شده است و تاکنون حدود 58 
روستای شــرق مازندران در مناطق کوهستانی از این نعمت 
برخــوردار شــدند و تا پایان ســال آینده گازرســانی به این 

روستاها به اتمام می رسد.
مدیرعامل شــرکت گاز مازندران بیان داشت: باید تاش شود 
تــا از ایجاد خطرات احتمالی جلوگیری شــود و رعایت نکات 

ایمنی در دســتور کار باشــد. وی خاطرنشان کرد: بسیاری از 
درختان در منطقه در ســالهای گذشته به دلیل استفاده برای 
ســوخت و گرمایش، قطع شد که با گازرسانی به روستاها این 
مشکل برطرف شده و جنگل و منابع طبیعی و محیط زیست 

حفظ و احیا می شود.
استاندار مازندران گفت: ۶۰ درصد روستای کوهستانی شرق 

مازندران در دولت تدبیر و امید گاز دار شدند.
وی افــزود: با اتصال خط لوله گاز دامغان به نکا در تابســتان 
سال ۹۶ گاز رسانی به روستاهای مناطق کوهستانی مازندران 

در دســتور کار قرر گرفت. “مجید حسین زادگان«  در 
آیین گازرســانی به هفت روستای شرق مازندران افزود: 
برای گازرسانی به روستاهای شرق استان تاکنون بیش 

از یک هزار میلیارد ریال هزینه شده است.
وی بــا اعام اینکه دولت زیرســاخت فراهم می کند و 
کار مهمتر به دســتان مردم است؛ یادآور شد: مشکات 
اقتصاد باید با نگاه به درون و با توان خودمان حل شود.

اســتاندار مازندران گفت: باید روستاها تبدیل به کارگاه 
تولیدات مختلف متناسب با ظرفیت استان و شهرستان 

شود و کارآفرینی ایجاد شود.
حسین زادگان افزود: اشتغال و بیکاری با کار دولتی حل 
نمی شود و دولت باید بسترها را با تسهیات کم بهره و 

رفع موانع تولید فراهم کند.
این مسوول با اعام اینکه هزارجریب دارای مردمی سختکوش 
اســت و تاش داریم تا خدمات به تناســب ارائه شود؛ خاطر 
نشان کرد: باید موانع رفع و به سمت کارآفرینی و تولید رفته 
و اجازه ندهیم دشــمن از رســانه های مختلف وارد شده و با 

نقشه های مختلف به نظام و انقاب ضربه بزند.
اســتاندار مازندران افزود: باید در حوزه اقتصادی متناسب با 
توسعه، رفاه را به مردم هدیه دهیم و با همکاری دولت و مردم 

برای توسعه گام برداریم.

7 روستای کوهستانی شرق مازندران گازدار شد

شهردار اصفهان:

خط دوم متروی اصفهان پروژه محرک توسعه از شمال شرق تا غرب شهر خواهد بود

 GPS استقرار سامانه نرم افزار بومی مبتنی بر
درشرکت گاز  ایلام

ایام -اسما عظیمی-خبرنگاریادگار امروز : 
عباس شــمس اللهی مدیر عامل شرکت گاز اســتان ایام گفت :به منظور 
بررسی و کنترل دقیق تردد ، میزان کیلومتر پیمایش، میزان ساعات در حال 
حرکت و توقف خودروهای اســتیجاری، سامانه نرم افزاری بومی مبتنی بر 
GPS در واحد حمل و نقل شرکت گاز استان ایام نصب و راه اندازی شد.وی 
گفت:  کلیه امورات خودروها شامل : کنترل تردد، کنترل مسیر، درخواست 
نیاز به خودرو توسط همکاران از طریق نرم افزار مذکور انجام گرفته و کلیه 
پرداخت ها به پیمانکار حمل و نقل و خدمات تاکسیرانی نیز صرفاً بر اساس 
خروجی داده های نرم افزار مذکور که دارای دقت و ســرعت بالایی هستند 

صورت می گیرد.
شمس اللهی بیان کرد : اجرای عدالت در توزیع سفرها بین رانندگان، کنترل 
مسیر تردد خودروها ،کنترل تخلفات خودرو و رعایت سرعت مجاز ، ساعت 
شــروع و پایان مأموریت خودروها با استفاده از نرم افزار مذکور قابل کنترل 

می باشد.
ایشــان با بیان اینکــه نرم افزار مذکور یک نرم افــزار عادی از مجموعه نرم 
افزارهــای کنترل تردد موجــود در بازار بوده که با تــاش و همت 8 ماهه 
کارشناســان شرکت گاز استان ایام با شرکت ســازنده این نرم افزار، بومی 
سازی و راه اندازی گردیده است و بزودی این نرم افزار برای کلیه خودروهای 

اداری شرکت نیز نصب خواهد شد.

انهدام باند سارقان میلیاردی آي سي یو در اصفهان 
اصفهان- مریم مومنی-خبرنگار یادگار امروز :

سرپرســت پلیس آگاهي استان اصفهان از دستگیري 3 سارق آي سي یو خودرو 
و کشــف یک میلیارد و 800 میلیون ریال اموال مسروقه در جنوب شهر اصفهان 
خبر داد.   سرهنگ »حسین ترکیان« در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس 
اظهار داشت: در پي وقوع چندین مورد سرقت داخل خودرو در منطقه جنوب شهر 
اصفهان رسیدگي به موضوع در دستور کار کارآگاهان اداره مبارزه با سرقت پلیس 
آگاهي اصفهان قرار گرفت. وي تصریح کرد: کارآگاهان پس از انجام تحقیقاتی موفق 
شدند، 2 سارق را شناسایي و پس از هماهنگي با مقام قضائي آنها را دستگیر کنند.

این مقام انتظامی بیان داشت: دربازجوئی های تخصصی از سارقان مشخص شد این 
افراد ، یک میلیارد و 800 میلیون ریال آی سی یو خودرو در منطقه جنوب شهر 
اصفهان سرقت کرده اند. سرهنگ ترکیان اضافه کرد:در این خصوص پرونده تشکیل 
و همه متهمان برای اقدامات قانونی به مراجع قضائی تحویل داده شدند. سرپرست 
پلیس آگاهی در پایان به همشهریان توصیه کرد: خودروي خود را به سیستم هاي 
ایمني پیشگیري از سرقت مجهز کنند و در صورت مشاهده هر گونه موارد مشکوک 

موضوع را از طریق تماس با سامانه 110 به پلیس اطاع دهند.

مدیرکل کمیته امداد استان خبر داد؛

خدمت رسانی به مددجویان 
در مناطق صعب العبور اصفهان

اصفهان- مریم مومنی-خبرنگار یادگار امروز :
۴۰ واحد مســکونی برای مددجویان تحت حمایت کمیته امداد استان اصفهان 
در منطقه کوهستانی، محروم و صعب العبور کلوسه از توابع پشت کوه شهرستان 

فریدونشهر در حال ساخت است.
به گزارش روابط عمومی و اطاع رســانی کمیته امداد اصفهان، محمدرضا متین 
پور، مدیرکل کمیته امداد استان اصفهان بابیان اینکه ۴۰ واحد مسکن روستایی 
برای مددجویان تحت حمایت این نهاد در منطقه محروم کلوسه از توابع پشتکوه 
شهرستان فریدونشــهر در حال ساخت اســت، گفت: این منطقه کوهستانی و 
صعب العبور محرومیت بســیار بالایــی دارد و بهترین خدمت بــرای خانوارهای 

مددجوی آن تأمین مسکن بادوام و مقاوم است.
وی هزینه ساخت مسکن در این منطقه که از صعب العبورترین مناطق روستایی 
اســتان اســت را به علت دشواری جابجایی مصالح ســاختمانی بیش از دو برابر 
روســتاهای معمولی اعام کرد و گفت: این مشکات هیچکدام باعث توقف روند 
خدمت رسانی کمیته امداد اصفهان به مددجویان نشده است و ساخت مسکن مقاوم 
و مناسب به عنوان یک اقدام توانمند ساز و ماندگار با جدیت در این منطقه دنبال 

می شود.
متین پور خاطرنشان ســاخت: بنیاد مسکن و گروه جهادی دانشگاه افسری امام 

حسین )ع( در اجرای این طرح با کمیته امداد استان اصفهان همکاری می کنند.
وی بابیان اینکه ساخت این منازل مسکونی تا مرحله اجرای سقف و دیوارچینی 
داخلی پیشرفت کرده است، گفت: بر اساس برآوردهای انجام شده تکمیل هر یک از 
این واحدها عاوه بر هزینه های یانجام شده نیازمند ۲۰ میلیون تومان دیگر است که 

برای تأمین آن چشم به راه یاری سخاوتمندان نیکوکار اصفهانی هستیم.
متین پور مشارکت نهادهای مختلف در محرومیت زدایی را نشانه تقویت رویکرد 
هم افزایی کمیته امداد اســتان اصفهان دانست و عنوان کرد: همه ظرفیت های و 
توان موجود در استان باید به خدمت رفع محرومیت گرفته شود و عاوه بر نهادها، 
سازمان ها و ادارات گروه های جهادی و سایر تشکل های مردم نهاد نیز در این راستا 

تاش کنند.

بازدید وزیر صمت 
از منطقه ویژه اقتصادی بندرامیرآباد

 ساری –  امیری فر-خبرنگاریادگار امروز :
وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه ســفر خود به استان مازندران با حضور در 
منطقه ویژه اقتصادی بندرامیرآباد از ظرفیت ها و توانمندی های عملیاتی و کارخانه 

های مستقر در اراضی پسکرانه این بندر بازدید کرد.
به گزارش روابط عمومی بندرامیرآباد ؛ رضا رحمانی به همراه احمد حسین زادگان 
استاندار مازندران ، جمعی از نمایندگان مردم مازندران در مجلس شورای اسامی 
و مدیران کل و ســتادی استان ، در بندرامیرآباد حاضر و ضمن آشنایی با قابلیت 
های لجســتیکی ، بندری و دریایی این بندر ، از کارخانــه های تولیدی واقع در 
اراضی منطقه ویژه بازدید و از نزدیک درجریان مسائل و مشکات این بنگاه های 

اقتصادی قرار گرفت.
 MDF بنابراین گــزارش ، وزیر صمت با حضور در کارخانه هــای تولید فولاد و
بندرامیرآباد ، این سفر را فرصتی مغتنم برای تقدیر از زحمات سرمایه گذاران بخش 
خصوصی در ایجاد فرصت های شغلی و رونق تولید عنوان کرد و بر حمایت همه 

جانبه دولت از تولیدکنندگان در ستاد » تسهیل و رفع موانع تولید » تأکید کرد.
سیاوش رضوانی مدیر منطقه ویژه اقتصادی بندرامیرآباد نیز در این دیدار به تبیین 
رویکردها و برنامه های این بندر جهت رونق تولید در راستای تحقق اهداف اقتصاد 
مقاومتی پرداخت و عملکرد بندرامیرآباد را با ارائه آمارهای معتنی در بخش های 
مختلف اعم از صادرات ، واردات ، تخلیه و بارگیری و جذب سرمایه گذار داخلی و 

خارجی بیان کرد.

اصفهان- مریم مومنی-خبرنگار یادگار امروز:
حجت الاســام و المســلمین دکتر حسن 
روحانی رئیس جمهوری  با حضور در ایستگاه 
راه آهن بســتان آباد دســتور افتتاح و بهره 
برداری رسمی از خط آهن میانه- بستان آباد 
کــه در آن برای اولین بــار از ریل ملی ذوب 
آهن اصفهان استفاده شده است را صادر کرد.

رئیس جمهور طی ســخنانی در این مراسم ، 
افتتاح این خط آهن را مایه مباهات و افتخار 
دانســت و قول اتصال راه آهن بستان آباد به 

تبریز را اعام کرد .
دکتــر روحانی اظهار داشــت : یکی از برنامه 
های مهم دولت توســعه راه آهن اســت و تا 
پایان این دولت ، پروژه های متعددی تکمیل 

و در اختیار مردم خواهد گرفت .
در مراســم مذکور که دکتر محمد اســامی 
وزیر راه و شهرسازی حضور داشت ، با اشاره 
به اســتفاده از اولین محموله ریل ملی ذوب 
آهــن اصفهان در محور میانه – بســتان آباد 
، ضمن تقدیــر از بومی ســازی ریل در این 
مجتمع عظیم صنعتی، از حضور مســئولین 

ذوب آهن در این مراسم نیز قدردانی شد.
 شــایان ذکر است این خط ریلی در ۶ قطعه 
و به طــول ۱۳۲ کیلومتر بــا هزینه ۵ هزار 
میلیارد ریالی از ایســتگاه میانه شروع شده و 
با گذر از مسیر کوهستانی و عبور از شهر های 

ترکمنچای و تیکمه داش به ایستگاه راه آهن 
بستان آباد متصل می شود.

در فاز بعدی این طرح، مسیر ۷۱ کیلومتری 
بســتان آباد به ائــل گلی در تبریــز به بهره 

برداری خواهد شد.

طرح احــداث راه آهن میانه- بســتان آباد- 
تبریــز به طول ۲۰۳ کیلومتر با هدف کاهش 
۱۱۴ کیلومتر مســیر ریلی از شمال غرب به 
مرکز کشور، با اعتبار ۱۴ هزار و ۱۴۰ میلیارد 
ریالی در دســتور کار وزارت راه و شهرسازی 
قرار دارد که با اتمام عملیات اجرایی این طرح 
زمــان حرکت قطار تهران - تبریز حدود ۵.۵ 
ســاعت کاهش می یابد و این امر در کاهش 
هزینه های تمام شــده جابجایی کالا و مسافر 
داخلی و همچنین رشد سهم ایران در ترانزیت 

بین المللی در منطقه نقش اساسی دارد.
اشتغالزایی برای ۲۰۰ نفر و ظرفیت جابجایی 
ســالانه ۷ میلیــون تن بــار و ۲ میلیون نفر 
مسافر از مزایای این طرح توسعه ای در استان 

آذربایجان شرقی است.
همچنین بــا فرمان و بدرقــه دکتر روحانی 
نخســتین قطار مسافربری ایســتگاه بستان 
آبــاد بــا ۱۵۹ مســافر کــه از خانواده های 
معظم شــهدا، جانبــازان و ایثارگران شــهر 
 بســتان آباد هستند، به مقصد مشهد مقدس 

به حرکت درآمد.

فرماندار کرج تاکید کرد ؛

ضرورت بکارگیری افرادی متعهد 
و صاحب تجربه در شعب اخذ رأی

کرج-اکبری-خبرنگاریادگار امروز : 
فرمانــدار مرکز حــوزه انتخابیه کرج، فردیس و اشــتهارد برضرورت 
بکارگیری افرادی متعهد و صاحب تجربه در شعب اخذ رأی تاکید کرد 
و گفت: شهرداری بازوی مهمی در انتخابات پیش رو است و تا به اکنون 
تعامل خوبی با این نهادحاکمیتی در مباحث مختلف داشته است.به 
گزارش کمیته تبلیغات و اطاع رسانی ستاد انتخابات فرمانداری ویژه 
شهرستان کرج، »غفورقاسم پور« در جلسه ستاد انتخابات شهرستان 
کرج با بیان اینکه انتخابات آبروی نظام اســت، گفت: باید بسترهای 
هرچه باشــکوه تر برگزار شدن انتخابات از مجرای قانون در این حوزه  
انتخابیه فراهم باشد.وی با تاکید برضرورت رعایت بی طرفی از سوی 
مجریان برگزاری انتخابات افزود: افراد متعهد و صاحب تجربه باید بعنوان 
نمایندگان فرماندار و معتمدین شعب در مدارس و مساجد حضورپیدا 
کنند.فرماندارحوزه انتخابیه کرج، فردیس و اشتهارد در ادامه با قدردانی 
از تعامل شهرداری و شورا با نهادحاکمیتی فرمانداری کرج افزود: تا به 
اکنون همکاری خوبی در مباحث مختلف وجود داشته است و این روند 

با قوت و قدرت مضاعف باید تداوم داشته باشد.

رئیس پلیس راهور استان اصفهان تاکید کرد ؛

لزوم اختصاص فضاي پارک خودرو 
براي خودروهای جانبازان و معلولان 

اصفهان- مریم مومنی-خبرنگار یادگار امروز :
 رئیس پلیس راهور استان  اصفهان از لزوم اختصاص یک فضاي پارک 
خودرو براي پاک جانبازان و معلولیــن به ازاي هر 70 فضاي پارک 

حاشیه اي خبر داد. 
سرهنگ »محمدرضا محمدي« در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری 
پلیس اظهار داشــت: با توجه به عدم اختصاص فضاي پارک کافي در 
سطح شهر براي شهروندان عزیز جانباز و معلول مشکاتي براي آنها 

بوجود مي آید.
وی افزود:طبق ماده 15 قانون رســیدگي به تخلفات رانندگي مصوب 
4/11/94 هیئــت محترم وزیران که اشــعار مــي دارد »به ازاي هر 
70 فضاي پارک حاشــیه اي به حداکثر هر 500 متر یک فضا براي 
خودروهاي داراي پاک جانبازان و معلولین بصورت رایگان اختصاص 
می یابد. این مقام انتظامی بیان داشت: در مناطقی که حجم تردد بالا 
است، پلیس نیز نسبت به اعمال قانون قاطع توقف سایر وسایل نقلیه در 

محل هاي متعلق به معلولین و جانبازان اقدام خواهد کرد.
رئیس پلیس راهور اصفهان در پایان از شهروندان خواست: ضمن رعایت 
قانون و مقررات با جانبازان و معلولان محترم همکاری داشته باشند و 

جای پارک برای خودروی آنها تخصیص دهند.

کارگاه آموزشی  توجیهی 
طرح ملی ۱۴۵۳  در اصفهان برگزار می شود 

اصفهان- مریم مومنی-خبرنگار یادگار امروز :
کارگاه یک روزه توجیهی طرح ملی حفظ جزءســی ام قرآن ۱۴۵۳ با 
حضور کارشناسان  و مدیران قرانی  ادارات کل آموزش و پرورش استان 
اصفهان  و کارشناســان فرهنگی قرانی  اداره کل اوقاف و امور خیریه 

استان اصفهان  برگزار می شود.
به گزارش   روابط عمومی  اداره کل اوقاف و امور خیریه استان اصفهان 
حجت الاسام محمد حسین بلک   مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان 
اصفهان با اشــاره به برگزاری کارگاه یک روزه آموزشی توجیهی طرح 
ملی ۱۴۵۳ اظهار کرد: کارگاه یک روزه آموزشــی توجیهی طرح ملی 
حفظ و مفاهیم جزء ۳۰ قرآن کریم)۱۴۵۳( ســه شنبه، 12 آذرماه با 
حضور با حضور کارشناســان  و مدیران قرانــی  ادارات کل آموزش و 
پرورش استان اصفهان  و کارشناسان فرهنگی قرانی  اداره کل اوقاف 
و امور خیریه استان اصفهان  در سالن اجتماعات امامزاده زینبیه )ع(  
برگزار می شــود.  وی  در ادامه افزود  هــدف از برگزاری این کارگاه 
آموزشــی   ضمن تشــریح  و توجیه  طرح  و آموزش فنی طرح ملی 
1453،آشــنایی  با مباحث انگیزشی، فنی اجرایی، محصولات طرح، 
روش حفظ و کاســداری حفظ است . مدیر کل اوقاف و امور خیریه  
استان اصفهان  خاطر نشان کرد: این دوره آموزشی با رویکرد تکمیل 
چرخه حفظ قرآن کریم و باهدف توانمندی مربیان این رشته در انتقال 
تجارب خود به قرآن آموزان و فراگیر شدن انس و الفت با مفاهیم قرآنی 

و زندگی جامعه با قرآن کریم برگزار شد.

اتمام پروژه های مکانیکی آبخیزداری 
درشهرستانهای نور و آمل

 ساری –  امیری فر-خبرنگاریادگار امروز :
به گزارش روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران- 
ساری، اســماعیل مختارپور معاون فنی و آبخیزداری اداره کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری مازندران- ســاری، با اشــاره بــه اتمام احداث 
پروژه های مکانیکی آبخیزداری در حوزه های سراســب شهرستان نور 
و دلارستاق شهرســتان آمل گفت: امسال از محل اعتبارات صندوق 
توسعه ملی سال ۱۳۹۸ برای اجرای پروژه های مکانیکی آبخیزداری در 
حوزه سراســب و دلارستاق در حدود ۱۷ میلیارد ریال مصوب گردید 
که به لطــف الهی و همت همه عوامل امر در موعد مقرر اجرا و مورد 
بهره برداری قــرار گرفت. مختارپور افزود: حجم عملیات مکانیکی در 
این دو حوزه در حدود ۵۵۸۷ مترمکعب بوده است. ایشان با اشاره به 
سخنان دکتر شهبازی )سرپرست سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
کشور(، اولویت اصلی در آبخیزداری را حفظ وضع موجود و جلوگیری 
از تخریب بیشتر دانست و تصریح کرد تنها راه بهبود اوضاع حوزه های 
آبخیز، مشارکت فعال مردم و انجام اقدامات مشارکتی است که نیازمند 
اشــاعه فرهنگ حفظ و احیاء منابع طبیعــی در بین مردم و مدیران 
تصمیم گیرنده محلی،استانی و ملی است. مختارپور گفت: جلب اعتماد 
مردم یکی از مهمترین شاخص های جلب مشارکت است و در همین 
راستا معاونت فنی و آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
مازندران ـ ساری به جهت حفظ اعتماد مردم محلی، مکان یابی احداث 
سازه های آبخیزداری را تنها براساس مطالعات دقیق و مهندسی انجام 

می دهد.

ارومیه-مینا اصانی- خبرنگاریادگارامروز : 
سرپرســت شرکت آب و فاضاب آذربایجان غربی گفت: شاخص بهره مندی مشترکان این استان از 

فاضاب شهری با حدود ۶۵ درصد، بالاتر از میانگین کشور آن به میزان ۵۰ درصد می باشد.
 علیرضا رضوی در جلسه بررسی مشکات حوزه آب و فاضاب روستایی بوکان با بیان اینکه شاخص 
بهرمندی این شهرستان نیز در بخش آب و فاضاب شهری بالاتر از میانگین کشوری و استانی است، 

افزود: شاخص بهره مندی مشترکان شهر بوکان از فاضاب شهری ۹۷ درصد است.
رضوی در خصوص مجتمع آبرســانی ۱۶۵ روستایی بوکان نیز اظهار داشت: مراحل اجرایی آن که 
با حضور معاون پارلمانی رییس جمهوری در هفته دولت کلنگ زنی شد و در حال حاضر به پیمانکار 
واگذار شده و اعتبارات آن از محل صندوق توسعه ملی تامین می شود که با اجرای آن آب ۹۵ درصد 
روستاهای شهرستان تامین خواهد شد. وی افزود: طول شبکه این مجتمع ۵۵۰ کیلومتر است که 

۳۰۰ کیلومتر آن خط اصلی و مابقی خط فرعی است که در طول پنج سال به اتمام می رسد.
سرپرست شرکت آب و فاضاب آذربایجان غربی در خصوص تصفیه خانه فاضاب شهری بوکان و بوی 
نامطبوع آن نیز گفت: در حال حاضر ۲۰ هزار اصل نهال در محوطه تصفیه خانه کاشته شده است و 
عاوه بر آن تاسیسات این تصفیه خانه ارتقا پیدا می کند تا بتوانیم بوی نامطبوع را به حداقل برسانیم.
رضوی در خصوص فاضاب شهرک گلستان بوکان یز بیان کرد: در حال حاضر ایستگاه پمپاژ در حال 

بتن ریزی است و تا سه ماه آینده به بهره برداری خواهد رسید.
جمعی از مردم بوکان در این آیین مشــکات خود در بخش آب و فاضاب شــهری را با سرپرست 

شرکت آب و فاضاب آذربایجان غربی در میان گذاشتند

ساوجباغ – عبدالله مظفری-خبرنگار یادگار امروز : 
شــهردار چهارباغ گفت : تمامی واحد ها موظف به کاهش هزینه ها، افزایش درآمد شهرداری و 

پیگیری مصوبات شورای اسامی شهر هستند
به گزارش روابط عمومی شــهرداری و شــورای اسامی شــهر چهارباغ،جلسه شهردار چهارباغ 
با معاونین، روســای ادارات، مدیران نواحی و مســوولین واحدهای شــهرداری در دفتر شهردار 

چهارباغ برگزار شد.
در این جلسه مسوولین واحدهای شهرداری گزارش عملکرد یک ماه اخیر خود را ارایه کردند.

حسین عطایی شهردار چهارباغ گفت: تمامی واحد ها موظف به کاهش هزینه ها، افزایش درآمد 
شهرداری و پیگیری مصوبات شورای اسامی شهر هستند

در ادامه جلســه شهردار چهارباغ گفت: مسوولین واحدها گزارش عملکرد ماهانه خود را به طور 
منظم به واحدهای بازرسی و حراست ارسال کنند.

عطایی افزود: تمامی واحدها ملزم به ارایه برنامه و طرح جهت توانمندســازی واحد خود و ارتقا 
خدمات شهرداری به شهروندان هستند.

وی تاکید کرد: مســوولین و کارکنان واحدهای شهرداری موظف به پیگیری و اجرای مصوبات 
شورای اسامی شهر هستند.

شــهردار چهاربــاغ از معاونیــن و مســوولین واحدهــای شــهرداری خواســت با تشــکیل 
 جلســات فرعی، راهکارهای مناســب درآمــدی ارایه و نســبت به افزایش درآمد شــهرداری 

اقدام کنند.

شاخص بهره مندی از فاضلاب شهری 
در آذربایجان غربی بالاتر از میانگین کشور است

جلسه شهردار چهارباغ 
با مسوولین واحدهای شهرداری
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پیشنهاد وام ۳۰۰ میلیون تومانی خرید 
مسکن با بازپرداخت ۲۰ ساله

فرشــید پورحاجت دبیرکانون سراسری انبوه سازان از ارائه 
پیشــنهاد  افزایش وام خرید مســکن بــه ۳۰۰ میلیون با 
بازپرداخت ۲۰ ســاله به  دولت خبــر داد و گفت: برای وام 
ســاخت هم پیشــنهاد افزایش به ۲۵۰  میلیون تومان را 

داده ایم. 
پورحاجت در واکنش به اظهارات مدیر امور اعتباری بانک 
مســکن  درباره پرداخت وام 170 میلیون تومانی ساخت 
مســکن، اظهار کرد: وام  ســاخت در بازار مسکن این وام 
موضوع  جدیدی نیست و بر اساس  مصوبات شورای پول و 
اعتبار وام ساخت سازندگان حرفه ای در  صورت استفاده از 
فناوری های نوین 170 میلیون تومان با سود 18  درصدی 

است. 
وی با تاکید بر این که هیچ افزایش ســقف تســهیلاتی در 
حوزه ســاخت و  ســاز خارج از چارچوب مصوبات شورای 
پول و اعتبار روی نداده  اســت،  ادامه داد:  با توجه به نگاه 
دولت، وزارت راه و بانک مسکن  تفاوت هایی برای پرداخت 
وام ساخت مسکن به سازندگان حرفه ای و  اشخاص عادی 

در نظر گرفته شده است. 
وی با یادآوری این که در حال حاضر بانک مسکن با معرفی 
انجمن های  انبوه سازی سراسر کشور تا سقف 170 میلیون 
تومــان وام را به  ســازندگان حرفــه ای پرداخت می کند،  
افزود: وام ساخت برای افرادی که  تخصص و صلاحیتی در 

ساخت و ساز ندارند نیز 80 میلیون تومان  است. 
دبیر کانون سراســری انبوه ســازان با تاکید بر این که وام 
خرید و ساخت  مسکن در شــرایط کنونی کارایی خود را 
هم برای خریداران و هم برای  ســازندگان از دســت داده 
اســت، گفت: در حال مکاتبه با دولت برای  افزایش ســقف 
وام خریــد به 300 میلیون تومان و وام ســاخت به 250 

 میلیون تومان است. 
پورحاجت با اشــاره به این که انبوه سازان زمان بازپرداخت 
این وام ها را    20 سال پیشنهاد داده اند، اضافه کرد: با توجه 
به افزایش بیش از 100  درصدی قیمت مســکن در سال 
97 و اوایل امســال، وام های کنونی  ساخت و خرید عملا 
کارایی برای سازندگان و مردم ندارند و باید مورد  بازنگری 
قرار بگیرند. وی تاکید کرد:  پیشــنهادات مربوط به افزایش 
سقف وام خرید و ساخت  مسکن را به دولت ارائه داده ایم، 
واقعیت آن است که بانک ها هیچ گاه از  پرداخت تسهیلات 

متضرر نمی شوند. 

افزایش خودروهایی که غیر استاندارد 
دوگانه سوز شدند

ســعید قیصر مدیرعامل اتحادیه ســازمان های حمل ونقل 
همگانی کشــور  گفت: بــا توجه به ســهمیه بندی بنزین، 
استقبال زیادی برای دوگانه سوز  شدن خودروها و سوخت 

 CNG  شده است که باید نظارت ویژه انجام  شود. 
اتحادیه ســازمان های حمل ونقــل همگانی  مدیرعامــل 
کشــوردرباره اقدامات  صورت گرفته بــرای اضافه کردن 
ســوخت  CNG  به خودروها، اظهار  داشــت: با توجه به 
سهمیه بندی بنزین استقبال زیادی برای دوگانه سوز  شدن 
خودروها و ســوخت  CNG  شده است و اگر در این حوزه 
 دســتگاه های ذیربط نظارت نکنند، فســاد زیادی شــکل 
می گیرد.  وی ادامه داد: اگر ســازوکار دوگانه ســوز کردن 
خودروها ســاختارمند  نباشد با مشــکلات زیادی مواجه 
خواهیم شــد و ما خواهان این هستیم که  خودروهایی که 
تبدیل به دوگانه سوز می شوند، اسناد مالکیت آن  خودروها 

نیز تغییر پیدا کند و این موضوع در سند درج شود.  
اتحادیه ســازمان های حمل ونقــل همگانی  مدیرعامــل 
کشور یادآور شــد:  کارگاه های غیراستاندارد با قیمت های 
قابل توجهی نســبت به دوگانه ســوز  کــردن خودروها و 
نصب  CNG  اقــدام می کنند که این موضــوع در آینده 
 مشــکلات زیادی را برای خودروها ایجاد می کند بنابراین 
وزارت صمت   )صنعت، معدن و تجارت( و شــرکت پخش 
گاز باید جلوی این فســاد را  بگیرد.  قیصر گفت: شــرکت 
پخش باید تمهیداتی را در نظر داشــته باشــد که  سوخت 
به صورت استاندارد و سیســتماتیک توزیع شود و وزارت 
 صمــت نیز باید با متخلفین در ایــن حوزه برخورد کند از 
ســوی دیگر  شــرکت های تولید مخازن نیز باید عرضه و 
فروش آنها مشــخص و  سیستماتیک باشد. وی در پاسخ به 
  CNG  پرسشــی مبنی بر اینکه برای معاینه فنی مخازن
 چه تسهیلاتی در نظر گرفته اید، گفت: ما محدودیتی برای 
معاینه فنی  تاکســی ها و خودروهایی کــه دارای مخازن 
 CNG  هســتند، نداریم و در  طول یک روز اقدامات آنها 

انجام می شود. 

درنشستمشترکمیانهیئتاجراییوجمعیازکارگراناستانصورتگرفت؛

حمایت قاطع از قانون کار، مخالفت با خصوصی سازی  

نشست مشترک هیئت اجرایی خانه کارگر و تشکیلات  و نمایندگان کارگران و جمعی  از 
کارگران واحدهای تولیدی خدماتی استان لرستان در محل خانه کارگر استان لرستان  و 
به منظور حمایت از قانون کار ، مخالفت با خصوصی سازی ، اعتراض به  وضعیت اقتصادی 

حاکم بر کشور ، هم سان سازی حقوق بازنشستگان برگزار شد
  در این نشســت که با حضور حسن موسیوند دبیر اجرایی خانه کارگر تشکیلات لرستان 
 برگزار شــد حسن نجفوند عضو هیئت اجرایی طی سخنانی به تاریخچه قانون کار اشاره 
 کرد و گفت : اولین قانون کار در سال 1325 تصویب شد و در این قانون حداقلهای  برای 

مشخص شدن حق و حقوق کارگر در نظر گرفته شده است  
وی افزود : قانون کاری که ما امروز از آن حمایت می کنیم قانونی است که با 203  ماده 
و 102 تبصره در 12 فصل پس از اختلافات بین مجلس شورای اسلامی و  شورای نگهبان 

در 29 آبان ماه 1368 به تصویب مصلحت نظام رسیده است.  
نجف وندگفت: این قانون که برای کارگران حقانون حداقلهاســت اما متاسفانه در دولت 
 های احمدی نژاد و دولت های دیگر به بهانه اجرایی برنامه های توســعه برای حذف یا 
 تغییــر مواردی از ایــن قانون مانند ماده هــای 41 ، 27 ، 112 و .... لایحه تغییر آن به 
 مجلس ارائه شــد که با مخالفت و ابراز ناراحتی و نگرانی بی سابقه کارگران و  نمایندگان 

آن قرار گرفت  
وی گفت: کارگران و نمایندگان آنان در مجامع کارگری بایســتی این قانون  را مطالعه  و 
یاد بگیرندودر اجرای آن کوشا و برای پایه ای از آن حمایت کافی و لازم را داشته  باشند 
این فعال کارگری افزود: ما کارگران خواســتار آن هستیم که اعتراضات صنفی  که برای 
رشد و تولید و حق و حقوق کارگران است به رسمیت شناخته شود و با چوب  و چماق و 

بگیر و ببند با تجمعات صنفی و آرام کارگری برخورد نشود  
فعال رسانه ای استان لرستان به روند خصوصی سازی در لرستان اشاره داشت و گفت   :هر 
آنچه در اســتان لرستان تحت  عنوان خصوصی سازی واحد های تولیدی و شرکت  های  
صورت گرفت هیچ کدام بر اســاس ضوابط و قانون نبوده اند و براساس روابط و  حتی به 

کمتر از قیمت مواد اولیه یا محصولات تولید شده در انبار واگذار شده اند  
نجفوند گفت: نه تنها خصوصی سازی کمک به ایجاد اشتغال ، شافیت در رقابت و  افزایش 
تولید نکردند بلکه در استان لرستان تیشه بر ریشه تولید و اشتغال زدند و  کارگران را به 

مسلخ گاه بردند  
عضو هیات اجرائی خانه کارگر تشکیلات استان لرستان به وضعیت اقتصادی اشاره  کرد 
و افزود : با گران شدن بنزین کلیه مایحتاج زندگی کارگران دست خوش افزایش  قیمت 
شده اند و هر روز شاهد این روند افزایش هستیم اما درآمد کارگران ثابت است  و هر روز 

از دیروز شرمنده تر در مقابل خانواده هستند
بنابراین گزارش در پایان این نشست مسائلی از سوی نمایندگان کارگران حاضر  مطرح که 
حسن موسیوند دبیر اجرایی خانه کارگر به تشریح این مسائل پرداخت و  خواستار انسجام 
و وحدت کارگران جهت پیگیری مشکلات خود از طریق قانون و با  هوشیاری در انتخابات 

آتی مجلس حضور پیدا کنند. 

قانون هدفمندی یارانه ها به اهداف خود شــامل 
عادلانه کردن نظام توزیع  یارانه ها، افزایش کارایی 
اقتصــادی، افزایش رفاه،  کاهــش زمینه قاچاق 
 سوخت، کاهش هزینه های دولت و حفظ محیط 

زیست دست نیافت. 
مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی در مورد 
هدفمنــدی یارانه ها در  ایران بــه نکاتی درباره 

عملکرد قانون هدفمندی اشاره کرده است. 
بر این اســاس، مجموع درآمد حاصل از فروش 
داخلی و صادرات  فــراورده های نفتی و برق در 
سال ۹۰، حدود ۴۳ هزار میلیارد تومان  بوده که 
این عدد در ســال ۹۶ به حدود ۹۶ هزار میلیارد 
تومان رســیده  است. در تبصره ۱۴ قانون بودجه 
۹۷ پیش بینی شــد مجموع منابــع  حاصل از 
اجرای قانون حــدود ۹۹ هزار میلیارد تومان در 
سال ۹۸  حدود ۱۴۱ هزار میلیارد تومان خواهد 

بود. 
ë فراز و فرودهای اجرای قانون هدفمندی

پس از کند و کاو بســیار در مورد خالص وجوه 
حاصــل از اجرای این  قانــون و نحوه اجرای آن، 
این گونه مقرر شــد کل منابع حاصل از افزایش 
 قیمت های موضوع قانون هدفمند کردن یارانه ها 
به ســازمان هدفمندســازی  یارانه ها اختصاص 
پیدا نکند بلکه بخشــی از این منابع )بر اســاس 
قانــون  مالیات بــر ارزش افــزوده( بابت مالیات 
بر ارزش افــزوده حامل های  انــرژی به دولت و 
شهرداری ها پرداخت شد. بخش دیگری از منابع 
میان  شــرکت های تولید کننــده این حامل ها ) 

نظیر شــرکت های پالایش و پخش،  گاز، توانیر 
و آبفا( بابــت هزینه فرآورش، انتقــال، توزیع و 
فروش بر  اســاس بودجه مصوب شرکت ها توزیع 
شــود؛ بخشــی نیز بابت تکالیف  قانونی مصرف 
شــود و باقی مانده وجوه به حســاب ســازمان 
هدفمندســازی  یارانه ها جهت اجــرای اهداف و 
تکالیف مقرر در مواد ۷ و ۸ قانون  هدفمند کردن 

یارانه ها واریز شود. 
ë  تخلفات فراوان در نحوه اجرای قانون

هدفمند کردن یارانه ها
ترکیب مقرر در قانــون هدفمند کردن یارانه ها 
برای مصارف آن قانــون   )۵۰ درصد برای کمک 
بــه خانوارها، ۳۰ درصد بــرای کمک به تولید و 
  ۲۰ درصد برای جبران هزینه های دولت( در هیچ 
یک از ســال های   ۱۳۸۹ تا ۱۳۹۷ رعایت نشده 
اســت. به نحوی که  که در عمل، پرداخت  یارانه 
های نقــدی، حدود ۹۰ درصــد از کل مصارف 
هدفمندســازی یارانه  ها را بــه خود اختصاص 
داده و حــدود ۲ درصد مصارف نیز صرف  تولید 
شده است. به علاوه، حدود ۲ درصد مصارف نیز 
به حوزه  ســلامت تخصیص داده شــده است. در 
مجموع، اجرای قانــون هدفمند کردن یارانه ها 
در خصوص توزیع  یارانه نقدی مسیر صحیحی را 
طی نکرد. توفیق در اجرای سیاست نقدی  کردن 
یارانه ها نیازمند شــناخت اقشار جامعه از لحاظ 
درآمدی بود که  محقق نشد. در ضمن، پرداخت 
هدفمند یارانه نقدی مستلزم اتصال  سامانه های 
مالیاتی و یارانه ای بوده به گونه ای که اطلاعات 
این  سامانه ها در بازه زمانی مشخص به روز شود. 

ë بی توجهی به قوانین مکمل
بی توجهی اساســی بــه ســایر قوانین مکمل 
)از جمله قانون توســعه حمــل و  نقل عمومی و 
مدیریت مصرف ســوخت، قانــون اصلاح الگوی 
مصــرف  انرژی، قانون رفع موانــع تولید و قانون 
اجرای سیاســت های اصل چهل  و چهارم قانون 

اساسی( مشهود است. 
استفاده صرف از ابزارهای قیمتی برای مدیریت 
تقاضای انرژی یا  بهینه ســازی مصرف سوخت 
ناکافی بوده او لازم اســت از ابزارهای  غیرقیمتی 
نیز استفاده شــود. قانون توســعه حمل و نقل 
عمومی مصــوب  ســال ۱۳۸۶ او قانون اصلاح 
الگوی مصرف انرژی مصوب ســال   ۱۳۹۰ زمینه 
ساز به کار گیری ابزارهای غیرقیمتی برای تحقق 
اهداف  قانون هدفمند کردن یارانه ها بودند که به 

درستی اجرا نشدند. 
ë  توزیع منابع حاصل از اجرای قانون در

میان اهداف متعدد و نامرتبط با  حوزه 
انرژی

یکــی از مهم ترین نقاط ضعــف قانون هدفمند 
کردن یارانه ها، توزیــع  منابع حاصل از افزایش 
قیمت انرژی بین مصارف متعدد از جمله کمک 
 بــه حوزه ســلامت، کمک به اشــتغال جوانان، 
افزایش مســتمری و... است  به گونه ای که عملا 
منابعی برای تحقق اهداف اصلی قانون که کاهش 
 شــدت انرژی بود، نمانده است. به علاوه، با اصرار 
مجلس شــورای اســلامی در تبصره ۱۴ بودجه 
ســال   ۱۳۹۷، برای اجرای ماده ۳۹ قانون برنامه 
ششم توسعه، برای اولین  بار از زمان اجرای قانون 

هدفمند کردن یارانه هــا، همه منابع حاصل از 
 اجــرای قانون هدفمند کــردن یارانه ها مد نظر 
قرار گرفت و ضروری  است این روند شفاف سازی 

ادامه یابد. 
ë  بی توجهی به ریشه های اصلی

ناکارآمدی حوزه انرژی
ایراد مهــم قانون در نظــر نگرفتن نقش عرضه 
انحصاری دولت انرژی  در مصرف بالای انرژی در 
کشور بوده اســت به گونه ای که قانون  هدفمند 
کردن یارانه ها فقط اشــاره مختصری به ضرورت 
ارتقای راندمان  نیروگاه ها و کاهش اتلاف شبکه 
توزیع داشــته اما توجه جدی بــه اصلاح  تلفات 
زنجیره عرضه انرژی ندارد. این در حالی است که 
بخش عمده ای  از انرژی کشور در پالایشگاه های 
نفــت و گاز و نیروگاه های برق بــه  هدر می رود 
تلفات بخش عرضه انرژی قبل از اینکه به دست 

مصرف  کننده نهایی برسد تقریباً سالیانه معادل 
۵۰۰ میلیــون بشــکه نفت خام یــا  روزانه ۱.۳ 
میلیون بشکه نفت اســت کاهش میزان تلفات 
در زنجیــره  تولید تا مصرف انرژی خود می تواند 
گامی بسیار مهم در راستای عمل  کردن یارانه ها 
باشــد که عمده آن نیز در اختیار بخش دولتی 

است. 
ë  بی توجهی به زمینه های تغییر تکنولوژی

های انرژی بر
اصولًا در صورت نبود دسترســی به امکان تغییر 
تکنولوژی انرژی بر  افزایش قیمت انرژی یا تمام 
آن به مصرف کننده منتقل شده و موجب  توقف 
تولید خواهد شد. به عبارت دیگر افزایش قیمت 
حامل های انرژی  اگر با تغییر تکنولوژی همســاز 
نباشد اثر معناداری بر رشد تولید افزایش  اشتغال 

و سایر متغیرهای حقیقی اقتصاد ندارد. 

یک کارشــناس حوزه کار بر ضرورت نهادینه کردن 
فرهنگ بیمه در  کشــور تاکید کرد و گفت: به دلیل 
ضعف مکانیســم های نظارتی کارگران،  بســیاری از 
تولیدی های زیرپله ای و کارگاه های کوچک حاشــیه 
شهرها از  پوشــش بیمه خارج شده اند؛ در حالی که 
بیمه نکردن کارگران  خسارت های سنگین و حوادث 
ناشــی از کار را به دنبال دارد. حمید حاج اسماعیلی 
درباره شناســایی کارگران فاقد بیمه و تحت پوشش 
 قراردادن آنها گفت: به دلیل آنکه سیستم های نظارتی 
و بازرســی و  درعین حال بانک جامع اطلاعات بازار 
کار در کشــور هنوز با  مشکلات جدی روبه رو است،  
امکان اینکه همه کارگــران زیرپله ای،    تولیدی ها و 
دستفروشان را تحت پوشش بیمه قرار بدهیم وجود 
نــدارد. وی ادامه داد: خیلی از کارگاه ها هســتند که 
به شــکل غیر رسمی و  زیرزمینی فعالیت دارند، این 
کارگاه ها فاقد شناســنامه و کد کارگاهی  هستند و 
برای آنکه بتوانند ســود بیشتری داشته باشند بدون 
آنکه خود را  ملزم به پاســخگویی در ارتباط با تولید 
و خدماتی که ارائه می کنند، بدانند  یا اســتانداردها 
را رعایت کنند، نیروهای کارشــان را بیمه نمی کنند 

و  خسارت های سنگینی به کشور تحمیل می کنند. 
حوادث ناشی از کار پیامد عدم بیمه کارگران

این کارشناس حوزه کار افزود: یکی از این خسارتها، 
آسیبهایی اســت که  به کارگران چنین کارگاههایی 

وارد و هرازگاهی دچار حوادث ناشی از  کار می شوند 
و به دلیل عــدم بیمه، خانواده هایشــان از خدمات 
بهداشــتی و  درمانی محروم می مانند و زمانی که به 
دلیل افزایش ســن یا بیماری دچار  ضعف و ناتوانی 
می شوند نمی توانند از خدمات صندوق های بیمه ای 
و  بازنشستگی اســتفاده کنند. حاج اسماعیلی تاکید 
کرد: در حال حاضر بیشــتر کارگاه هایی که در  خارج 
از شهرها و حاشــیه ها در قالب مغازه های کوچک تا 
دستفروشی  اشــتغال به کار دارند، کارگران خود را 
بیمه نمی کنند و سازمان تامین  اجتماعی و وزارت کار 
هم نمی توانند مکانیســم های نظارتی خود را  تقویت 
کننــد و می بینیم که این نظارت ها هنوز به شــکل 
فیزیکی انجام  می شود و بازرسان به کارگاه ها فرستاده 
می شوند تا کارگاه ها را نظارت  کند در حالی که این 
روش کارآمد و موثری نیســت و بسیاری از  کارگران 
از پوشش بیمه تامین اجتماعی خارج شده اند. وی با 
تاکید بر کارآمدی و به روزرســانی این مکانیســم ها 
افزود: لازم  اســت از توسعه تکنولوژی در کشورهای 
دیگر استفاده کنیم و شرایطی  به وجود آوریم که هر 
کارگاهی که در کشــور ثبت می شود اطلاعات  خود 
را در ســامانه جامع بانک اطلاعاتی بازار کار به ثبت 

برساند. 
ë  ثبت شناسنامه کارگاهها توسط دستگاههای

مجوز دهنده

این کارشــناس حوزه کار افزود:یکی از اقداماتی که 
در این خصــوص باید  صورت بگیرد این اســت که 
ایــن کارگاه ها را طبقه بنــدی کنیم یعنی به  محض 
اینکه می خواهند مجوز بگیرند و مشــغول کار شوند 
به ســازمان یا  ارگانی که از آن مجوز می گیرند طرح 
توجیهی فعالیت، شناسنامه  کاری،   آدرس محل کار، 
متراژ، تعداد کارگران، نوع محصول و  شــروع فعالیت 
خود را ارائه دهند و ســازمان مربوطــه نیز با جمع 
آوری  اطلاعــات، آن را در بانک جامع اطلاعات خود 
ثبت کند، وقتی صاحبان  کارگاه ها به سازمان تامین 
اجتماعی مراجعه می کنند سازمان هم قبل از  ارائه هر 
گونه خدماتی، اطلاعات تخصصی کارگاه را در سامانه 
خــود  ثبت کند و پس از آن شــماره و کد کارگاهی 
بدهد. به این ترتیب کارگاهها  شناسایی شده و تحت 

پوشش بیمه ای قرار می گیرند. 
به گفته حاج اسماعیلی پوشش بیمه ای کارگاه های 
کوچک به نفع  خانواده ها، کشــور و تامین اجتماعی 
است و از ناهنجاری ها و آسیب های  ناشی از حوادث 
کار که دولت ناچار به پرداخت آن اســت، جلوگیری 
 می کنــد. وی در عین حال تامیــن و نهادینه کردن 
فرهنگ بیمه در کشــور را  موضوع مهمی دانســت 
که دولت باید اهتمام جدی برای آن داشــته باشد، 
 اظهار کرد: با وجود تبلیغ بیمه در کشــور هنوز این 
فرهنگ جا نیفتاده  است در حالی که وقتی شهروندان 
و کســانی که در بازار کار اشتغال  دارند یا به عناوین 
مختلــف در اجتمــاع زندگی می کننــد از خدمات 
بیمه ای  محروم می شــوند هزینه های ســربار آن را 

دولت می پردازد. 

تخلفات گسترده در اجرای قانون هدفمندی  
خبر
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افقي :

  1 - تاج بر سر نهاده، زیور داده شده - حادثه، 
اتفاق، پیشامد - مدح کننده

 2 - اکنــون - برگه چاپی، قبض رســید چاپی، 
قبض پرداخت پول - گلرنگ

 3 - صد متر مربع، واحد ســطح، پسوند فاعلی, 
مخفف اگر - شــتر مرغ - عصبانی و خشــمناك، 

پر حرارت
 4 - اهک - پیغام - بعید به نظر می آید

 5 - از نویســندگان ایتالیایــی - درد و رنج، از 

حروف مقطعه قرآن 6 - آقای سكسكه - ارادت 
صادقانــه، دوســتی بی شــائبه، ســوره توحید 
7 - گــودال و مغاك - نت ســوم، نــت مخمور، 
پیشــوند فعل مضارع - خود رأی، فردای تازی 
8 9 - یــازده، دو یــار هم قد - حــرف انتخاب، 
بلــه آلمانی، حــرف گزینش - بجــز، مگر، حرف 
اســتثناء 10 - تاکســی دریایی - ســقز فرنگی 
11 - سالخورده، پیر، کهنسال - کاشف گردش 
خون 12 - شكسته شدن، شكستگی، تواضع و 
فروتنــی - بزرگ - ذات 13 - رهایی - مطالعه 
گذشــتگان، درس عبــرت آمــوز، سرگذشــت 
پیشــینیان - دهن کجی 14 - آفریدگار - بچه 
تازه دندان در آورده می گیرد، بخار - پروردگار 
15 - دریاچه ســوئد - قبیله آتیلا - فیلمی از 

دیوید فینچر

عمودي :

 1 - دادرسی - پایتخت کشور نپال
 2 - نویســنده وادیــب یزرگ وخالــق »زندگی 

نامه شیللر« - از شهر های فارس
 3 - تكرار حرف بیست و شش - عنوان نظامی، 

عنوان زنانه - مرتب و منظم، مرتب کردن
 4 - نــرم - ســخنان بیمــار گونــه - دریا - به 
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خبر خبر 

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز : 
رئیس اتاق ایران گفت: بی توجهی به تولید 
نوآورانه، یکی از موانع اساســی در مســیر 
است.غلامحسین  اقتصادی کشــور  توسعه 
شافعی، رئیس اتاق ایران در هفتاد و یکمین 
نشست شورای گفت و گوی دولت و بخش 
خصوصی خراسان رضوی گفت: هر تحولی 
کــه در عرصه اقتصاد جهــان رخ می دهد، 
زمانی ما را متوجه خود می سازد که از آن 
گذر کرده ایم؛ در واقع یکی از چالش های 
پیش روی توســعه اقتصادی در ایران، بی 
توجهی به تولید نوآورانه است. این رویکرد 
و نگرش، آثاری منفی بر عرصه های صنعت 

و صادرات باقی می گذارد.
وی تصریح کــرد: متاســفانه گاه بر تولید 
کالایی اصرار می ورزیم که چند سال دیگر 
حتی از بازار مصرف داخلی نیز حذف خواهد 
شد. همین حالا درصد اندکی از صادرات ما 
مبتنی بر این نوع تولید است که طبیعتا بر 
جایگاه کشورمان در عرصه جهانی اثرگذار 
است.شــافعی افزود: اگر تــا چندی پیش، 
شــرکت های ثروت آفرین و شاخص جهان 
با عنــوان برندهایی همچون ســونی ژاپن، 
جنرال موتــورز امریکا و سامســونگ کره 
جنوبی پیوند خورده بود، امروز دیگر جایگاه 
آن ها در اختیار نــام هایی همچون گوگل 
و مایکروســافت اســت که تولید نوآورانه، 
شــاخص عملکرد آن هاســت.رئیس اتاق 
ایران تاکید کرد: آغاز فعالیت های استارت 
آپــی در ایران با مقاومت هایی همراه بود و 

تجربه آن را در بحث تاکسی های اینترنتی 
مشــاهده کردیم اما امروز همان شرکت ها 

توانسته اند توفیقات خوبی کسب کنند.  
وی اظهار کرد: ما در اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی مشــهد؛ آماده هر نوع 
همــکاری در حوزه دانش بنیان خراســان 
رضــوی هستیم.شــافعی در بخش دیگری 
از این جلســه و در واکنش به مباحثی که 
پیرامون محصول زعفران در ماه ها و ســال 
های اخیر مطرح بوده، عنوان کرد: زعفران 
به عنوان یک محصول استراتژیک و دارای 
مزیت، از جایگاه ارزشمندی برخوردار است. 
با این وجود بایــد اذعان کنیم که امروز در 
عرصه تولید و صادرات این محصول، با نوعی 
درهم ریختگی مواجهیم و ایجاد هماهنگی 
و تلاش برای برداشتن گام های موثر در این 

حوزه، بســیار دشوار است. بعضا شیوه های 
مخرب رقابتی در این بخش، نگرانی هایی را 
برای ما رقم می زند. تبعات چنین مسائلی 
مــی تواند دامنگیر تمامی فعالان این حوزه 
شــود.وی از متولیان شــورای ملی زعفران 
درخواســت کرد تا این جنس مسائل را در 
داخل اســتان حل و فصل کــرده و فضای 
فعالیت در این حوزه را سامانی بدهند.رئیس 
اتاق ایران بر لزوم توجه به موضوع اخذ نیم 
درصــد از ارزش صادراتی زعفران به منظور 
توسعه صادرات، برندسازی و بهبود کیفیت 
و تولیــد این محصول تاکیــد و اظهار کرد: 
این موضوع را باید به صحن جلسه شورای 
گفتگــوی دولت و بخش خصوصی کشــور 
بیاوریم تا در تصمیم گیری های کشــوری 
تســهیل لازم انجام بگیرد و به نتایج خوبی 

دست یابیم. مسئله برند ملی آرزویی دیرینه 
ما بود که امیدواریم انجام شــود. از طرفی 
باید بررســی شــود که چطور می توان به 
مصرف کننده نهایی در دنیا وصل شــد.وی 
اشــاره ای نیز به دیدار اخیــر رهبر معظم 
انقلاب بــا کارآفرینان و فعــالان اقتصادی 
کشور داشــت و گفت: در این دیدار نکات 
مهمی مطرح شد. امیدواریم برای تاکیدات 
معظم له، گوش شنوایی از سوی مسئولان 
اجرایی وجود داشته باشد. ما در اتاق ایران 
کمیته ای را بــه همین منظور ایجاد کرده 
ایم تا نکات مطروحه را در چارچوب کتابچه 
ای تدوین کند و مســیر دستیابی به آن ها 
ترســیم نماید. توامان بحــث مطالبه گری 
برای تحقق این موضوعات نیز در دســتور 
کار ایــن کمیته اســت.وی افــزود: مدل 
مثلث توســعه اقتصادی-فرهنگی خراسان 
رضوی در شورای اقتصاد کشور مطرح شد 
و مقــرر گردید تا نظر بــه رویکردهای نو و 
جوانب تــازه آن، الگوی مذکــور به عنوان 
یک مدل اقتصادی بررســی شود. پیشنهاد 
ما این اســت کــه ذیل شــورای گفتگوی 
دولت و بخش خصوصــی، کمیته ویژه ای 
دانشــگاه، صاحبنظران  اســاتید  با حضور 
بخش خصوصــی و نماینــدگان نهادهای 
دولتی و حاکمیتی تشــکیل و این مدل را 
بررســی کرده و ابعاد آن با شفافیت تبیین 
و تدویــن نماید تا ماحصل کار به شــورای 
 اقتصاد کشــور ارائه گردیده و در کل کشور 

تعمیم یابد.

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز
نشست هم اندیشــی دومین نمایشگاه مد و 
لباس و سیزدهمین نمایشــگاه بین المللی 
صنعت نســاجی اصفهــان در حالی برگزار 
شــد که قرار اســت بــا حمایت شــرکت 
اصفهان،  استان  بین المللی  نمایشــگاه های 
میز نساجی ایران با برند نمایشگاه مداکس 

به اصفهان بیاید.
بــه گــزارش روابــط عمومــی شــرکت 
نمایشگاه های بیم المللی استان اصفهان، در 
مدیرعامل شرکت  نشست هم اندیشی،  این 
اصفهان،  استان  بین المللی  نمایشــگاه های 
دبیر کمیته صنعت کمیته ســاماندهی مد 
و لباس کشور، دبیر انجمن صنایع نساجی 

اســتان، رئیس اتحادیه صنف کفاشان استان و جمعی 
از فعالان و صاحب نظران برجســته حوزه مد و لباس و 

نساجی استان اصفهان حضور داشتند.
این نشست هم اندیشی به منظور انجام هماهنگی های 
لازم به منظور برگزاری هر چه مطلوب تر نمایشگاه های 
مــد و لبــاس و صنعت نســاجی برگزار شــد. دومین 
نمایشگاه مد و لباس و سیزدهمین نمایشگاه بین المللی 
صنعت نســاجی اصفهان طی روزهای ســوم تا ششم 

دی ماه 98 برگزار خواهند شد.
مدیرعامل شــرکت نمایشــگاه های بین المللی استان 
اصفهان در این نشســت هم اندیشی، نمایشگاه نساجی 
را برند نمایشــگاه های این اســتان عنوان کرد و گفت: 
از آنجــا که نمایشــگاه نســاجی یکــی از بهترین و با 
کیفیت ترین نمایشگاه های ســالانه استان اصفهان به 
شــمار می رود، تمامی تلاش خود را بــه کار خواهیم 

گرفت تا یک نمایشگاه مطلوب و کارآمد برگزار کنیم.
علی یارمحمدیان با تاکید بر اینکه صنعت نســاجی با 
فعالیت های مردم اصفهان عجین شــده اســت، افزود: 
اصفهــان، مهمترین شــهر فعــال در حوزه نســاجی 
خاورمیانه بوده اســت؛ این موضوع سبب شده بود تا به 
این شــهر، لقب منچستر ایران بدهند چرا که تولیدات 
نســاجی بسیار مطلوبی از اصفهان به بازارهای کشور و 

کشورهای جهان صادر می شده است.
وی صنعت نســاجی را یک صنعت بسیار تاثیرگذار در 
رشــد اقتصادی کشــور عنوان کرد و ادامه داد: رونق 
صنعت نســاجی مزایــای زیادی برای کشــور خواهد 
داشــت که از آن جمله می توان به اشــتغالزایی بسیار 
بالا و سودآوری مناسب اشــاره کرد؛ ضمن اینکه، این 
صنعت، آلودگی هم ندارد که با توجه به شــرایط فعلی 
شــهرها و استان های بزرگ کشــور، یک مزیت بسیار 

مطلوب محسوب می شود.
مدیرعامل شــرکت نمایشــگاه های بین المللی استان 
اصفهان تاکید کرد: حرکت رو به جلوی صنعت نساجی 
می تواند از نمایشگاه آغاز شود؛ اگر ما نمایشگاه خوبی 
برگزار کنیم، می توانیم با جریان ســازی در اســتان و 

کشور، این صنعت را به جایگاه اصلی خود بازگردانیم.
وی از تلاش بــرای تثبیت جایگاه نمایشــگاه صنعت 
نساجی اصفهان در میان نمایشگاه های تراز اول کشور 
خبر داد و گفت: ایجاد فضای مناســب برای برگزاری 
نمایشگاه، واگذاری اجرای نمایشگاه به بخش خصوصی، 
مشــارکت فعالانه اتحادیه ها و تشــکل های صنفی در 
سیاســت گذاری نمایشگاه و اســتفاده از موقعیت های 
مناسب برای تجاری سازی محصول و عقد قراردادهای 
تجاری، می تواند شــرایط بسیار مطلوبی برای برگزاری 

هر چه بهتر نمایشگاه فراهم آورد.
دبیر کمیتــه صنعت کارگروه ســاماندهی مد و لباس 
کشــور نیز در این نشســت بــا بیان اینکــه اصفهان 
بزرگترین قطب نســاجی ایران اســت، اظهار داشت: 
بســیاری از تولیدکنندگان بزرگ صنعت نساجی ایران 
اصفهانی هســتند اما متاســفانه برندهای خود را نه از 
اســتان اصفهان و نه به عنوان یک اصفهانی به ســایر 

نمایشگاههای داخلی و خارجی عرضه می کنند.
حمیدرضــا نیک طبع بــا تاکید به اینکــه اکنون میز 
نســاجی ایران به اصفهان آمده است، افزود: این عدم 
حضور بزرگترین برندهای تولید کننده صنعت نساجی 
اصفهان در نمایشــگاههای تخصصی شهراصفهان که 
به عنوان »منچســتر ایران« معروف بوده اســت، باید 

آسیبشناسی جدی شود.
وی بــا تاکید بــر اینکه اصفهان تولیدات بســیار قابل 
توجهی دارد اما تبلیغ قابل توجهی روی آنها نمی شود، 
تصریــح کــرد: متولیان امر صنعت نســاجی اســتان 

اصفهان باید تک تک تولیدکنندگان خوب 
را شناســایی و بســتری را برای آنها فراهم 
کننــد که بتوانند محصولات خود را به نحو 

شایسته به بازارجهانی عرضه کنند. 
دبیر کمیتــه صنعت کارگروه ســاماندهی 
مد و لباس کشــور تاکید کرد: بســیاری از 
از سنگ اندازی های  نساجی  تولیدکنندگان 
مافیای این صنعــت و عرضه محصولات و 
نیــز رقبای خود واهمــه دارند برای همین 
مجبور می شوند که محصولات خود را بدون 

تبلیغات عرضه کنند.
وی ادامــه داد: انتظار داریم با برگزاری این 
نشســت هم اندیشــی، نفرات اول پوشاک 
اصفهــان را معرفــی کنیــد و دلیل عدم 
مشــارکت آنها را جویا و فرصتی را برای حمایت فراهم 

آورید.
نیک طبع اضافه کرد: جای تاسف دارد که تولیدکنندگان 
اصفهانی برند ایرانی مجبور می شوند برخی محصولات 
خود را با نام های خارجی به مشــتریان عرضه کنند که 
همین جای بررســی بیشتر و تشــویق و ترغیب برای 
حضور در نمایشــگاههای تخصصــی همچون مداکس 

دارد.
دبیر کمیتــه صنعت کارگروه ســاماندهی مد و لباس 
کشور بیان کرد: نمایشگاه تخصصی نساجی در کنار مد 
و لباس باید به نحوی باشد که شرکت کنندگان بتوانند 

محصولات خود را با کمال افتخار معرفی کنند. 
محمدحســین طغیانی، مجری برگزاری نمایشگاه های 
نســاجی و مد و لبــاس اصفهان نیز در این نشســت 
هم اندیشــی گفــت: هــدف از برگزاری این نشســت 
هم اندیشی، بر طرف شدن کم و کاستی های نمایشگاه 
سال گذشته مداکس و تصمیم برای هر چه بهتر برگزار 

شدن یک نمایشگاه با قوت بیشتر بود.
وی با تاکید به اینکه این نمایشــگاه با مجوز رســمی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت برگزار می شــود، افزود: 
امســال بخش نســاجی و نیز کیف و کفش به صورت 

جدی در نمایشگاه مداکس حضور خواهند داشت.
مجری برگزاری نمایشــگاه های نســاجی و مد و لباس 
اصفهــان تصریح کــرد: از همه دســت اندرکاران این 
نمایشگاه درخواست می کنیم که هم افزایی ویژهای در 
راستای معرفی این نمایشگاه با برند »مداکس« داشته 
باشــند تا بتوانیم به عنوان یک هدف گــذاری آتی به 
عنوان یک نقطه قوت در ایران مطرح شــویم و جایگاه 
از دســت رفته قطب نساجی ایران را با این عنوان زنده 

کنیم.

ایرانشهر-عبدالله مظفری-خبرنگار یادگار 
امروز : 

شهرســتان  ســپاه  فرمانــده 
سیاســی  معــاون  ،شهردار،هاشــمزهی 
فرمانــدار، جمعی از مســئولین با مردم 
روســتای کلینک تاج محمــد خانی در 
مســجد خالد ابن ولید دیــدار و گفتگو 

کردند
درابتدای جلســه فرمانده سپاه ایرانشهر 
ضمن تبریک هفته بسیج و تقدیر و تشکر 
از حضور گرم مســئولین در میان مردم 
نهاد مردمی  تاســیس  درابتدای  افزودند 
بسیج این ســوال در ذهن بسیاری شکل 
گرفــت که با وجــود نیرو هــای نظامی 
و انتظامــی وســپاه چه نیازی بــه نهاد 
بسیج اســت اما هم اکنون شاهد هستیم 
که نتنها بســیجیک نهاد مردمی اســت 
بلکه تفکرایســت که باعــث حضور مردم 
ومســولین در همه عرصه های کشــور 
درکنار هم شــده مثل همین نشست در 
این مــکان که پیش از انقلاب اســلامی 

شاهد اینچنین حضورهایی نبوده ایم. واز 
آمادگی سپاه در همه عرصه های جهادی 

و عمرانی خبردادند..
در ادامه شــاهکزهی به نمایندگی مردم 
روســتای کلینــک تــاج محمــد خانی 
مشــکلات و در خواســت هایی را عنوان 

نمودند

در  ایرانشهر  نوراحمد درخوش شــهردار 
رابطه با مسائل ومشکلات مربوط به حوزه 
مدیریت شهری وشهرداری افزودند کانال 
آب روســتای کلینک تــاج محمد خانی 
پروژه ای مشــارکتی بین شهرداری ستاد 
بــاز آفرینی ،اداره راه وشهرســازی،اداره 
آب و بــرق مــی باشــد شــهرداری در 

مرحلــه اول وظایف مربوط بــه خود از 
)مطالعه،طراحی،برآورد،طراحــی  قبیــل 
نقشــه...(انجام داده است که تنها مشکل 
وجود تیر های برق در مســیر کانال اب 
اســت که با جابجایی تیرهای برق توسط 
اداره برق  و مرتفع شــدن این مشــکل 
وگــود بــرداری کانال توســط اداره آب 
شهرداری  این پروژه را به سرانجام خواهد 
رسانیدوآســفالت این مســیرچون مسیر 
پرترددی است شهرداری به مدت 10روز 
اســفالت این مسیر را انجام می دهد و در 
مرحله دوم که حفــاظ کانال آب پس از 
اتمام مرحله اول شــهرداری آن را عهده 

دار خواهدوسریعا اجرایی خواهدنمود
معــاون سیاســی  انتهــای جلســه  در 
این  ازتشکیل  هاشــمزهی  فرماندارآقای 
ابراز خرســندی نمودند وافزودند  جلسه 
این نشســت باید خروجی درمدت زمان 
مشخصی داشــته باشــد که با همکاری 
شهرســتان  ادارات  و  نهادهــا  همــه 

ایرانشهرمیسرخواهدبود

دیدار مسئولین ایرانشهر با مردم روستای کلینک تاج محمد خانی 

تست ارتباطات صداوسیمای مرکز استان توسط 
مخابرات منطقه آذربایجان غربی

ارومیه-مینا اصلانی- خبرنگاریادگارامروز : 
مخابرات منطقه آذربایجان غربی مسیرارتباطات صداوسیمای مرکز استان را 
به مناسبت هفته پدافند غیرعامل تست و بررسی نمود . در این مانور فرضی 
که با هدف آمادگی بیشترهمکاران درمقابله با حوادث وقطعی های احتمالی 
شــبکه صورت گرفت ، همکاران حوزه شبکه مخابرات منطقه با همکاری 
واحد صداوسیمای مرکز استان توانستند مسیرهای ارتباطات این سازمان را 

با موفقیت تست نمایند . 
لازم به ذکر اســت ارتباطات صداوسیمای مرکزاستان از دو مسیر جداگانه 
از مرکــز پیــام ارومیه و مرکز شــهید قندی تامین ارتباط می شــود که 
همکاران حوزه شبکه مخابرات منطقه این دو مسیر را تا صداوسیمای مرکز 
 اســتان در گلشهر تســت و اقدامات لازم در جهت برقراری ارتباط پایدار ا

نجام دادند . 
 

برگزاری  ۶۰ برنامه فرهنگی و هنری در ارومیه
ارومیه-مینا اصلانی- خبرنگاریادگارامروز : 

 حــوزه هنری آذربایجان غربی طی آذرماه ســال جاری بیش از ۶۰ برنامه 
فرهنگی هنری را در رشته های مختلف در سطح شهرستان ارومیه برگزار 

می کند.
 بــه گزارش روابط عمومی حــوزه هنری آذربایجان غربی در این راســتا 
هشــت برنامه ادبی ،چهار برنامه موسیقی ،هفت برنامه در حوزه هنرهای 
تجســمی،  ۳۸ برنامــه در حوزه آموزش و پژوهــش و ۳ برنامه هنری در 
رشــته های هنرهای تصویری ، ادبیات پایــداری و نمایش از برنامه های 
 حوزه هنــری آذربایجان غربی  هســتند کــه طی آذرماه ســال جاری 

اجرا می شوند.
  محفل های شعر و ادبیات طنز ، کنسرت های موسیقی محلی)  عاشیقلار 
آخشــامی ( ، رونمایی و اکران از فیلم مستند دهقان ،دومین کارگاه تاریخ 
شفاهی ویژه دانشجویان ، نمایشگاه ها و کارگاه های تجسمی در نگارخانه 
حوزه هنری ، مراســم نکوداشت هنرمندان برجســته استان ، رونمایی از 
فراخوان فســتیوال استندآپ کمدی ، اجرای سومین فستیوال نمایشنامه 
خوانی » ســپید ۳«  در کنار برگزاری کلاســهای آموزشی در رشته های 
خوشنویسی ، مینیاتور ، بازیگری تئاتر و داستان نویسی برنامه های حوزه 

هنری آذربایجان غربی در ماه جاری هستند.
 حوزه هنری از نهادهای انقلابی است که در راستای اهداف انقلاب اسلامی 
و رشــد و توسعه فرهنگی جامعه پیرامون دو محور اصلی کشف و پرورش 
استعدادهای ناب هنری جوان و تولید آثار فاخر هنری در حوزه هنر متعهد گام 
برداشته و انقلاب اسلامی و  دفاع مقدس، تمدن اسلامی، کودک، خانواده و 
 اخلاق ، سبک زندگی و عدالت و پیشرفت از اولویت های اصلی در این برنامه ها 

می باشند.

  رئیس حوزه هنری آذربایجان غربی : 

بسیج نهادی مردمی و از ارکان اصلی 
نظام جمهوری اسلامی ایران است

ارومیه-مینا اصلانی- خبرنگاریادگارامروز : 
 رئیس حوزه هنری آذربایجان غربی به مناســبت هفته بسیج در دیدار با 
رئیس سازمان بسیج رسانه استان در ارومیه بر اهمیت نیروی بسیج به عنوان 

نهاد مردمی و یکی از ارکان اصلی نظام جمهوری اسلامی ایران تاکید کرد.
  احد هوشــمند قره باغ افزود: امروز بسیجیان جان بر کف در همه عرصه 
های فرهنگی، اقتصادی، سیاســی و اجتماعی در راستای پیشبرد اهداف 
نظام و رسالتهای بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران حضرت امام خمینی )ره(
حضوری پر ثمر دارند و در چهلمین سال بنیان خود از نویدی با شکوه برای 

آینده ایران اسلامی خبر می دهند.
 رئیس ســازمان بســیج رســانه آذربایجان غربی نیز در این دیدار حضور 
بســیجی وارحوزه هنری را در عرصه فرهنگی کشــور بســیار با اهمیت 
توصیف کرد و اظهار داشــت : حوزه هنری از دســتگاه های انقلابی بسیار 
موثر در عرصه فرهنگ و هنر کشــور اســت که با داشتن نیروهای متعهد 
 و بــا اخلاص از طلایه داران پیشــبرد اهداف نظام اســلامی در کشــور 

می باشند.

آبفای آذربایجان غربی بازهم خوش درخشید
ارومیه-مینا اصلانی- خبرنگاریادگارامروز : 

با یک مقام برگزیده و یک مقام قابل تقدیر؛ شرکت آبفا آذربایجان غربی دو  
مقام برتر را در اولین جشنواره دوسالانه انتخاب محصولات فرهنگی روابط 

عمومی شرکت های آب و فاضلاب شهری و روستایی کشور کسب کرد
در نخستین جشنواره دوسالانه انتخاب محصولات فرهنگی روابط عمومی 
شرکتهای آب و فاضلاب شــهری و روستایی سراسر کشور، شرکت آبفا 
آذربایجان غربی یک مقام برگزیده را در بخشــهای نماهنگ و فتوکلیپ 
و یک مقام قابل تقدیر را در بخش های پوســتر و نشــریات دوره ای به 

دست آورد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت آب و فاضلاب شهری استان آذربایجان 
غربی، نخســتین جشنواره دوســالانه انتخاب محصولات فرهنگی روابط 
عمومی شــرکتهای آب و فاضلاب شهری و روســتایی سراسر کشور و با 
حضور مدیرعامل شــرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور نیز برگزار شد 
که بر اســاس ارزیابی های صورت گرفته، شــرکت آب و فاضلاب استان 
آذربایجان غربی موفق به کســب یک مقام برگزیده در بخشهای نماهنگ 
 و فتوکلیــپ و یــک مقام قابل تقدیر در بخش های پوســتر و نشــریات 

دوره ای شد.
به همیــن دلیل لوح تقدیری به امضای مهندس حمیدرضا جانباز، رئیس 
هیئت مدیره و مدیرعامل شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور به مدیر 

روابط عمومی شرکت آبفا آذربایجان غربی اعطاء شد.
در متن این لوح تقدیر خطاب به مدیر روابط عمومی آبفا آذربایجان غربی 
آمده اســت: »شرکت آب و فاضلاب آذربایجان غربی بر اساس رأی هیئت 
داوران نخســتین جشنواره دوســالانه انتخاب محصولات فرهنگی روابط 
عمومی شــرکتهای آب و فاضلاب شهری و روستایی، آن شرکت موفق به 
کسب یک مقام برگزیده در بخشهای نماهنگ و فتوکلیپ و همچنین کسب 

یک مقام قابل تقدیر در بخشهای پوستر و نشریات دوره ای گردیده است.
بدینوسیله از تلاشهای تحسین برانگیز دفتر روابط عمومی آن شرکت در 
راستای بهینه ســازی مصرف و ارتقاء سطح آگاهی جامعه تقدیر و تشکر 

می شود.
توفیق روزافزونتان را در این عرصه مهم و خطیر از خدواند سبحان مسئلت 

می نمایم

مراسم بزرگداشت هفته بسیج در شهرداری 
هشتگرد برگزار شد 

ساوجبلاغ – عبدالله مظفری-خبرنگار یادگار امروز : 
مراســم بزرگداشت هفته بســیج با حضور فرمانده ســپاه ناحیه 
ســاوجبلاغ، فرماندهان  بســیج حوزه ادارات و ۶۱۱ مالک اشتر ، 
شهردار ، رئیس و اعضای شورای اسلامی شهر هشتگرد ، مسولین 
ادارات و بسیجیان در سالن شهید باکری شهرداری هشتگرد برگزار 

شد .
دکتر امیر بهمنی در ابتدای این مراســم ضمن عرض خیر مقدم به 
حاضریــن و تبریک هفته  در خصوص اهمیت و نقش ولایت فقیه 

در پیشبرد اهداف جمهوری اسلامی سخن گفت. 
بهمنی بیان کرد : تکرار شکســت دشــمنان کشور در مقابل عزم 
و اراده بســیجیان مشهود اســت  ، عده ای مترصد سوء استفاده 
از فضای غبار آلود می باشــند و خوشــبختانه بــا تدابیر داهیانه 
رهبر معظم انقلاب و جانفشانی بســیجیان ، فتنه ای که استکبار 
بیش از ۲ ســال برای هدایــت آن برنامه ریزی کرده بود به نتیجه 
نرســید و بصیرت مردم  ولایتمدار نقشه دشــمنان را نقش بر آب 
کرد .وی با اشــاره به تحریمهای ظالمانه ، اوضاع اقتصادی کشــور 
، کاهش فروش نفت و برخی مشــکلات موجود ، از امنیت کشــور 
که بزرگترین موهبت انقلاب اســلامی است سخن گفت و افزود : 
در حالیکه اکثر کشــورهای همســایه درگیر جنگ و نزاع خارجی 
و داخلی هســتند مشــاهده می کنیم که امنیت کامل در کشور 
 حکمفرماســت و این نتیجه خون شــهدا و جانفشــانی بسیجیان 

می باشد .
شــهردار هشــتگرد از همکاری بی شائبه پاســدار بسیجی حسن 
خیری فرمانده حوزه ۶۱۱ بسیج و بسیجیان آن حوزه با شهرداری 
تقدیر و تشــکر کرد و گفت : خوشبختانه تعامل و همکاری حوزه 
بســیج با شــهرداری در همه زمینه ها وجود داشته و می توان از 
مشــارکت در نظافت محیط شــهری ، جمع آوریو حمل کمکهای 
مردمی به مناطق ســیل زده ، اجرای برنامه های مختلف ورزشی 
و فرهنگی ، همکاری در برف روبی و ســیلابها بهاری و  ...به عنوان 

بخشی از این همکاریها نام برد .
علی جوادی رئیس شــورای اسلامی شهر بســیج را یکی از ارکان 
شــکل گیری حکومت اســلامی دانســت .جوادی گفت : رویکرد 
بســیجی از صدر اسلام وجود داشــته و پیامبر اکرم)ص( نیز قبل 
از اعلام رســالت خود ، خویشاوندان و بستگانش را به اسلام دعوت 
و از آنها در انجام رســالت خویش کمک گرفت ، امام حســین)ع( 
نیز از بدو شــروع حرکت به سمت کربلا بارها نسبت به آگاه سازی 
مــردم پرداخت و همراهان وفادار خود را بــرای حضور در صحنه 
پرشکوه کربلا بسیج نمود .رئیس شــورا افزود : شروع تحرکات بر 
علیــه بیگانگان داخلی و خارجی و مقابله با اســتکبار نیز در عصر 
معاصر نمودی از حرکات بســیجی است و بی شک قیام رئیسعلی 
دلواری ، ســتارخان و باقرخان و میرزاکوچک خان نیز نمونه ای از 
حرکات بسیج گونه می باشــد و با مرور تاریخ پس از تسخیر لانه 
جاسوســی آمریکا در ۱۳ آبانماه و ضرورت حفظ امنیت کشــور ، 
تشــکیل بسیج به فرمان امام خمینی )ره( در سال ۵۸ را می توان 

نقطه عطفی بر این نهاد مردمی دانست .
علی جوادی گفت : از پیروزی انقلاب تاکنون عناوین پر محتوایی از 
قبیل »بسیج مدرسه عشق است« و » بسیج لشگر مخلص خداست 
» برای بســیج ارائه شده و ســخن مقام معظم رهبری در تعریف 
این نهاد مقدس که فرمودند : » بســیج شجره طیبه است » دارای 
مفاهیم بی شــماری می باشد که نیاز است تا به آن پرداخته شود 
.سرهنگ حاجی محمدی فرمانده سپاه ناحیه ساوجبلاغ سخنران 
اصلی این مراســم بود و در خصوص اهداف انقلاب و نتیجه پیروی 
از راه نورانی شــهدا در تعالی انسانها سخن گفت .حاجی محمدی 
گفت : هدف از خلقت انســان یکی از ســوالاتی است که همیشه 
مطرح بوده است و پیامبران الهی نیز برای هدایت مردم و پاسخ به 
این سوال نازل شده اند .وی با اشاره به آیات قرآن هدف از خلقت 
انســان را شناخت خداوند دانســت و توحید و وحدانیت را نتیجه 

شناخت صحیح خداوند معرفی کرد .
فرمانده سپاه ناحیه ساوجبلاغ، امام خمینی)ره( را مجاهد و عارفی 
بزرگ  معرفی کرد که با انقلاب اســلامی و در هم شکســتن پایه 
هــای حکومت کفــر ، زمینه را برای هدایت انســانها و رفع موانع 
بندگی فراهم نمود ، انقلاب ما در راستای رسالت پیامبران و اولیاء 
الهی و به مدد بســیجیان ، متصل به حکومت حضرت مهدی)عج( 
خواهد بود .وی از نقش شــهدا در هدایت این انقلاب سخن گفت 
و افزود : بســیجیان ما با مشاهده یادداشــتها و وصیت نامه شهدا 
، راه چندین ســاله را یک شــبه می پیمایند و بی شک پیروی از 
 راه شــهدا زمینه ساز رشد و تعالی نظام مقدس جمهوری اسلامی 

خواهد بود .
در ادامه مراســم با اهداء لوح از تعدادی از بسیجیان نمونه شاغل 
در شــهرداری و بسیجیان نمونه حوزه بســیج خواهران و برادران 
این شهر تقدیر و تشکر گردیده و کیک۴۰ کیلویی که به مناسبت 
۴۰ سالگی تاســیس بسیج تهیه گردیده بود بُرِش خورد .سرهنگ 
پاسدار ایثار صادقی فرمانده حوزه بســیج ادارات ساوجبلاغ برادر 
حاج حســن خیری فرمانده حوزه ۶۱۱ مالک اشــتر ، آقایان سید 
مهــدی میرغفاری نایب رئیس شــورا و علی شــجری پور رئیس 
 کمیســیون فرهنگی شــورای اســلامی شــهر نیز در این مراسم 

حضور داشتند

بازسازی ونوسازی مرکز نگهداری موبایل 
مخابرات منطقه آذربایجان غربی

ارومیه-مینا اصلانی- خبرنگاریادگارامروز : 
مخابرات منطقه آذربایجان غربی در راستای بهینه سازی تجهیزات سیستم 
های ارتباطات ســیار   ، با تلاش شبانه روزی همکاران مخابرات منطقه ، 
نســبت به  بازسازی ونوسازی  مرکز نگهداری موبایل استان در حال اقدام 
می باشد   این عملیات به صورت گسترده و برای کلیه تجهیزات در مرکز 
موبایل پیام ارومیه ،   با اجرای عملیات رنگ آمیزی ولیبل گذاری  تجهیزات 
بر اساس استاندارهای اعلامی وایجاد کف کاذب وحذف کابل های اضافی این 

مرکز به صورت ویژه انجام می گردد  
بازسازی ونوســازی مرکز مذکور موجب بهبود ارایه خدمات و رفع سریع 

خرابی های احتمالی  در کمترین زمان ممکن خواهد شد .

رئیس اتاق ایران:

بی توجهی به تولید نوآورانه، مانعی در مسیر توسعه اقتصادی کشور است

yadegar_emrooz@yahoo.com

با حمایت شرکت نمایشگاه های بین المللی  اصفهان؛

میز نساجی ایران با برند نمایشگاه مداکس به اصفهان می آید



»منشوراخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران
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دکتر نادر قلی ابراهیمی دبیر ســتاد توســعه 
فناوری های حوزه آب،  خشکسالی، فرسایش و 
محیط زیست با بیان اینکه ۱۴۰ شرکت دانش 
 بنیــان در این حوزه ها  فعال هســتند، گفت: 

بناست ۱۰ قرارداد در حوزه  آب منعقد کنیم. 
ابراهیمــی در گردهمایی فناورانه ســازمان ها، 
صنایع، شرکت های دانش  بنیان و استارت آپ 
های حوزه آب، خشکسالی، فرسایش و محیط 
 زیست که در محل صندوق نوآوری و شکوفایی 
در حال برگزاری  اســت، گفت: خیلی از پروژه 
هایی کــه در این حوزه ها بــه مرحله اجرایی 
 رسیده اند با کمک صندوق نوآوری و شکوفایی 
و صندوق های وابســته  به معاونت علمی کلید 

خورده اند. 
ابراهیمی با بیان اینکه در این سه سال سندی 
به عنوان سند توسعه آب،  خشکسالی، فرسایش 
و محیط زیست مصوب شده که اقدامات ستاد 
بر  این اساس انجام می شود، تصریح کرد: مبنای 
کار ما براساس این ســند  و با توجه به موضوع 

دانش بنیانی است. 
وی با تأکیــد بر اینکه در حــال حاضر فاصله 
زیادی تا اجرای این ســند  داریم، اظهار داشت: 

باید خیلــی از اقدامات را انجام دهیم تا بتوانیم 
ســند  توســعه فناوری حوزه آب، خشکسالی، 
فرســایش و محیط زیســت، را  اجرایی کنیم. 
ما نیازمند حرکت های جدی در اجرای ســند 
توسعه فناوری  حوزه آب، خشکسالی، فرسایش 
و محیط زیست هســتیم. البته که اقداماتی  در 

این زمینه شروع شده که در بحث آب می توان 
به راه اندازی آب  شــیرین کن هــا در مناطق 

روستایی و کم برخوردار اشاره کرد. 
ابراهیمــی گفت: پمپ های تحت فشــار برای 
تأمیــن آب در واحدهای  کوچــک در مناطق 
روســتایی، اقداماتی برای پخش سیلاب ها در 

هندیجان  و غیره، اقداماتی برای بیابان زدایی از 
جمله پروژه هایی هســتند که در  راستای سند 
توسعه فناوری حوزه آب، خشکسالی، فرسایش 
و محیط  زیست به مرحله اجرایی رسیده است. 

دبیر ســتاد توســعه فناوری های حــوزه آب، 
خشکســالی، فرسایش و محیط  زیست با اشاره 
به تعداد شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه 
آب،  خشکسالی، فرسایش و محیط زیست گفت: 
از میان بیش از چهار هزار  و ۵۰۰ شرکت دانش 
بنیان که اکنون فعال هستند، ۱۴۰ شرکت در 
 زمینه حوزه آب، خشکسالی، فرسایش و محیط 

زیست فعالیت می کنند. 
ابراهیمــی ادامه داد: با توجه بــه اهمیت آب، 
مسائل زیست محیطی،  فرسایش خاک، سیلاب 
ها، آلودگی ها و غیره تعداد شرکت های دانش 
 بنیان کــم هســتند. انتظار ما این اســت که 
محققان جوان از این فرصت  اســتفاده کرده و 
شــرکت هایی را در راستای رفع این مشکلات 

راه  اندازی کنند. 
دبیر ســتاد توســعه فناوری های حــوزه آب، 
خشکســالی، فرسایش و محیط  زیست با اشاره 
به فعالیت شــتاب دهنده ها در عرصه زیســت 

بوم  کارآفرینی خاطرنشان کرد: در این زمینه ۵ 
شــتابدهنده فعال وجود دارد  که از استارت آپ 
های حوزه آب، خشکسالی، فرسایش و محیط 
زیســت  حمایت می کنند. اینها می توانند در 
حوزه های مختلف روند شتاب دهی  را سرعت 
ببخشــند. وی با تأکید بر اینکه روندی که ما در 
پیــش گرفته ایم برای مردم و با  همکاری مردم 
اســت، افزود: ما افتخار می کنیم دانش ۷ هزار 
ســاله  ایران را داریم و این دانش اکنون در حال 
متبلور شدن است و امیدوار  هستیم این علم و 
دانش بتواند به نشان عالی در حوزه آب تبدیل 
شود  زیرا ایرانی می تواند کارهای بزرگی را رقم 

بزند. 
ابراهیمی تصریح کرد: تأمین آب شرب بهداشتی 
مناطق روســتایی و  شهری، مدیریت زه آب ها، 
رفع مشــکل گرد و غبار و کانــون گرد و  غبار، 
بیابان زایی همه و همه با علم و دانش مرتفع می 
شوند و اینها می  توانند فرصتی را برای محققان 
ما به وجود بیاورند. دبیر ســتاد توسعه فناوری 
های حوزه آب، خشکسالی، فرسایش و محیط 
 زیســت اظهار داشــت: راهکارهای فناورانه و 
اقدامات دانشی برای رونق  این مسائل نشان می 
دهند که می توانیم با علم و تفکر شرایط بهتری 
را  برای کشور فراهم کنیم. وی افزود: بنا داریم در 
آخرین روز این رویداد فناورانه ۱۰ قرارداد را  با 
حضور مسئولان و شرکت های دانش بنیان در 

حوزه آب منعقد کنیم. 

فعالیت ۱4۰ شرکت دانش بنیان در حوزه آب و خشکسالی
تصویرگر پزشکی هسته ای ایرانی ساخته شد

متخصصان یک شــرکت دانش بنیان با بهره گیری از فناوری 
روز دنیــا  موفق به تولید سیســتم های تصویرگر پزشــکی 
هسته ای شدند. پزشکی هسته ای شــاخه ای از تصویربرداری 
پزشــکی، فیزیک پزشــکی و  پرتونگاری مولکولی است که از 
خواص هســته ایِ مواد )مثل  رادیوایزوتوپ ها( برای تشخیص 
و درمان بیماری ها اســتفاده می کند. تصویربرداری پزشــکی، 
تکنیک و فرآیند مورد اســتفاده برای ســاختن  تصاویری از 
بدن انســان برای اهداف کلینیکی یا علوم پزشکی است. یک 
شــرکت دانش بنیان فعال در زمینــه طراحی، تولید، نصب و 
نگهداری  سیســتم های تصویرگر پزشکی هسته ای با تلاش 
متخصصان بومی و  بهره گیری از فناوری روز دنیا و نیز استفاده 
از کلیه ظرفیت های  موجود در کشور، موفق به تولید سیستم 
تصویربرداری اسپکت حیوانی،  سیستم تصویربرداری اسپکت 
قلبی ) RoboSPECT (، سیستم  تصویربرداری اسپکت قلبی  
) ProSPECT (، سیســتم دوربین گاما دستی،  گاما پروب، 
تست تنفســی اوره و سیستم تصویربرداری پت حیوانی شده 
 است. محمدرضا آی مدیرعامل این شرکت دانش بنیان درباره 
یکی از چند  محصول این شرکت با نام » سیستم تصویربرداری 
اســپکت قلبــی: مــدل  ProSPECT « گفت: سیســتم 
  ProSPECT  تصویربرداری اختصاصی از قلب، با نام  تجاری
، یک سیســتم تصویربرداری پزشکی هسته ای  است  که برای 
تصویربرداری توموگرافیک از قلب، مورد استفاده قرار می  گیرد. 

وی ادامه داد: هدف از اســتفاده از این سیستم، آشکارسازی و 
تعیین  موقعیت رادیودارویی اســت که پیش تر به بدن تزریق 
شــده و در بافت قلب  و دیگر ارگان ها نفوذ کرده اســت. این 
سیســتم دارای بخش های مجزا  شامل هدهای آشکارسازی، 
گانتری، تخت، ترولی و کنسول پردازش و  آنالیز تصاویر است. 

به گفته این فعال فناور، طراحی سیســتم با در نظر داشــتن 
راحتی بیمار   )خصوصا بیماران دارای فوبیای مکان های تنگ و 
تاریک( به گونه ای  است که سر بیمار حین فرآیند تصویربرداری 
بیــرون از دالان گانتری  قرار می گیــرد. همچنین تخت این 
سیستم به صورت افقی طراحی شده  که امکان تصویربرداری 

در دو مد  Supine/Prone  را فراهم آورده  است. 

گردشگری

محققان در آزمایشگاه شاخه ای از باکتری ای کولای ابداع کرده اند که  به جای گلوکز 
از دی اکسید کربن تغذیه می کند. 

طبق تحقیقی که به تازگی منتشر شده  دانشمندان شاخه ای از باکتری ای  کولای را 
ابداع کرده اند که از دی اکسید کربن تغذیه می کند. باکتری  ای کولای به طور معمول 

از شکر )گلوکز( تغذیه می کند. اما شاخه  باکتری توسعه یافته در آزمایشگاه را می توان 
برای تولید سوخت  زیستی به کاربرد. 

تولید سوخت با کمک این باکتری گازهای گلخانه ای کمتری تولید می  کند.  
این نخســتین باری نیست که شــاخه های باکتری کربن خوار تولید شده  اند. اما در 

روش های پیشــین دی اکسید کربن به عنوان بخش کوچکی از  مواد غذایی مصرفی 
باکتــری به کار می رفت.  اما محققان پژوهش جدید  ادعا می کنند شــاخه باکتری 
ابداعی حتی می تواند مواد غذایی  به وجود  بیاورد و البته امیدوارند  با کمک باکتری 
های دی اکســید کربن خوار  الکتریسیته تولید کنند و با این روش به کاهش انتشار 

گازهای گلخانه ای  منجر شود.   
تاکنون با استفاده از باکتری ای کولای فعالیت های سودمندی انجام شده  است. چند 
سال قبل  محققان توانستند اطلاعات رمزگذاری شده را در  این میکروارگانیسم ذخیره 

کنند و حتی رایانه های مبتنی بر باکتری ای  کولای نیز ابداع شد. 

باکتری دی اکسید کربن خوار برای سوخت زیستی تولید شد

رییس شورای شهرآمل : مردم آمل قدرشناس مدیران خوش خدمت هستند

با حضور مسئولان استانی وشهرستانی »سید حمید هاشمی«  
به عنوان شهردارجدید معارفه و » احمد امیرسلیمانی« تودیع 

وتکریم شد.
به گزارش اداره روابط عمومی شهرداری آمل،  حمید هاشمی 
بعنوان ســی و هشــتمین شــهردار آمل با حکم وزیر کشور 
در آیینــی با حضور مهنــدس رازجویان معــاون امورعمرانی 
استانداری، مهندس تاکامی مدیرکل دفترامورشهری، رییس 
واعضای شورای اســامی شهرساری، فرماندار، نماینده مردم 
آمل درمجلس شورای اســامی، امام جمعه، مدیران دستگاه 
هــای اجرایی، نــام آوران ومدال آوران ورزشــی، چهره های 
فرهنگی، علمی، دانشــگاهی ، صنعت، اقتصــاد و دیگرچهره 
ها، خانواده های معظم شهدا، رییس واعضای شورای اسامی 
شــهرآمل ، امیرســلیمانی شهردارســابق و حمید هاشــمی 

شهردارجدید آمل معارفه شد.
هاشــمی پیش از ایــن مدیر عامل ســازمان آتش نشــانی 
شــهرداری ســاری بود.  وی همچنین معاونت فنی شهرداری 
منطقه ۳ و مدیرعاملی ســازمان عمران شهرداری ساری را در 

کارنامه دارد.
شــهرداری آمل از نیمه دوم اردیبهشت ماه تاکنون یک دوره 
توســط » علی محمد مقدس« و پس از آن در دو دوره متوالی 
توســط » دوســت محمد کوهســتانی« به صورت سرپرستی 

مدیریت شد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار مازندران، در مراسم 
تودیع و معارفه سی و هشتمین شهردار آمل گفت:  شناسایی 
مناطق محروم وکمتربرخورداردرحاشــیه شهردار وتوجه جدی 
نســبت به توزیع عادلانه خدمات درایــن مناطق را به عنوان 

یکی از تکلیف های جدی شهرداران این استان تعیین کرد.
مهدی رازجویــان افزود: وجود مناطق محروم وکمترتوســعه 
یافته درحاشــیه بیشترشــهرها در مازنــدران وجود دارد و 
باید توســط شــهرداری ها با همراهی وهم افزایی دســتگاه 
های دیگر خدمات رســان واجرایی شناسایی ودرجهت برطرف 
کردن نیازهای عمومی شهروندان این مناطق اقدام های عملی 

صورت گیرد.
وی با بیان اینکه متاسفانه شهروندان این مناطق به لحاظ قرار 
گرفتن در محدوده حاشیه شهرها وکمترتوسعه یافته شهری، 
از نــگاه های خــاص وتوزیع عادلانه خدمــات عمومی محروم 
هستند، اضافه کرد، شهرداری ها با اقدام هایی که می توانند 
با نگاه برابر وتوزیع خدمات عادلانه همانند دیگرمناطق شهری، 
امید ونشــاط را درمیان شهروندان مناطق محروم نیز زنده و 

برقرار کنند.
رازجویان تصریح کرد، که رونق کســب و کار و جذب سرمایه 
گذاری های مورد نیاز با توجه به پتانسیل های شهرستان آمل 

وهمراهی خود همه قشــرهای تولیدی وخدماتی شهرستان با 
مدیریت شــهری کاما فراهم اســت و این موقعیت با برنامه 
ریــزی وهمراهی مدیریت جدید شــهرداری آمــل می تواند 

درکمترین زمان محقق شود.
وی درپایــان از خدمــات 9 ســاله » احمد امیرســلیمانی« 
شهردارسابق آمل به واســطه اجرای خدمات قدردانی واز » 
سیدحمید هاشمی« شــهردار جدید آمل نیز درخواست کرد 
که با توجه به ســابقه تاریخی، فرهنگی واقتصادی شهرستان 
با همراهی، هــم افزایی با همه گروه ها با قدرت کارو تاش 

کند.

نماینده مجلس: سلامت کاری ومالی درمجموعه شورا 
وشهرداری آمل زبانزد است

نماینــده مردم آمل درمجلس شــورای اســامی هم دراین 
مراســم با بیان اینکه دربســیاری ازشــهرهای کشور شاهد 
دســتگیری وتخلفات مالی گســترده درمیان اعضای شورای 
اسامی شهر وشهرداری ها هستیم، گفت، خوشبختانه درطی 
چند دوره شــورای اسامی شهر ونیز مدیریت شهرداری آمل 
گزارشی از تخلفات نشده وسامت کاری ومالی درمجوعه شورا 

وشهرداری زبانزد است.

دکترعزت الله یوســفیان ما همچنین به برخی تاخیر دراجرای 
طرح های مهم شــهری اشــاره کرد وگفت، تعریــض خیابان 
امامرضا)ع( سال های زیادی ازعمر آن می گذرد وانتظار است 
که با پیگیری آقای هاشمی مدیریت جدید شهرداری وهمراهی 
شورا این اقدام مهم بعد از سال ها اجرایی شود تا مردم این 

خیابان نیز شاهد اتفاق خوبی باشند.
وی درعیــن حــال از آمادگی کامل وحمایت همــه جانبه برای 
اجرای طرح ساماندهی وزیباســازی حاشیه رودخانه هراز در 

شهر و نیز اختصاص قیریارانه ای برای آسفالت کوچه ها

امام جمعه: خدمت به مردم همان عمل صالح است
امام جمعه آمل هم دراین مراسم، با بیان اینکه مردم همواره 
درحد نیازودریافت خدمات به حق خودشان قانع هستند، گفت، 
خدمت یک مدیر به مردم درواقع همان عمل صالح اســت که 

بارها وبارها درقرآن وآیات به آن تاکید فراوان شده است.
حجت اســام سیدجلیل مرتضوی ادامه داد، هرعملی که برای 
رضای خداوند باشد، مطمئنا جای خودش را هم درمیان مردم و 

هم درنزد خداوند باز خواهد کرد وماندگار می ماند.
وی درعین حال از عملکرد 9 ساله امیرسلیمانی شهردارسابق 
آمل تمجدید کرد وگفت، الحق، انتظاراتی که مردم از مجموعه 

شــهرداری آمل داشتند، در مدیریت شــهرداری سابق درحد 
توان وامکاناتی که دراختیار داشت، قابل قبول بوده و کارنامه 
آقای امیرســلیمانی با توجــه به خدمات مختلفــی که دراین 

شهراجرا کرده قابل قبول ودرخشان است.

رییس شورای شهر: مردم آمل قدرشناس مدیران خوش 
خدمت هستند

رییس شورای اســامی شــهرآمل دراین آیین با بیان اینکه 
استقبال خوب بزرگان ، نام آوران وقشرهای مختلف مردم این 
شهر برای تکریم از خدمات 9 ساله امیرسلیمانی شهردارسابق 
آمل واستقبال از مهندس هاشمی شهردارجدید گفت، انصافا 
مــردم آمل قدرشــناس ودعاگوی مدیران خــوش خدمت به 
شــهروندان هســتند، و آقای امیرســلیمانی ازجمله مدیران 
وشهردارانی دراین شــهر بوده که از همه قشرها مردم برای 
خسته نباشید وبدرقه به یادماندنی از او ونیز خیرمقدم به » 

حمید هاشمی » شهردارجدید آمل حاضر شده بودند.
خســروابراهیم زاده یادآورشــد، بهرحال مسئولیت سنگینی 
امروز بر دوش همه ما قرار دارد، اعضای شورای شهر،مدیریت 
شــهرداری و دیگر مســئولان که باید در مقطعی که کشور در 
شــرایط خاص قرارداد، با خدمت بی منت ودرخور شان مردم، 

امید، نشاط و سرزندگی را به شهروندان هدیه بدهیم.
رییس شورای اسامی شهرآمل دربخش دیگری از سخنان خود 
با بیان اینکه همگان از اســتان مازندران به عنوان یک کان 
شهردیده می شود، اما متاسفانه درباور وعمل مدیران استانی 

ونمایندگان مجلس دیده نمی شود.
ابراهیم زاده افزود: متاســفانه بســیاری از کم کارها وروی 
زمین ماندن بسیاری ازطرح های کان درسطح مازندران درطی 
این سالها، بخشی نگری مدیران استانی به خصوص نمایندگان 
مردم استان درمجلس شورای اســامی بوده که مازندران را 
به صورت استان واحد ندیدند وهرکسی به فکر شهر خودش 
وجلب توجه خودش بوده که این مســئله استان ما را به عقب 

کشانده است.
وی همچنیــن با بیان اینکــه مردم آمل درطی این ســالها به 
اجرایی شــدن وافتتاح طرح های مختلف شــهری عادت کرده 
بودند، گفت، خوشــبختانه میل به خدمت کردن تمام وقت در 
آقای هاشمی دیده می شود وامیدواریم که باهمراهی اعضای 
شــورا ومدیران شهری شــاهد اجرای طرح های جدید شهری 

باشیم.

خدمت به مردم آمل برایم افتخار بود
امیرسلیمانی شهردارســابق آمل هم درمراسم تودیع وتکریم 
خود با ارائه گزارش عملکرد 9 ساله خود در مدیریت شهرداری 
آمل گفــت، واقعا دراین مــدت افتخار خدمت بــه مردمی که 
تحت هرشرایطی شایسته بهترین ها بودند، نصیب بنده شده 
وامیدوارم که آقای هاشــمی شــهردارجدید هم درمسئولیت 

جدید موفق باشد.
وی با بیان اینکه بودجه شهرداری آمل در شروع کاربنده درسال 
89 با حدود 26 میلیارد تومان شروع شده ودرسال98 به حدود 
200میلیاردتومان رسیده است، گفت: دهها بلواربا تخریب بیش 
از 700 باب مغازه وخانه بدون کمترین مشــکات قانونی اجرا 
شــده وبا وجود آنکه شهرداری منابع مالی زیادی برای پرداخت 

به مردم نداشته خوشبختانه همراهی خوبی از سوی آنان بود.
همچنیــن دراین مراســم از زحمات  » علــی محمد مقدس« و 
»دوست محمد کوهســتانی« به عنوان دو سرپرست شهرداری 

آمل تجلیل شد

تجدید میثاق شهردار جدید آمل با شهدا
هاشمی پس از دریافت حکم خود از دست معاون امور عمرانی 
اســتاندار و پس از پایان مراســم معارفه به همراه اعضای 
شورای شــهر بر مزار شــهیدان مدافع حرم و دفاع مقدس 
در گلزار شــهدای شهرستان آمل حاضر شد و با شهدا تجدید 

میثاق کرد.

مراسم معارفه  سی و هشتمین شهردار آمل برگزارشد


